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سردار ســرتیپ پاســدار محمد پاکپور، فرمانده 
نیروی زمینی ســپاه گفــت: به دنبــال حادثه 
تروریستی پنجم آبان ماه و شهادت جمعی از جان 
برکفان فراجا، رزمایش عملیاتــی قرارگاه قدس 
نیروی زمینی ســپاه که قرار بود نوزدهم آبان ماه 
برگزار شود، از روز پنجم آبان ماه با تعقیب، رصد 
و انهدام بخشــی از تیم تروریســتی شروع شده 
و همچنان در حال اجرا اســت. ایــن رزمایش در 
محیط عملیاتی واقعی برگزار می شود و تا رسیدن 
به اهداف عملیاتی مشخص ادامه خواهد داشت و 

زمانی برای پایان آن فعلا مشخص نیست.
کمی بعد ســردار شــفائی   ســخنگوی رزمایش 
عملیاتی شهدای امنیت نیروی زمینی سپاه اظهار 
داشت: از شب گذشــته )جمعه شب( یگان های 

عملیاتی نیروی زمینی سپاه با مشارکت سربازان 
گمنام امام زمان در اداره کل اطلاعات اســتان و 
فراجا استان، در مرحله دیگری از رزمایش موفق 
شدند ضربات مهلکی بر پیکره تیم های تروریستی 
نیابتی دشمن در استان سیســتان وبلوچستان 
وارد کنند.  وی تصریح کرد: در این عملیات یکی 
از عناصر اصلــی گروهک تروریســتی که در به 
شهادت رساندن پاســداران و مدافعان امنیت در 
منطقه گوهر کوه تفتان نقش داشــت، دستگیر 
شــد. او اضافه کرد: در مجموع 8 نفــر از اعضای 
گروهک های تروریستی دســتگیر و چهار نفر به 
هلاکت رســیدند، همچنان از این تیم ها، مقادیر 
قابل توجهی سلاح و مهمات کشف و ضبط شده 

است. )ایرنا و تسنیم(

آغاز رزمایش بی پایان سپاه در جنوب شرقی کشور
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مهلا جوادپور | در تازه ترین لیســت میلیاردرهای جهان 
که روز گذشــته در مجله فوربز به روز شد، نام چهار ایرانی 
به چشم می خورد. پیر امیدیار که سال هاست از او به عنوان 
ثروتمندترین مرد ایرانی در جهان یاد می شــود، نسبت به 
یک سال گذشــته نزدیک به یک میلیارد دلار به ثروتش 
اضافه شــده و همچنــان در صدر جــدول ثروتمندترین 
ایرانی های جهان باقی مانده است. بهداد اقبالی که به تازگی 
برای مالکیت چلسی خیز برداشته، دومین میلیاردر ایرانی 
جهان است. مایکل لطیفی، سهامدار مک لارن و مالک یک 
شرکت غذایی مشــهور در کانادا از فرهاد مشیری و کمال 
غفاریان جلو زده و رتبه ســوم را به دست آورده است. نام 
یک ایرانی فوتبالی دیگر هم در این لیست جدید به چشم 
می خورد. فرهاد مشیری، ســهامدار اصلی باشگاه اورتون 
انگلستان که به خاطر بدهی های این باشگاه در مضیغه مالی 
به ســر می برد، ثروتش ریزش داشته و به چهارمین ایرانی 

میلیاردر جهان تبدیل شده است. 
پیر )پرویز( مراد امیدیار، صاحب بزرگترین ســایت حراج 
آنلاین جهان بــه نام ای بـِـی، در حال حاضر دویســت و 
پنجاه و ســومین فرد ثروتمند جهان اســت و ثروتش به 
حدود 10 میلیارد دلار می رســد. این ســرمایه گذار 56 
ساله از 31 سالگی به عنوان یک میلیاردر شناخته شده و 
سال هاست که از او به عنوان ثروتمندترین ایرانی جهان یاد 
می شود. امیدیار وقتی 28 ساله بود، برای سرگرمی پشت 
کامپیوترش نشست تا با کدنویســی یک حراجی آنلاین 
ایجاد کند. امروزه آن بازار آنلاین به عنوان بزرگترین سایت 
حراج آنلاین شناخته می شود. جایی که مردم بدون واسطه 
می توانند اجنــاس یکدیگر را خرید و فــروش کنند. این 
حراجی آنلاین سالانه 132 میلیون خریدار فعال از سراسر 
جهان دارد و 73 میلیارد دلار تراکنش در سال 2023 در 
این وبسایت صورت گرفته اســت. امیدیار پس از آنکه این 
وبسایت را به راه انداخت، فکرش را نمی کرد اولین کالایی 
که در وبسایت آزمایشــی اش به فروش می رسد، یک لیزر 
پوینتر خراب باشــد. او که از چنین خریدی متعجب شده 
بود بلافاصله با خریدار تمــاس گرفت اما خریدار گفت که 
لیزرهای خراب را کلکسیون می کند. اینجا بود که امیدیار 

فهمید وبسایتی که ساخته قرار است جواب بگیرد و مردم 
هر چیزی را ممکن است بخرند. امیدیار به جز ای بی منبع 
درآمدهای دیگری هم دارد. او مالک 6 درصد از سهام پی 
پال و بنیان گذار یک شبکه خبری در هاوایی است و تهیه 

کنندگی دو فیلم سینمایی هم در کارنامه خود دارد. 

  رشد صد پله ای سهامدار بزرگ چلسی
بهداد اقبالی با 4/4 میلیارد دلار سرمایه، 794مین میلیاردر 
جهان و دومین میلیاردر ایرانی جهان است. تا همین یک 
ماه پیش او صد پلــه از ثروتمندان جهــان عقب بود و در 
رتبه 835 قرار داشت. این مرد 48 ساله مدیرعامل شرکت 
کلیرلیک کپیتال و از سهامداران اصلی چلسی است. اسم 
اقبالی مدتی پیش به خاطر اختلافــش با تاد بولی و اینکه 
قصد داشت ســهام بولی را هم در این باشــگاه بخرد تیتر 
رسانه ها شــده بود. هر چند که به تازگی در جریان دیدار 
وست هم و چلســی این دو در کنار یکدیگر بازی را تماشا 
کردند و به نظر می رســد خبری از جنگ قدرت بین این 
دو سهامدار چلسی در حال حاضر وجود ندارد. 60 درصد 
سهام باشــگاه چلســی در حال حاضر متعلق به شرکت 
سرمایه گذاری کلیرلیک اســت و اگر 13 درصد سهام تاد 

بولی را هم بخرد ثروتش بیشتر از بیش می شود. 

  از مک دونالد تا مک لارن
این اولین بار اســت که نام مایکل لطفــی در کنار عنوان 
ســومین ایرانی ثروتمند جهان قرار می گیرد. با این حال 
رتبه او در جهان اصلا رتبه قابل توجهی نیســت و از هزار 
هم گذر کرده اســت. ثروت لطیفی در حال حاضر به 3/3 
میلیارد دلار می رسد  و نسبت به ســه سال  گذشته بیش 
از یک میلیارد دلار رشد داشته است. اما منبع درآمد او از 
کجاست؟ درآمد اصلی این ایرانی 62 ساله از یک شرکت 
صنایــع غذایی معروف در کاناداســت. او مالک شــرکت 
سوفیناســت که در تولید فرآورده های گوشــتی فعالیت 
می کند. با این حال لطیفی بیشتر به خاطر سرمایه گذاری 
در خودروسازی مک لارن شــناخته می شود. سال 2018 
بود که مایکل لطیفی با خرید ده درصد از سهام شرکت مک 

لارن سومین سهامدار عمده این خودروسازی بریتانیایی 
شد. پسر این سرمایه گذار ایرانی، نیکولاس لطیفی راننده 
سابق مسابقات فرمول است و در ترغیب پدرش برای خرید 
این سهام بی تاثیر نبوده هرچند که مک لارن همان زمان 
اعلام کرد این معامله ارتباطی با آینده نیکولاس ندارد و قرار 
نیست به مک لارن بپیوندد. مایکل لطیفی برای خرید این 
سهام نزدیک به 204 میلیون پوند )بیش از 270 میلیون 
دلار( پرداخت کرده بود. جالب است بدانید لطیفی وقتی 
نوجوان بود به همراه خانواده از ایران به کانادا مهاجرت کرد 
و اولین شغلش برگرداندن همبرگر در مک دونالد بود. حالا 
شرکت صنایع غذایی ســوفینا بیش از 13هزار کارمند در 

سراسر جهان دارد. 

  افت ثروت مشیری و بدهی های اورتون
اردوان فرهاد مشیری، مالک ایرانی باشگاه اورتون نسبت 
به یک سال گذشته بیش از 383 میلیون دلار از دست داد 
و حالا با2/7 میلیارد دلار، چهارمین ایرانی ثروتمند جهان 
محسوب می شود. این سرمایه دار 68 ساله در سال  2016 
نزدیک به 50 درصد از ســهام این باشــگاه را خرید اما در 
سال 2022 سهام خود را به 94 درصد افزایش داد. تقریبا 
یک ســال پیش، بعد از اینکه مشیری به عقیده بسیاری از 
کارشناســان ناکارآمدی خود را در این باشگاه ثابت کرد، 
تصمیم گرفت ســهام خود را به صندوق ســرمایه گذاری 
آمریکایی »شرکای 777« بفروشد. هر چند که این خرید 
هنوز هــم اتفاق نیفتاده اســت. مدتی پیش رســانه های 
انگلیس اعلام کردند مشــیری به فروش ســهام خود به 
قیمت 40 تا 80 میلیون دلار هم راضی شده است. او قصد 
داشت ابتدا سهام خود را 450 میلیون تومان بفروشد اما به 
خاطر بدهی های سنگین باشگاه به فروش ارزان تر آن هم 
تن داده است. به نظر می رسد این مسائل در افت ثروت او 
بی تاثیر نبوده اســت. این مرد آبادانی، علاوه بر فعالیت در 
دنیای فوتبال در چندین شرکت انرژی و فولاد در روسیه 
و انگلستان سهام دارد. او در ســال 2007 بخشی از سهام 
آرســنال را خرید اما حدودا ده سال بعد ســهامش را به 

شریکش واگذار کرد و به اورتون رفت. 

جنونِ  آلمانی!
نگاهی به نسل نو پورشه Carrera T 911 که با قیمت پایه 13۵ هزار 

دلاری  به بازار عرضه می شود  صفحه 05 را بخوانید

مرا  از  دور  تماشا کن
درباره مدلینگ که خیلی ها فکر می کنند یک شغل 

پردرآمد، پرهیجان و راحت است

آغاز     رسمی   فصل  مازوت
این بار بدون پنهانکاری؛نیروگاه ها همزمان استفاده از سوخت بدنام را شروع کردند  صفحه 03

دکتر فورد، کار   را  درآورد
روزنامه خوانی در شصت سال پیش   صفحه 04

سینمای   مردانه   مردانه   
و نکته هایی درباره هالووین و استقلال و 

کامبیزدیرباز و آندورا   صفحه 04  را بخوانید

 1- خب دیگر. عفت  خانم هم که تمام کرد. عضو اولین تیم 
ملی فوتبال بانوان ایران که ســال 50 از تیم ملی ایتالیا 5 تا 
خوردند و 10 تــا نخوردند. آن روز جامعــه مذکر، دختران 
پا به توپ را طعنه  بــاران   کردند اما همیــن متلک  ها موتور 
محرکه دختران سختکوش ما شــد. اولین بازی بین  المللی 
فوتبال زنان ایــران، حضور تیم منتخــب بازیکنان فوتبال 
بانوان ایتالیا به دعوت موسســه انجمن دوشیزگان و بانوان 
و مجله بانوان ایران و با حمایت هواپیمایی اســکاندیناوی 
SAS(( در تهران بود که در روز جمعه 17 اردیبهشت 1350 
به مصاف تیم فوتبال زنان تــاج تهران رفتند و با نتیجه 2 بر 
صفر حریف تــازه  کار را مغلوب کردنــد. در این بازی ژنیک 
شــهبازیان دروازه بان تیم تاج بهترین بازیکن زمین بود و 
مانع گلباران دروازه خود شد. تیم ملی زنان ایتالیا  همچنین 
یک بازی دیگر با منتخب باشگاه  های تهران که شاید بتوان 
آن را اولین تیم کلنی فوتبــال زنان ایران اطلاق کرد برگزار 
و 5- صفر به پیروزی رسید. پیروز شــعارغفاری با رویکرد 
»ضدفمینیستي« در كیهان  ورزشي 25 اردیبهشت 1350 
قدرت حریف اروپایی را بر ســر زنان نوپــای ایران کوفت و 
نوشت: »دختران فوتبالیست ایتالیا نمایشي مردانه از فوتبال 
دادند. تیم بانوان تهران در سراسر بازي فقط 4 بار توانستند از 
خط نیمه  میدان، آنورتر بروند!« داور بازی محسن زماني بود 
و کمک  هایش رضا حیدري و محمد صالحي و چیزی حدود 

پنج هزار تماشاگر به امجدیه رفته بودند. 

2- تیم ایــران در مصاف بــا ایتالیا منتخبــی از دختران 
فوتبالیســت باشــگاه  هاي تاج، پاس، انجمــن و دیهیم و 
پرسپولیس بود و همین خانم عفت محمدی هم عضو همان 
تیم بود. لابد برای دخترش نازیلا که عضو تیم ملی فوتسال 
زنان ایران است از گزارش پیروز تعریف کرده که نوشته بود 
»عدم  تعادل نیروي دو تیم، قیافه بي  تفاوت داور در ســوت 
زدن و خالي بودن جایگاه  هاي امجدیه  از تماشاگر، همگي 
موجب یك مسابقه كم  رونق شده بود.« در تمام وقت نخست، 
دختران تهران فقط یك بار موفق شدند مقابل دروازه استایلا 
حضور یابند كه  نتیجه این حملــه، دو كرنر بي  حاصل بود. 
در نیمه دوم نیز دختران تیم منتخب تهران تنها یکبار یك 
حمله توفیق  آمیز داشــتند كه طــي آن صاحب یك ضربه 
غیرمستقیم درون 18 قدم حریف شدند. این ضربه را فریده 
رضوي پس از دریافت پاس از عفت محمــدي، خیلي زیبا 
شلیك كرد اما دروازه  بان ایتالیا با پرش بلند خود مانع از ورود 

توپ به دروازه شد. 

3-در همان روزها بود که نشــریه كیهان  ورزشي در ستون 
تحلیل خود از این بازي با تیتر »دختران و محیط بي  آلایش« 
نوشت: »مسلما شما نیز از زبان پدران خود و مردان و زنان 
قدیم شنیده  اید كه ســال هاي پیش با زیرپیرهني دویدن 
و مسابقه دادن حتي براي پســران و مردان، زشت و سبك 
شمرده مي  شد، چه رســد به زنان و دختران كه كفر و گناه 

كبیره بود. ادامه در صفحه 03

 خداحافظ خانم  گل

ستونشنبه
ابراهیم افشار

 قيمت 10000 تومان

نگین باقری | صدای او را از پشــت دیوارهای 
امام زاده می شنیدیم. هلیا روبروی خانم وزیر، 
رئیس مجلــس و بقیــه آدم »مهم« هایی که 
ردیف های اول نشســته بودنــد از روی برگه 
می خواند: »پدر بعد از یــک هفته تازه به خانه 
می آمدی، همه سختی ها را کنار می گذاشتی 
و با محبت در اختیار ما بودی. هیچ گاه از این 
سختی ها برای ما حرفی نزدی. چقدر مظلوم 

بودی پدر من.« 
در حالی که روبروی مسئولان به خبر یک روز 
پیش درباره شهید اعلام نشدن کارگران کنایه 
می انداخت، می گفت: » شــما می دانید که ما 
قرار است چگونه بدون پدر، بزرگ شویم؟« این 
بار دیگر از هیچ کسی صدا در نمی آمد. تصاویر 
دوربین ها بعدا نشــان داد که هلیا چشم های 
جمعیت را خیس کرده اســت. بعد هم از آنها 
خواســت که کاری کنند تا طبس برای بقیه 
کارگران معدن تکرار نشــود. او دختر نوجوان 
محمد مرادی یکی از 53 کارگر کشته شده در 
معدنجو است. هلیا و ایلیا پدر 38 ساله شان را 
سی و یکم شهریور ماه از دست دادند. آنها برای 
چهلم پدرشان از کاشــمر آمده بودند طبس. 
400 کیلومتر فاصله که پدر هر دو هفته یک بار 

آن را می رفت و برمی گشت. 
در مراســمی که روز پنجشــنبه برای چهلم 
کارگران معدن معدنجوی طبس برگزار شــد 
فرزانه صادق مالواجرد، وزیــر راه و محمدباقر 

قالیباف حضور داشتند. 
پنجشنبه هفته ای که گذشت دولت برای جان 
باختگان حادثه معدن معدنجوی طبس چند 
برنامه داشــت. یکی از آنها مراسم سوگواری 
بود که در باغ رضوان شهر برگزار شد و دیگری 
مراســم تحویل واحدهای مسکونی به یکی از 
خانواده ها که در روســتایی اطراف این شــهر 
خریداری شده بود. دولت می گوید که بیش از 
40 واحد مسکونی در مرحله قرارداد هستند 
تا آنها را به خانواده های این افراد تحویل دهد. 
یکی از این خانه ها هنوز به این مرحله نرسیده 
که متعلق به آخرین کارگر است. كاظم نخعی 
روز جمعه بعد از نزدیک به یک ماه کما در شهر 

یزد فوت کرد.
داخل یکی از این خانه ها در روستای دشتغران 
شهرســتان طبس یک تلویزیون، یک دست 
مبل، لباسشویی، فرش و کمی وسیله دیگر قرار 
دارد. خانواده ای که قرار است ساکن اینجا شود 
پدری 48 ساله را از دست داده که دو دختر 7 
و 14 ســاله دارد. خانه ای که قرار است دولت 
پول 50 درصد آن را بعد از یک خواب دو ساله 
بگیرد. این وام سودی ندارد و اقساط آنها بسته 
به قیمت خانه متفاوت بوده ولی طبق اطلاعات 
وزارت راه قسط اول که قرار است دو سال دیگر 
شروع شــود، در هر صورت کمتر از ماهی دو 
میلیون تومان خواهد شــد. دو میلیون تومان 
که خانواده باید از 10 میلیون تومان مستمری 
باقی مانده از پدر بپردازند. این اقساط به شکل 

پلکانی قرار است افزایش یابد. 
علاوه بر این دولت می گوید که قرار است یک 
میلیارد و 200 میلیون تومان هم بابت غرامت 
به آنها بپردازد. مبلغی که تا زمان انحصار وراثت 

پرداخت نخواهد شد. 

مثل فیلم می ماند انگار. یک زندگی پر از هیجان که مدام جلوی دوربین هستی 
و لباس های جدید می پوشی و بعد عکس هایت را بزرگ می کنند و می زنند روی 

بیلبورد. همه خیابان های شهر پر است از عکس تو ...شاید ظاهر کار مدلینگ همین 
تصویری باشد که خیلی ها در ذهنشان می بینند، اما برای محسن نیکوسخن که از 

کودکی وارد این کار شده و حالا به گفته خودش بیش از هزار بیلبورد با تصویر او 
در سطح کشور نصب شده، این کار ته ندارد. یعنی شاید وقتی مدلینگ را شروع 

می کنی برای خودت کلی هدف و آرزو داشته باشی، اما... صفحه 06 را بخوانید

»باغ کیانوش« در حالی روانه پرده  سینماها شده 
است که می تواند جای خالی فیلم مناسب گروه 

سنی نوجوان را در ترکیب اکران پر کند...  صفحه 10

درباره چهار نفری که نامشان در جدیدترین 
لیست میلیاردرهای فوربز آمده است

نخستین فهرست 
از  سوپر  ثروتمندان   ایرانی 

بعد از شروعی خوب، روزهای بد و پرحاشیه 
رضاییان در استقلال از راه رسیده اند صفحه 12

روی   دیگر     رامین

چطور هزینه های بالای شبکه 
بیت   کوین   را   دور    بزنیم؟

معرفی شبکه لایتنینگ به عنوان راهکاری کم هزینه 
و سریع برای نقل وانتقال بیت کوین   صفحه 08  را بخوانید

موز،  موشک  و    
ماجرای  باغ  مرموز...

   مشهور است که خیلی ها وقت دیدار با آیت الله شهرستانی، داماد و نماینده 
آیت الله سیستانی در ایران، از وی انگشتر کادو می گیرند و این هم احتمالا کادویی 

است که او برای رئیس جمهور آماده کرده است.
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1    ســفر مســعود پزشــکیان به قم از سوی 
رسانه های نزديک به دولت، سفر استانی نام گرفت. 
در واقع از قول چنین رسانه هايی، اين دومین سفر 
استانی رئیس جمهور محسوب می شود که با هدف 
زيارت بارگاه حضرت معصومــه و ديدار با مراجع 
انجام شد. پزشکیان در بدو ورود به قم اهداف سفر 
را چنین بیان کرد: می خواهیم خدمت مجتهدين و 
علما برسیم و عرض ارادت کنیم و از راهنمايی های 

آنها استفاده کنیم.
2    حضور در دفتر حجت الاســام سید جواد 
شهرستانی، نماينده آيت الله سیدعلی سیستانی در 
ايران نخستین بخش از ديدارهای رئیس جمهور با 
علمای قم بود؛ او در حاشیه اين ديدار از موزه امام 
علی در دفتر حجت الاسام شهرستانی هم بازديد 
کرد. ســیدعباس صالحی وزير فرهنگ و ارشــاد 
اســامی، حجت الاســام مجید انصاری معاون 
حقوقی رئیس جمهور و محســن حاجی میرزايی 
رئیس دفتر رئیس جمهور، پزشکیان را در اين سفر 

و ديدارها همراهی کردند.
3    برنامه بعدی ديدارهــا به ماقات با آيت الله 
عبدالله جوادی آملی، از مراجــع تقلید اختصاص 
داشت که در بیت ايشان انجام شد؛ در ابتدای اين 

ديدار رئیس جمهور با ارائه گزارشی از روند شروع 
به کار هیات دولت بیان کرد: ما در دولت ســعی 
می کنیم تا بــا کمک مردم و مديران، شــعارهای 
انتخاباتی خود را پیاده کرده و به آنها عمل کنیم. 
آيت الله جوادی آملی در اين ديدار گفت: ما جنگ 
طلب نبوده و نیستیم و اين خود سرمايه ای بزرگ 
برای ماســت، اما اگر هرگونه جنگی بر ما تحمیل 
شود، پاسخ قاطع می دهیم. ايشان همچنین بر لزوم 
مبارزه با فساد تاکید کرد و گفت: دولت و حاکمیت 
بايد با مفسدين به طور جدی مبارزه کنند و اجازه 
ندهند اختاس و حقوق های نجومی در کشــور 

وجود داشته باشد.
4    رئیس جمهور با حضور در بیت آيت الله ناصر 
مکارم شیرازی با ايشان ديدار و گزارشی از اقدامات 
دولت چهاردهــم را بیان کرد. پزشــکیان در اين 
ديدار گفت: کشور با مشکات زيادی مواجه است 
اما باور دارم که با انســجام داخلی و وفاق می توان 
مشــکات را حل کرد و الا اگر به اختافات خود 
ادامه دهیم، مشــکات حل نخواهند شد. آيت الله 
مکارم شــیرازی ضمن تاکید بر اهمیت تسريع در 
اجرای پروژه فرودگاه قم، از پزشــکیان خواست 
به مســئولان اجرايی تاکید کند که در انتصاب ها 

اولويت با مديران محلی باشد.
5    بیت آيت الله حسین نوری همدانی از مراجع 
تقلید، برنامه بعدی اين ســفر بود. رئیس جمهور 
در اين ماقات با بیان اينکه اگر ما مسلمانان نامه 
امام علی به مالک اشــتر را در عرصــه حکمرانی 
الگوی عمل خود قرار دهیم، بیشتر مشکات مان 
حل می شود و مردم از عملکرد حکومت ها راضی 
خواهند بــود، گفت: تمــام تاش مــا در دولت 
چهاردهم ايجاد و ارتقــای رضايتمندی نزد مردم 
است.  اين مرجع تقلید با قدردانی از مواضع رئیس 
جمهور در حمايت از محور مقاومت و ايســتادگی 
در مقابل نظام کودک کش صهیونیســتی، گفت: 
آمريکا دشمن ما است و نبايد به دشمنان اعتماد 

کنیم.
6    آيت الله سبحانی در ديدار با رئیس جمهور، 
شعار »وفاق« را که از سوی رئیس جمهور مطرح 
شده است، مسئله ای اساسی برشــمرد و با اظهار 
تاسف از اينکه امروز مسلمانان حتی از محکومیت 
لفظی جنايات رژيم صهیونیستی در قبال کشتار 
مسلمانان اجتناب می کنند، افزود: سکوت اين همه 
مسلمان در مقابله با اين همه کشتار در تاريخ اسام 

کم سابقه است.

ششنکتهازسفرآخرهفتهایرئیسجمهور
چه گذشت؟ به قم  پزشکیان  سفر  در 

ستونشنبه 

ادامه ازصفحهاول   البته هنوز هــم خانواده  ها 
آنطور كه بايد و شايد نظر موافقي در مورد ورزش 
كــردن دختران خود نشــان نمي  دهنــد و خود 
دخترخانم  ها نیز آنطور كه پیداســت، گردش و 
سینما و تريا را به شركت در فعالیت  هاي ورزشي 
ترجیح مي  دهند اما با اين همــه، نمودار گرايش 
دختران به ســوي ورزش در حال صعود است و 
مي  توان بــا ايجاد يك محیط پاك ورزشــي و در 
اختیار گذاشتن امكانات مختلف تمريني، هر روز 
گروه بیشــتري از دختران را با ورزش آشنا كرد 
ولي تا هنگامي كه يــك محیط پاك و نیالوده كه 
دختران ما بتوانند در فضاي آن آزادانه و با خیال 
آســوده تنفس كنند و خانواده  ها نیز از اين بابت 
نگراني نداشته باشند ايجاد نگردد نمي  توان به اين 

كار امید داشت.«
4-بازي بانوان فوتبالیست ايران - ايتالیا در سال 
1350 چنان بي  رمق و تماشــاگرگريزانه بود كه 
فوتبالیست  هاي زن ايراني را چنان سرخورده كرد 
که تا مدت  ها خبري از آنها نبود. تا اينکه 9 ماه بعد، 
در اواخر همان سال 50 كیهان  ورزشي در شماره 
30 بهمن ماه خود يك آگهي غريبي درباره فوتبال 
بانوان چاپ كرد كه نشان مي  داد اوضاع از چه قرار 
است! انگار شكست تیم  هاي تاج و منتخب تهران 
از ايتالیايي  هــا، كار خود را كرده بــود و دختران 
عاقه مند به تشــكیل تیم فوتبال، به اين نتیجه 
رسیدند که با چاپ آگهی های گردهمايی فوتبالی 
در نشريات ورزشی کشور، خود برای پیدا کردن 
عاقه مندان آســتین بالا بزنند و تیمي تشكیل 
دهند و چرخ  هــای فوتبال زنــان را روغن  کاری 
کنند! كیهان ورزشــي در شــماره 930 خود در 

كادري كوچك با تیتر »نشاني يك دختر« نوشت: 
»دخترخانمي بــه كیهان آمد و اعــام كرد كه 
عاقه مند به گردآوري دختران فوتبالیست است 
تا تیمي تشكیل دهد و آن را به يك باشگاه خوب 
معرفي كند. او گفت باشــگاه خود را رها كرده و 
اكنون براي دختران دوســتدار فوتبال، باشــگاه 
خوبي پیدا كرده و باشگاه تازه مايل است كه تیمي 
از دختران فوتبالیست داشــته باشد. او كه از تیم 
قبلي استعفا داده، يكراســت سراغ باشگاه جديد 
مي  رود و به مديران اين باشگاه پیشنهاد تشكیل 
تیم دختران مي  دهــد و از قرار معلــوم رهبران 
آن كلوپ نیز از اين پیشــنهاد بدشــان  نمي  آيد 
ولي به او مي  گويند: »مــا تنها براي تو نمي  توانیم 
تدارك زمین و لباس و غیره براي تمرين ببینیم، 
بنابراين شــما مي  توانید چند نفــر خانم ديگر را 
پیدا كنید و هر گاه هفت،هشــت نفر شديد، همه 
چیز در اختیارتان خواهیم گذاشــت.« حالا اين 
دخترخانم دنبال چند دختر عاقه مند مي  گردد 
و از ما خواسته است كه نشاني  اش را چاپ كنیم تا 
دوستداران شركت در اين تیم فوتبال، با اومكاتبه 

كنند: )خیابان ايران. كوچه باغ بزرگ. شماره 6(.
5- ديدار دوستانه ايتالیايی  ها در تهران که نشان 
داد فوتبــال زنان ايران هنوز بعد از گذشــت نیم 
قرن از توسعه ورزش  های نوين مردانه در کشور، 
با چه محدوديت  هايی مواجه اســت. فوتبالی که 
از اواســط دهه چهل در کوچه  های پايتخت آغاز 
شده بود و دختران عاشــق فوتبال ابتدا به همراه 
برادرهــا و بچه  محل  ها در کوچــه و خیابان بازی 
می  کردند و معمــولا به عنوان يــار رزرو يا چرخ 
پنجم و اگر خیلی شــانس می  آوردنــد در نقش 

گلر مشــارکت می  جســتند. بعد از بالا رفتن تب 
فوتبال در ايران و تبلیغات حاصل از درخشــش 
تیم ملی مردان در آسیا 1347، میزان عاقه زنان 
به فوتبال -چه برای تماشای بازی  های باشگاهی 
تهران در ســکوهای امجديه و چــه روی آوردن 
فیزيکی به اين رشــته محبوب- افزايش يافت و 
مقامات فوتبال ايــران تصمیم گرفتند گروهی از 
زنان مســتعد را برای آموزش درزمینه مربیگری 
فوتبال به کاس های آموزشی فیفا در ژاپن اعزام 
کند. آنها خوش  اقبال بودند که توانستند در طول 
اين کاس ها مســابقات فوتبال زنان ژاپنی را با 
حريفان خود )ســنگاپور، هند و کره  جنوبی( که 
در محل برگزاری کاس های فیفا برگزار می  شد 
از نزديک تماشا کنند و بعد از بازگشت به کشور، 
به مســئولین وقت فوتبال کشــور که تصمیم به 
راه  اندازی جدی فوتبال زنــان گرفته بودند ياری 

برسانند. 
6-کلوپ تاج )اســتقال( نخســتین باشگاهی 
بود که در ســال 1347 ضمن دعوت از دختران 
عاقه مند به فوتبال، برای آنها کاس های تمرينی 
گذاشت و تیمش را تشکیل داد. تیم دختران تاج 
به مربیگری علی  آقا دانايی  فرد از همه تیم ها يک 
ســر و گردن بالاتر بود و در اولین بــازی فوتبال 
باشگاه های زنان تهران در سال 1349 مقابل تیم 
ديهیم قدرت خود را با 6 گلی که دروازه شــهناز 
فدايی گلر حريف را به توپ بســت مشخص کرد. 
در اين بازی، حتی يک بار هم توپ به دست  های 
گلر تاج نخورد! بعد از تشــکیل تیم دختران تاج، 
باشگاه  های پرسپولیس، ديهیم، عقاب و پاس نیز با 
برپايی کاس های آموزشی برای فوتبالیست  های 

زن، به تشکیل تیم اقدام کردند و در اين میان، تیم 
فوتبال زنان پاس تهران نیز از افسران شهربانی و 
ورزشکاران خانواده  های نظامی تشکیل شد. تیم 
فوتبال زنان پرسپولیس نیز که ابتدا زيرنظر آلن 
راجرز مربی تیم مــردان اين تیم آموزش می  ديد 
و گاهی علی پرويــن نیــز او را در کار مربیگری 
ياری می  داد برای عقب نماندن از رقیبش تاج، با 
چهره  هايی چون مريم دبیر، مولود محمدرضايی، 
پروانه حسینی، فرشته ناصری، ثريا امیری، رويا 
رادفر، عفت محمدی، هنگامه افشــار )کاپیتان(، 
مهشید مهاجری، فروزان رادفر و شهناز نصرآبادی 

به میدان آمد. 
7- فوتبال دختران در سال  های ابتدايی خود، در 
حالی که به شدت تحت ســیطره فوتبال مردان 
قرار داشت بعد از پنج شش سال تاش، حتی در 
دهه 50 نیز به عنوان يک ورزش عادی، در جامعه 
مردسالار ايران پذيرفته نشد و نه تنها در تهران که 
گاهی در شهرستان  هايی چون بندرپهلوی )انزلی( 
که از نخســتین شــهرهای دارای فوتبال بانوان 
محسوب می  شد با دشواری  هايی از سوی مردان 
مواجه بود. گرچه دختران انزلــی که بعد از کلی 
تاش توانستند در سال 1349 يک زمین خاکی 
اختصاصی برای تمرين هايشــان پیدا کننند و از 
فوتبال در کوچه نجات يابند توجهی به مزاحمت 
مردانی که تــاب تحمل دختران فوتبالیســت را 
نداشــتند نکرده و کار خود را پیــش بردند. آنها 
مادران شجاع  قلب نسل امروز فوتبالیست  های زن 
ايران بودند. حالا چرخ گردون اين توپ هزارلايه 
را از دســت عفت  بانو گرفته و بــه دخترش نازيا 

رسانده است.

 خداحافظ خانم  گل

شهر باستانی در خطر 
است

مهسا مژدهی|نام بعلبک 
همزمان با لبنان و امپراطوری 

رم گره خورده است. این 
روزها شهر،  زیر آتش قرار 
دارد و فرمان تخلیه اش از 
سوی اسرائیل صادر شده 

است. ماجرایی که باعث شده 
بسیاری به وضوح نگران از 

بین رفتن هویت تاریخی شهر 
و کشتار غیرنظامیان باشند. 

تنها روز پنجشنبه بر اثر 
حملات اسرائیل به بعلبک و 

دره بقاع 31 نفر جان خود را از 
دست دادند. روز چهارشنبه 

ارتش اسرائیل از مردم ساکن 
جنوب بعلبک خواسته بود 
تا به شمال شرق رفته و در 

آنجا پناه بگیرند. همچنین در 
روزهای آخر هفته گذشته پنج 

حمله به داخل شهر بعلبک 
رخ داده. در این شهر معبدی 

باستانی از زمان رم قدیم وجود 
دارد که در یونسکو ثبت شده.

بعلبک یک مرکز مهم جمعیتی 
در دره بقاع در نزدیکی مرز 
سوریه است. این یک ناحیه 
عمدتا روستانشین و یکی از 

فقیرترین مناطق لبنان است 
اما سابقه تاریخی پرباری دارد. 

بد نیست بدانید که بعلبک 
80 هزار نفر جمعیت دارد. در 
این شهر اکثریت جمعیت، یا 
بهتر بگوییم 59 درصد آنها 

در دست شیعیان است. یکی 
از شهرهای تاریخی کشور 
لبنان است که در دره بقاع 

در ارتفاع 11۷0 متر از سطح 
دریا و در شرق رود لیطانی 

واقع شده است. بعلبک 
به خاطر وجود آثار باستانی 

در آن از جمله نیایشگاهی از 
دوره رومی ها که از آثار مهم 
رومی ها است شهرت دارد. 
بعلبک در زمان رومی ها به 

نام هلیوپولیس یا همان شهر 
خورشید نامیده می شد. 
ستون های سنگی بسیار 

عظیمی از زمان های قدیم در 
این شهر موجود است. طبق 

برخی از روایات کاروان اسرای 
کربلا از این شهر عبور کرده 

بود. از دیگر نقاط دیدنی و مهم 
بعلبک معابد سه گانه ژوپیتر، 

ونوس و باخوس،  مرقد خوله 
دختر امام حسین، مسجد 
راس الحسین و مزار شیث 

پیامبر است. بعد از شیعیان، 
سنی ها بزرگ ترین گروه این 

شهر هستند و 23 درصد از 
جمعیت را تشکیل می دهند. 
گروه بعدی شامل مارونی ها 

با 15 درصد جمعیت،  دو 
درصد از کاتولیک های رمی 

و یک درصد ارتودوکس رمی 
می شود. شهر برای حزب الله به 
دلیل نزدیکی با سوریه از یک 

سو و جمعیت بالای شیعیان 
از سوی دیگر مورد اهمیت 

قرار دارد. در روزهای گذشته، 
برخی از منتقدان حزب الله، 

حمله به شهر تاریخی بعلبک 
و جابه جایی بزرگ جمعیت 

آن را از چشم حزب الله لبنان 
دیده اند. این درحالیست 

که شهردار شهر و مقامات 
شهری می گویند تسلیحاتی 
که اسرائیل مدعی وجود آن 

در بعلبک است وجود خارجی 
ندارد.
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امسال تعارف ها درباره مازوت  کنار 
گذاشته شد. رســما و کتبا خبری 
آمده که مازوت ســوزی در بسیاری 
از نیروگاه های کشــور شروع شده 
اســت. خبر را هم ايرنا، خبرگزاری 
دولت منتشر کرده. استانداری اراک 
گفته  تعداد زيــادی از 18 نیروگاه 
حرارتی کشور سوخت نداشتند به 
همین خاطر ســوزاندن مازوت را 

شروع کرده اند. 
پنجشنبه يکی از مقامات استانداری 
مرکزی با خبرنــگاران مصاحبه ای 
داشــت که نشــان می داد بحران 
پايیــزه نیروگاه های برق کشــور 
رسما شروع شده اســت. علی اکبر 
اســدی درباره نیروگاه شــازند در 
اراک گفته مازوت سوزی يک واحد 
شروع شــده و مازوت سوزی واحد 
 دوم هم از دی ماه شــروع می شود.

 شــازند اراک کا 4 واحد دارد که 
به گفته معــاون هماهنگــی امور 
عمرانــی اســتانداری خیلی وقت 
است دچار ناترازی شــده. از زاويه 
ديگر که به آن نگاه کنیم، اين حرف 
يعنی شــرکت گاز بايد به نیروگاه  
سوخت می رساند اما به علت ناترازی 
انرژی، گاز کافی را به آنها نفرستاده 
است. وقتی شرکت گاز، گاز نداشته 
باشــد، شــرکت نفت وارد می شود 
و بــه جــای آن، مازوت به دســت 
نیروگاه ها می رســاند. شازندی ها از 
سه ماه پیش درخواست داده بودند 
تا مازوت سوزی را شروع کنند اما تا 
امروز دســتگاه قضايی، استانداری 
و نماينده هــای مجلــس مقاومت 

می کردند. 
اراک  اســتانداری  گفتــه  بــه 
مازوت ســوزی نــه فقــط در اين 

اســتان، بلکه در همه نیروگاه های 
حرارتی شروع شده. نیروگاه حرارتی 
بــه نیروگاه هايــی می گوينــد که 
می توانند برای تولید از دو سوخت 
متفاوت حساب کنند. ما در کشور 
132 نیروگاه داريم که 18 مورد آن 
حرارتی است. يعنی آن مازوت سازی 
که هر سال نگران آن هستیم فقط 
شامل 18 مورد از نیروگاه های کشور 

می شود. 
با ايــن حال طبــق يــک مصوبه 
محیط زيســتی ما فقط 5 ماه سرد 
از ســال آن هم به شــکل محدود 
اجازه مازوت سوزی داريم به خاطر 
همین هم اجازه اين کار در تابستان 
به شازندی ها داده نشــد. اما ماجرا 
فقــط اين بــود؟ نه. بــه گفته يک 
منبع آگاه نیروگاه همدان هم وارد 
مازوت سوزی شده است. نه از حالا؛ 

 گزارش روز

آغاز رسمی فصل مازوت 
اینباربدونتعارفوپنهانکاریاعلامشدکهنیروگاههاهمزماناستفاده

ازسوختبدنامراشروعکردهاند

بلکه از فصل قبل. ايــن را نماينده 
اين شــهر هم گفته و نسبت به آن 

معترض شده بود. 

  به خاطر چند مترمکعب گاز
واحد اول اراک که مازوت سوزی را 
شــروع کرده، قرار است روزی يک 
میلیون و 700 میلیون لیتر مازوت 
بسوزاند. آذرماه ســال پیش مدير 
برق اين استان گفته بود که نیروگاه 
شازند روزی 5 میلیون و 100 هزار 
لیتر مازوت می ســوزاند. خوشحال 
باشــیم که امســال اين رقم کمتر 
شــده؟ نه. همانطور که گفته شد، 

شازند 4 واحد دارد.
 يکی از آنها که تازه مازوت ســوزی 
را شــروع کرده. تا دی ماه فعالیت 
يــک واحد ايــن نیــروگاه متوقف 
می شــود و واحد ديگر هم شــروع 
بــه ســوزاندن مــازوت می کند. با 
اين اتفاق دوســوم از کل ســوخت 
مصرفــی نیــروگاه شــازند تا دی 
 ماه از مــازوت تامین خواهد شــد.

 باايــن حال نیــروگاه شــازند بايد 
سر پا بماند چراکه شــازندی ها دو 

درصد برق کشور را تامین می کنند. 
استاندار هم می گويد    مازوت سوزی 
شروع شــده و معلوم نیست تا چه 
زمانی ادامه داشــته باشد. به گفته 
او آنهــا ســر از خود ايــن تصمیم 
را نگرفته انــد و ايــن کار از ســوی 
سیاست های بالادســتی هم تايید 

شده  است.

  چه کسی می خواهد ما مازوت 
بسوزانیم؟

به جز مردم و کارشناســان محیط 
زيســتی، نیروگاه ها هــم معمولا 
عاقــه ای به ســوزاندن مــازوت 
ندارنــد چراکــه ايــن کار نیروی 
انسانی بیشــتری را درگیر می کند، 
بهره بــرداری را پايین مــی آورد و 
میزان تعمیرات نیــروگاه را افزايش 
می دهد؛ با اين حال برای شــرکت 
پالايش نفت  کمی وسوســه برانگیز 
است. وقتی گاز به نیروگاه های برق 
نمی رســد، آنها مجبور هستند که 
بین خاموشــی  يا مازوت دست به 
انتخــاب بزنند. خاموشــی نیروگاه 
به معنی بی برقی بخــش زيادی از 

خانه هاســت، پــس ســراغ گزينه 
مازوت می روند. در مرحله قبل تر چه 
اتفاقی افتاده اســت؟ ما در کشور نه 
بودجه و نه به خاطر تحريم ها امکان 
اين را داريم که بــه مقادير زيادی 
بنزين وارد کنیم. بــه همین دلیل 
شــرکت های پالايش نفتی بنزين 
را تولید می کننــد و بايد تصمیمی 
برای ته مانده آن بگیرند که می شود 

همین مازوت.
 بــا اين مــازوت که احتمــالا جزء 
مازوت هــای  بی کیفیت تريــن 
تولیدی هم هســت، به جز مصرف 
در نیروگاه های حرارتی کار ديگری 
نمی شــود کرد. به خاطــر اين هم 
امسال مانند هر ســال نیروگاه های 
حرارتــی کــه شــبیه   موتورهای 
دوگانه سوز هســتند فدا می شوند 
تا مازوتی که روی دســت شــرکت 
پالايش نفت مانــده مصرف کنند. 
اينطور می شود که استفاده از مازوت 
شــبیه   يک لوپ تکراری هر ســال 
ساختار تولید سوخت و انرژی کشور 
را درگیر و هوا را آلــوده می کند؛ يا 

همان بهتر که بگويیم آلوده تر.

سايت  نگار سیاسي / گزيد     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

توقع نداریم روســیه میانجی گری کند؛ گزيده سخنان »کاظم 
جالی« سفیر ايران در روسیه در مصاحبه با اسپوتنیک را بخوانید: روسیه 
در حال حاضر در يک بن بست با کشورهای اروپايی قرار دارد، بنابراين تهران 
انتظار ندارد مسکو در گفت وگوها با آنها در زمینه فعالیت های ايران در حوزه 
هسته ای میانجیگری کند. در شــرايط کنونی نمی توان از روسیه انتظار 
میانجی گری داشت، زيرا روسیه خود در شرايط نوعی جنگ و بن بست با 
کشورهای اروپايی و ساختار نیروهای بین المللی قرار دارد. بنابراين ما انتظار 
نداريم روسیه نقش میانجی را در اين موضوع )مربوط به پرونده هسته ای 

ايران( ايفا کند.
وزیر دادگستری پیگیر پرونده دو خبرنگار خانم است؛ فاطمه 
مهاجرانی درباره دستور رئیس جمهور به وزير دادگستری درباره رسیدگی 
به وضعیت دو خبرنــگار خانم، اظهار کرد: »با رويکــرد همدلانه ای که از 
رئیس قوه قضائیه می شناسیم و همکاری های خوبی که تا اينجا بوده است، 
موضوع از نظر ما قابلیت حل شدن دارد. وزير دادگستری پیگیر موضوع 
هستند.  البته شايد تا حالا حل شده باشد، ولی من اطاع نداشته باشم.« 

)ايسنا(
سهند و زاگرس به زودی به آب انداخته خواهند شد؛ امیردريادار 
شــهرام ايرانی، فرمانده نیروی دريايی ارتش گفت: »ناوشکن سهند، به 
سرعت در حال آماده شدن اســت تا پس از شرکت در رزمايشی بزرگ به 
ماموريت تامین امنیت آب های شمال اقیانوس هند، اعزام شود. ناوشکن 
زاگرس هم جديدترين و به روزترين ناوشکن نیروی دريايی ارتش و يک 

ناوشکن رزمی - اطاعاتی مجهز به آشیانه برای حمل دائم يک بالگرد است 
و منتظر اباغ ستادی برای به آب اندازی آن هستیم.« )ايرنا(

انتقاد یک مقام روحانی – نظامی از سخنان سخنگوی دولت در 
مورد حجاب؛ حجت الاسام علی سعیدی، رئیس دفتر عقیدتی سیاسی 
فرماندهی معظم کل قوا، در واکنش به سخنان سخنگوی دولت پیرامون 
حجاب و عفاف گفت: ســخنگوی دولت در مصاحبه اخیر خود گفته اند 
حجاب موضوعی نیست که با زور بشود آن را جا انداخت؛ جناب ايشان توجه 
ندارند که موضوع حجاب هم حکم شرع است و هم قانون و دولت برخاسته 
از نظام اسامی موظف است هم احکام شرع را پیاده کند و هم قانون را اجرا 
نمايد. آيا نگاه ايشان نسبت به همه احکام الهی و قوانین همین است. نظر 
ايشان نسبت به قانون بیمه، قانون اخذ گذرنامه برای سفر به خارج، قانون 
اخذ جواز برای ساخت و ساز و ده ها و صدها موضوع ديگر همین است؟ چرا 
مردم را به رعايت قوانین راهنمايی و رانندگی مجبور می کنید و ده ها، صدها 
و هزاران اجبار همه و همه برای تأمین و تضمین سامت و امنیت جامعه 
است. متأســفانه دولت به جای اهتمام برای اجرای قانون و ايجاد زمینه 
حجاب در جامعه فرافکنی نموده و از مسئولیت خود سر باز می زند. دولت 
بايد به اين نکته توجه نمايد که آيین مقدس اسام دين سهله و سمحه است 
يعنی آيین سهل و آسان می باشد اما سهله و سمحه با تساهل و تسامح و 

اباحی گری و ولنگاريسم متفاوت است. )حوزه(
خانه رئیسی موزه نمی شود؛ احمد علوی؛ رئیس کمیته گردشگری 
شورای شهر تهران، درباره سرانجام خانه موزه شهید رئیسی گفت: با توجه 

به شرايط خانه، بعید است که بتوان اين منزل را به موزه تبديل کرد. شرايط 
به گونه ای نیست که اين کار انجام شود و احتمالًا مکانی در تهران توسط 
شهرداری برای اين منظور پیش بینی خواهد شد و اين محل به عنوان موزه 

شهید رئیسی معرفی خواهد شد. )تسنیم(
کمال خرازی: اگر تهدید موجودیتی شویم، دکترین نظامی خود 
را عوض می کنیم؛ گزيده سخنان کمال خرازی در گفت وگو با المیادين 

را با ترجمه خبرگزاری مهر بخوانید:
آنچه اسرائیلی ها در برابر حمات موشکی ما که با 200 موشک با موفقیت 
صورت گرفت، انجام دادند، تناسب نداشــت، زيرا پدافند ايران موفق شد 
جلوی اکثر آن ها را بگیرد...قطعاً ايران در زمان مناسب و به شکل مناسب 
پاسخ خواهد داد...اگر جمهوری اسامی ايران تهديد موجوديتی شود، ما 
به ناچار سیاست دکترين نظامی خود را تغییر خواهیم داد. ما الان توانايی 
لازم را برای تولید ساح داريم و تنها مانع آن فتوای رهبری است که تولید 
ساح هسته ای را ممنوع کرده اند...در مورد مسئله برد موشک ها تا به حال 
حساسیت غربی ها، به خصوص اروپايی ها را لحاظ می کرديم، ولی وقتی 
آن ها حساسیت های ما را به خصوص در موضوع تمامیت ارضی جمهوری 
اسامی ايران لحاظ نمی کنند، دلیلی ندارد که ما هم حساسیت های آنان 
را در نظر بگیريم. لذا احتمال اينکه برد موشــک های ايران افزايش يابد، 

وجود دارد.
دو اظهارنظر در مورد پاسخ ایران؛ سرلشکر سامی در کنگره 15 
هزار شهید استان فارس که در شهر شیراز برگزار شد: شما در وعده صادق2 

ديديد سپر موشکی تان چگونه عمل کرد، اين بار هم به خطا دست زديد، 
پاسخ آن را خواهید چشید، پاسخی غیر قابل تصور. )ايلنا(

حجت الاسام محمدی گلپايگانی رئیس دفتر رهبری در حاشیه مراسم 
گرامیداشت شهید سید هاشم صفی الدين: اقدام اخیر رژيم صهیونیستی 
در حمله به مناطقی از کشورمان، اقدامی مذبوحانه بود و جمهوری اسامی 

ايران به اين اقدام پاسخی سخت و دندان شکن خواهد داد. )تسنیم(
چرا جبهه پایداری به دنبال برکناری ظریف است؟ علی خضريان، 
عضو جبهه پايداری و عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی درباره 
اين که مطرح می شود افرادی که فرزندشان تابیعت کشور ديگری دارند 
نبايد در مشاغل حساس حضور داشته باشند و امروز همین مسئله را برای 
محمدجواد ظريف مطرح می کنند و می خواهند از دولت کنار گذاشته شود، 
اما چرا مجلس در دولت قبل در خصوص يکی از معاونین رئیس جمهور که 
وضعیت مشابهی داشت سکوت کرد، گفت: آيا می توانیم بگويیم در يازده 
دوره گذشته اتفاقاتی افتاده و جايی مسیر درستی نرفته ايم بنابراين نبايد 
هیچ وقت مسیر درســتی را در پیش بگیريم؟ حتما اين خاف عقانیت 

است. من امروز نسبت به عملکردی که دارم بايد پاسخگو باشم. 
وی درباره اين که بیان می شود برخی از افراد در ماموريت های خارج از کشور 
بوده اند، فرزندشان به دنیا آمده و طبیعتا تابیعت آنجا را دارند، تکلیف چنین 
افرادی چیست، عنوان کرد: می توانند ســلب تابعیت کنند. اولًا دوستان 
خودشان رجوع کردند شناسنامه بگیرند آنجا کسی نمی آيد در خانه شما 
بگويد اين شناسنامه هم از طرف ما يادگاری با خودتان داشته باشید. دوماً 

می توانند درخواست سلب تابعیت بدهند اما بعضا افراد دل شان نمی خواهد 
سلب تابعیت آمريکا برای شان رقم بخورد.  خضريان خاطرنشان کرد: شما 
وقتی سوگند به پرچم يک کشوری که آن کشور هم متخاصم با شماست، 
سوگند ياد کردی، علی القاعده نبايد جايگاه حساسی به وی داده شود، چراکه 
بخشی از دل و جگر فرد و تفکراتش آنجا است و اين را بايد بپذيريم. وی در 
پاسخ به اينکه گفته شد برخی از نمايندگان مجلس گرين کارت دارند، آيا 
نبايد با اين افراد هم مانند قانون مشاغل حساس رفتار شود، گفت: حتما 
آن ها هم نمی توانند نماينده باشند)اما(آقای آقاتهرانی امام جمعه بوده که 
به آمريکا رفته و در مقطع دکتری هم در آنجا تحصیل کرده است. نه فقط 
ايشان آقای سقای بی ريا هم همین طور بوده اند. دوره شان که تمام شده که 

ديگر نرفته اند )وگرين کارتشان باطل شده است(. )ايلنا(
روزنامه جوان علیه وزیر علوم؛ روزنامه جوان نوشــت: دو سه ماه 
گذشته نشان داده است حسین ســیمايی صراف، وزير علوم، تحقیقات و 
فناوری می تواند يک تنه دولت چهاردهم را درگیر حاشیه کند. مرور مواضع 
او، از تعیین رؤسای پرحاشیه برای برخی دانشگاه ها، و تازه ترين مورد تذکر 
به مســئولان نهاد نمايندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها مؤيد اين 
ادعاست. توضیح آنکه وزير علوم با صدور حکمی، »سید بهشید حسینی« را 
به عنوان »سرپرست دانشگاه هنر ايران« منصوب کرد. ماجرا از تذکر مؤدبانه 
حجت الاسام مصطفی رستمی، رئیس نهاد نمايندگی مقام معظم رهبری 
در دانشگاه ها پیرامون اين حواشی عجیب وغريب انتصاب رئیس دانشگاه هنر 
شروع شد.  مصطفی رستمی پیرامون انتصاب رئیس دانشگاه هنر  گفت: »در 

دوره هايی بعضی از عزيزان دســت اندرکار در وزارت علوم درباره انتصاب 
رؤسای دانشگاه ها از نهاد نمايندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها نظر 
می گرفتند و نهاد هم وظیفه خودش می دانست که دلسوزانه هم برای کمک 
به دولت و هم برای کمک به فضای آموزش عالی به دوستان مشورت بدهد، 
اما متأسفانه ما در اين دولت در جريان انتصاباتی که در وزارت علوم انجام 
می شود، نیستیم. طبیعتاً اگر ما طرف مشورت باشیم نکاتی را داريم که ارائه 

خواهیم داد ولی در فضای فعلی مشورتی با نهاد صورت نگرفته است.« 
اينکه چرا وزير علوم برخاف دولت های ســابق راجع به انتصاب رؤسای 
دانشگاه ها از نهاد رهبری مشورت نمی خواهد به کنار، اما وزير علوم پس از 
اين گايه رئیس نهاد، سه روز پیش در يک سخنرانی عمومی، از خجالت 
مسئولان نهاد درآمد! سیمايی صراف، در نشست سراسری نهاد نمايندگی 
مقام معظم رهبری در دانشگاه ها در مشهد مقدس گفت: »شرط موفقیت 
مسئولان نهاد نمايندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها اين است که يک 
شخصیت فرهنگی باشند؛ با بخشنامه، آيین نامه و دستورالعمل نمی توان 

مبلغ خوبی بود.« 
اين اولین بار است که يک وزير علوم در جمهوری اسامی ايران، اين گونه 
صريح به نهاد هم عرض و منصوبان رهبر انقاب تذکر می دهد. جالب آنکه 
مسئولان نهاد رهبری در دانشــگاه ها، از منصوبان وزير علوم نیستند که 
بخواهند از وزير دستور يا توصیه بگیرند، بلکه به عنوان يک نهاد هم عرض، 
وظايفی بر عهده دارند که وزير علوم هم بايد تسهیل گر اجرای اين وظايف 

و پذيرای عملکرد آن ها در دانشگاه ها باشد.

لاريجانی: مسئله نفوذ در ايران جدی است

هشدار علی اکبر صالحی در مورد يک توطئه

علی لاریجانی نماینده ســابق مجلس و 
رئیس  ســابق مجلس شــورای اسلامی، 
در گفت وگویی بــا خبرآنلاین به برخی از 
مهم ترین مسائل روز پرداخت. اینجا برخی 
از نکات این گفت وگو را برای شما آورده ایم:

   اسرائیل نشــان داده می خواهد يک تسلط 
عمیقی در منطقه به وجــود بیاورد که اگر آن را 
به وجود آورد، فرصت نفس کشیدن به خیلی از 
جاهای ديگر را نمی دهــد. و اين حتما هم برای 

کشورهای منطقه مضر است و هم برای ما.
   من تصورم اين اســت که هم بايد در میدان 
آمادگی کافی داشــته باشــند هــم از ظرفیت 
ديپلماسی درست استفاده کنیم. اين ديپلماسی 
که بايد اين کار را بکند نمی تواند يک ديپلماسی 
نمايشی باشــد بلکه بايد ديپلماسی استراتژيک 

باشد.
   جمهوری اســامی عاقه مند بــه درگیری 
نیســت. ولی آماده دفاع از خود اســت. اين دو 
مقوله مجزا از هم اســت. يعنی ما نمی خواهیم 

ماجراجويــی کنیم. بلکــه می خواهیم از منافع 
ملی خود دفاع کنیم. اين حتما بايد با ديپلماسی 
خاص عجین شود. ان شــاءالله دولت آن را انجام 

خواهند داد.
   ايران جريان جهادی را به وجود نیاورده اما 
کمک کرده است، خود مردم لبنان آن را به وجود 
آوردند. کمااينکه در يمن هم اينگونه است. وقتی 
عربستان شــروع به بمباران يمن کرد، جريان 
حوثی نضج گرفت يعنی الان مردمشــان متحد 
هستند. خودشان دارند اين کار را می کنند. هیچ 
کشوری و هیچ ملتی دوســت ندارد زير سلطه 
کشور ديگری باشد. فرقی ندارد آمريکا باشد يا 

عربستان.
    آتش بس حتما چیزی اســت کــه ما فکر 
می کنیم و مفید است. وزير خارجه ما هم که به 
کشورهای مختلف سفر کرده اند، همین تاش را 
داشته اند؛ تا ماجرا گســترش پیدا نکند. اما بايد 
آمادگی از هر جهت داشت. اما اولويت اين است 

که از راه های ساده تر موضوع حل شود.
   کا مســئله نفوذ در ايران در سال های اخیر 

جدی اســت. به نظر من از ســال ها پیش يک 
غفلت هايی به وجود آمــده و گرچه بخش های 
امنیتی کشــور هم بــه اينها ضربــه زده اند اما 

نتوانستند مانع همه اينها شوند. 
   نمی توانــم بگويم که در کــدام بخش، ولی 
می دانم که به هر حال يک حوادثی مثل ترورها 
رخ داد، چه برای دانشمندان هسته ای و چه برای 
غیره، که نشان می داد اينها نفوذ کرده اند. کشفش 
خیلی مهم است. چه تعدادش و چه از نظر کیفیت 
مهم است. بنابراين بايد روی اين مسئله حساس 
بود و ســرنخ هايش را به دست آورد که الان اين 

حساسیت به وجود آمده است.
   مثا در قضیه پیجرهــا نمی توانیم بگويیم 
نفوذ بوده است. ولی تمهید دراز مدتی داشته اند. 
در مورد پیجرهــا، حدود 15 ســال بر روی آن 
کار کرده اند. برای حالا نیســت. يعنی طرحی را 
انديشیده بودند که بايد اين پیجر درست کنند، 
در چهار تا کشور شرکت بزنند، چگونه بازاريابی 
کنند و به دست حزب الله بدهند و سپس در يک 

لحظه سه هزار نفر را دچار مشکل کنند.

علی اکبر صالحی اخیــرا در گفت وگويی با پايگاه 
خبری انتخاب، وضعیت منطقــه و اقدامات ايران 
در مقابله با اسرائیل را بررســی کرده است. اينجا 

بخش هايی از اين مصاحبه را برای شما آورده ايم:

   جمهــوری اســامی بايد کاری کنــد که در 
افکار عمومی جهــان بحث فلســطین تبديل به 
نزاع  اســرائیلی - ايرانی نشود بلکه اين يک جدال 
بین رژيم صهیونیســتی اشــغالگر با فلسطینیان 
صاحب حق است، آنها دارند به گونه ای در دنیا جا 
می اندازند که گويی يک نزاع بین ايران و اسرائیل 
است؛ و  واژه فلســطین را که بیان کننده هويت و 
 حقیقت  قضیه است، دارند آرام آرام محو می کنند. 
بنابراين ايــران، دنیای عرب و جهان اســام بايد 
نسبت به اين توطئه حساس باشند و نگذارند اين 

توطئه جامه عمل بپوشد.

    درمورد بحث هايی که  وجــود دارد مبنی بر 
اينکه اســرائیل  درمورد حمله به خانــه نتانیاهو 
واکنش نشــان خواهد داد: من بعیــد می دانم که 
اســرائیل بخواهد اين کار را انجام دهد. اسرائیل 

همین الان کم آورده، وزير دفاع اسرائیل گفته ما 
احتیاج به ســربازگیری جديد داريم و اين حرف 
منجر به جنجال در اسرائیل شده؛ حزب الله در دو 
سه روز اخیر اعام کرده 20 شهرک ديگر در شمال 
اسرائیل بايد تخلیه شود، چون حزب الله گفته اين 
جاها ملجأ سربازان اسرائیلی شده و لذا ما می زنیم. 

   در مورد اينکه اپوزيسیون خارج نشین دلبسته 
اســرائیل و نتانیاهو هســتند:  آمريکا همین پیام 
نجات بخش را به عــراق داد الان وضعیت عراق به 
چه صورتی اســت حتی اختیار آسمان خودش را 
هم ندارد. آمريکا همین پیام را به افغانســتان داد، 
ديديد چه شد. مگر اسرائیل خیرخواه ايران است 
که می گويد ما برای شما آزادی و آبادی می آوريم.

    ورود ايران به قضیه فلسطین دلیلش چیست؟ 
دلايل انسانی دارد، دلايل سیاســی دارد، دلايل 
راهبردی دارد و دلايل امنیت ملی دارد. ما نگاهمان 
بايد نگاه بلند مدت باشد و افق دور را ببینیم؛ اکنون 
ببینید که با کمال پررويــی وزير نتانیاهو علیرغم 
اينکه در باتاق گیر کرده اند گفته دوسوم عربستان، 

عراق، شام، لبنان، مصر و اينها مال ماست، شوخی 
ندارند؛ همانطور که گفتم، پرچم اسرائیل دو تا خط 
آبی رويش نقش بسته اســت يعنی مدعی از نیل 
تا فرات هســتند. اين که برخی می گويند شمارا 
چه به اين کارها، عرض کــردم آن ها يواش يواش 
پیش می آيند و بر يکی يکی اين کشــورها مسلط 
می شوند؛ حالا که ما قدرتمند هستیم بايد با دور 
انديشــی صیانت دير پای خودرا برقرار و تضمین 

کنیم.

   اسرائیل و آمريکا برای تسلط کامل بر خاورمیانه 
برنامه دارند؛  آمريکا در عمل می خواهد بگويد خیر 
و صاح خاورمیانه را من بايــد تامین کنم. اينکه 
چقدر بخوری و چگونه زندگی کنی و اينکه به کی 
نفت بفروشی و به کی نفروشی. من به تو می گويم  با 
چه کشوری تجارت کنی و با چه کشوری نکنی، من 
به تو می گويم روابط اجتماعی تو چگونه باشد، چه 
آزادی های اجتماعی داشته باشی و چه آزادی های 
اجتماعی نداشته باشی، من اينها را به تو می گويم. 
يعنی ديکته و تحمیل کردن اراده خودش بر تمامی 

مقدرات زندگی مردم.

چهرهروز 

خبر 

نگینباقری

 گالری   

  
تصویری از گفت و گوی زینب سلیمانی با سید عبد الله صفی الدین، در مراسم گرامیداشت مجاهد شهید سید هاشم صفی الدین 

مشاهده می کنید.

    
علی ملک خطابی، 
بوکسور وزن 92 
کیلوگرم تیم جوانان 
ایران، با صعود به 
فینال مسابقات 
جهانی مونته نگرو، 
به نخستین بوکسور 
ایرانی تبدیل شد که 
به دیدار نهایی این 
رقابت ها راه یافته 
است

    
آیتک سلامت 

کاپیتان تیم 
ملی والیبال 

زنان ایران در 
جزیره بوموسی

     
هواداران ماتم زده استقلال در شهر قدس  بعد از 

شکست دو بر صفر آبی ها مقابل تراکتور

     
حضور الناز شاکر دوست در چهل ویکمین 

جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران.   
   دختر رئیس جمهور، پنجشنبه شب به نمایندگی از پدر با حضور در منزل شهید الله وردی رحیم پور در نسیم شهر با خانواده 

ایشان که نگهبان یکی از شرکت های پیمانکاری بودند و در جریان تجاوز کور رژیم صهیونیستی به کشورمان به شهادت 
رسید،  دیدار کرد

فاطمه رجبی  
هفتصبح

بعد از اعدام جمشــید شــارمهد، ســخنگو و 
مدير انجمن پادشــاهی يا همان گــروه تندر 
در ايــران، خیلی ها پیش بینــی می کردند که  
به دلیل تابعیت دوم او کــه آلمانی بود، دولت 
اين کشــور واکنش نشــان بدهد. همین اتفاق 
هم افتــاد و ديروز برلین نه تنهــا اعام کرد که 
کنسولگری های ايران در سه شهر فرانکفورت، 
هامبورگ و مونیــخ را تعطیــل می کند بلکه 
ممنوعیت سفر شهروندانش به ايران را تمديد 
کرد و   از آلمانی های ســاکن ايران خواست تا 
اينجا را ترک کنند. عبــاس عراقچی وزير امور 
خارجه ايران هــم در واکنش به اين تصمیم در 
توئیتر نوشــت که دولت آلمان برای حمايت از 
يک تروريست، اقدامی کرده که در واقع تحريم 
ايرانی های ســاکن آلمان است، شهروندانی که 
خیلی از آنهــا تابعیت آلمان را هــم دارند. بعد 
هم به ايرانی های ســاکن آلمــان وعده داد که 
خدمات کنسولی در شهرهای ديگر و همچنین 
سفارتخانه ايران در برلین را گسترش می دهد تا 

زحمت آنها بیشتر نشود.
کسانی که روابط بین ايران و آلمان در سال های 
اخیر را دنبال می کننــد، می دانند که در حدود 
سه سال گذشت اين اولین بار نیست که کدورت 
بین دو کشور بالا می گیرد و کشورها تا پای بهم 
زدن روابط ديپلماتیــک پیش می روند، آن هم 
دو کشوری که روايت های زيادی مورد دوستی 
تاريخی آنها و عاقه شان به همديگر وجود دارد. 
روايت هايی که اگرچه خیلی از آنها اغراق آمیز 
يا ناقص هســتند اما وقتی آنهــا را کنار دلايل 
سیاســی و غیرسیاســی می گذاريم که برخی 
منافع اين دو کشور را ســال ها به هم گره زده 
بود، می فهمیم بعضی چیزها واقعا عوض شده و 
شايد دست کم تا مدتی نتوان آلمان و ايران را آن 

دوست های سابق دانست.

  اين دوستی از کجا آمد؟
در خاطرات تاج الملوک، همســر رضا شاه آمده 
که او بارها آن بخش از خاطــره ديدار با هیتلر 
را که در آن پیشــوا به تعريف از پادشــاه ايران 
پرداخته بود، برای رضاشاه تعريف کرده و او هر 
بار چشم هايش برق زده است. خیلی ها می گويند 
که دلیل نزديکی ايران و آلمان به تبار مشترک 
آريايی)!( بر می گــردد و همین موضوع موجب 
پیوند بین هیلتر و رضاشــاه به عنوان دو چهره 
به شدت عاقه مند به نژد آريايی شده است اما 
اين ساده انگارانه ترين دلیلی است که می تواند 

نزديکی تاريخی ايران و آلمان را توضیح بدهد.
در واقع پشت تمام روايت هايی که دولتمردان 
ايرانی و آلمانی سعی می کردند از نژاد مشترک 

جا بیندازند، مسائل ديگری قرار داشت.
در اواخر قاجار، آلمان که در حال ظهور به عنوان 
يک قدرت تازه نفس بود، برای ايران که همیشه 
به دنبال قدرت سومی می گشت تا با آن در برابر 
فشار روسیه و انگلستان پشــتوانه داشته باشد، 
غنیمت حساب می شــد اما آلمان خیلی به اين 
عاقه پاســخ نمی داد، آنها اگرچه می خواستند 
حق خودشــان را از بقیه اروپا بگیرند و جبران 
سال ها و بلکه قرن ها عقب ماندن از ثروت اندوزی 
آنها آرزوی شــان بود اما در ايــران چیز جذابی 

نمی ديدند اما با به قدرت رســیدن ويلهلم دوم 
در سال 1888 اين کشور سیاست فعال تری در 
برابر کشورهای خاورمیانه از جمله ايران در پیش 
گرفت و همزمان تاکید می کرد که برخاف بقیه 
قدرت های اروپايی هیچ منافع استعماری ندارد. 
در آن زمان سیاست خارجی آلمان عقیده داشت 
که هرچه انگلستان را در مستعمرات شرق تحت 
فشار بگذارد اين کشور از قدرتنمايی در اروپا باز 
می ماند؛ به همین دلیل هم تقويت روحیه ضد 
انگلیسی و نزديکی به بعضی از کشورها از جمله 
ايران که به دلیل نزديکی به هند اهمیت زيادی 
داشــت، کلید خورد. ويلهلم حتــی در يکی از 
سخنرانی هايش به صراحت گفت: »تمام جهان 
اسام بايد علیه يوغ انگلستان قیام کند ... به 300 
میلیون مســلمان جهان اطمینان می دهم که 
قیصر آلمان برای همیشه دوست پیروان محمد 

خواهد بود.«
آلمان همزمان سعی کرد در کشورهايی از جمله 
ايران و عثمانی ســرمايه گذاری های فرهنگی 
و اقتصادی کند. اين دو کشــور از جهات ديگر 
هم برای آلمــان اهمیت داشــتند،  يکی اينکه 
آلمان محصور در خشــکی، يک قدرت زمینی 
محسوب می شد و در حالی که بزرگ ترين رقبای 
او قدرت هــای دريايی بودند. ايــران و عثمانی 
می توانســتند در مسیر رشــد تجارت زمینی، 
شــاهراه آلمان و محصــولات آلمانی باشــند، 
دروازه ای به ســوی بازارهايی در دل آســیا که 
دسترسی به آنها از طريق دريا سخت تر بود. ديگر 
اينکه خــود ايران و عثمانی بــازار خیلی خوبی 
برای محصولات آلمانی محسوب می شدند؛ پس 
راه ها در اين دو کشور بايد بهبود پیدا می کردند 
و بعضی اصاحات ديگر هم برای تبديل شــدن 
مردم اين کشــورها به مصرف کننده تکنولوژی 
آلمانــی لازم بود. همــه  اين عوامل با شــروع 
جنگ جهانی شــدت گرفت و عاقه ايرانی ها و 
بسیاری از مردم مسلمان جهان به آلمان باعث 
می شــد آرزوی پیروزی آلمان در اين جنگ را 
داشته باشند، عثمانی ها که به متحد اين کشور 
تبديل شــدند و بعد از جنگ با تجزيه،  تاوان آن 
را پرداختنــد. ايران هم که نزديکــی زيادی به 
آلمانی ها پیدا کرده بود، با وجود داشتن موضع 
بی طرف، از سوی کشورهای پیروز اشغال شد و 
برای سال ها اشــغال ماند اما اعاقه ايرانی ها به 
آلمان و البته موضع نرم آلمان نســبت به ايران 
در مقايســه با بقیه کشــورهای اروپايی در اين 
نقطه تاريخی تمام نشد و دقیقا به همان دلايل 
گذشته کج دار و مريز ادامه پیدا کرد تا جايی که 
با وجود استفاده از تسلیحات شیمیايی آلمانی 
علیه ايرانی ها در طول جنگ هشت ساله، باز هم 
اين آلمان بود که داوطلــب درمان گروه بزرگی 
از مجروحان شد)فیلم از کرخه تا راين را به ياد 
داريد؟( بعد از جنگ هم آلمان با گرفتن فیگور 
میانجی به نوعی پل ارتباطی بین ايران و اروپا شد 
و بارها با گرفتن موضع میانه در مقايسه با بقیه 
اروپا و آمريکا، روابطش را بــا ايران تقويت کرد. 
نزديکی های فرهنگی هم ادامــه پیدا کردند تا 
جايی که در سال 1379بین دو شهر فرايبورگ 
و اصفهان و در سال 1387 بین شهرهای شیراز 
و وايمار رابطه  خواهرخواندگی برقرار شــد. اين 
پررنگی آلمان در روابط ديپلماتیک ايران و غرب 
تا جايی بالا گرفت که نقش آلمان در تولد برجام 
يک نقش بسیار کلیدی شد. حتی بعدتر وقتی 

ترامپ زير میز برجام زد و تحريم ها را شدت داد،  
يک بار ديگر آلمان نقش میانجیگری بین ايران 
و جهان را بر عهده می گیرد و نقشــی مهم در به  
راه اندازی ســاز و کار مالی اروپايی اينستکس 
ايفا می کند امــا چه اتفاقاتی باعث شــد که در 
چند سال اخیر ورق برگردد و آلمان آن لبخند 
همیشــگی اش را در مقابل ايران از دست بدهد 
و ايران هم صابون کدورت بــا آلمان را به تنش 

بمالد؟ 

   شرايط تغییر کرده است
کارشناس ها برای فهمیدن دلايل اصلی کدورت 
بین ايران و آلمان دلايل مختلفی اعام می کنند 
اما تقريبا همگــی می گويند   اصل دعوا از جنگ 
روسیه و اوکراين شروع شــد. جنگی که بیشتر 
از هر کشــور اروپايی، آلمــان را تهديد می کند 
و اين کشــور نمی تواند حضور ايــران در کنار 
روسیه را در اين جنگ تحمل کند. می دانیم که 
روســیه و آلمان يک نزاع تاريخی درباره همان 
بخشی دارند که در حال حاضر روسیه بر سر آن با 
اوکراين سرشاخ شده است. از طرفی ادامه جنگ 
و مخصوصا پیشروی روســیه، به شدت اقتصاد 

آلمان را تهديد می کند. 
قدرت گرفتن بیشتر از گذشــته حزب سبز در 
آلمان هم دلیل ديگری اســت كه کارشناس ها 
برای اختاف بین دو کشــور اعــام می کنند. 
ماجرا از اين قرار اســت که دولت کنونی آلمان 
بعد از کناره گیری آنگا مرکل از قدرت، حاصل 
ائتاف از سه حزب سوسیال دموکرات، دموکرات 
آزاد و حزب ســبز آلمان اســت و در دو حزب 
دموکرات آزاد و حزب ســبز اين کشور اروپايی، 
تعدادی از ايرانیان مقیم اين کشــور که عمدتا 
مخالف جمهوری اسامی ايران هستند، از نفوذ 
قابل توجهی برخوردار هستند و با توجه به قدرت 
لابی خود نقش موثری در نوع موضع گیری دولت 
آلمان در ارتباط با تهران و تحولات داخلی ايران 
از جمله مسائل حقوق بشری دارند. واکنش های 
آلمان به مسائل حقوق بشری در ايران در جريان 
ناآرامی های ســال 1401 به اوج خود رسید تا 
جايی که دولت آلمان در واکنش به مرگ مهسا 
امینی و  با طرح ادعاهايی علیه ايران ، »محمود 
فرازنده « سفیر جمهوری اسامی ايران در برلین 
را احضار کرد که اين موضوع  بــا اقدام متقابل 
تهران مواجه شد و وزارت امور خارجه ايران نیز 
»هانس اودو موتسل« سفیر برلین  در تهران را  
به خاطر مواضع مداخله جويانــه آلمان در امور 
داخلی ايــران احضار کــرد و در ادامه آلمان در 
نقش کلید زننده دسته تازه ای از تحريم ها علیه 
جمهوری اسامی ظاهر شد و نبض مخالفت با 
ايران را به دست گرفت. به اين ترتیب دو کشور 
بارها همديگر را به ايســتادن در طرف اشــتباه 

تاريخ متهم کردند. 
گــروه ديگری از کارشناســان پای بــه نتیجه 
نرســیدن احیای برجــام را هــم در اوج گیری 
اختاف ها وســط می کشــند و می گويند اگر 
تحريم های جهانی مخصوصا تحريم های سنگین 
آمريکا علیه ايران ادامه پیدا کند و مناقشات در 
نهايت به يک راه حل مشترک ختم نشود، ايران 
مزيت هايی که برای آلمان داشــته را از دست 
می دهد؛ مخصوصا با ادامه جنگ اوکراين ديگر 
چیزی که آلمــان در اين منطقه بــه دنبال آن 

است، خیلی دست يافتنی نخواهد بود.

مروراتفاقاتیکهباعثشدهروابطتاریخیگرمایرانوآلمانخرابشود

تهران –برلین ! در کریدور  استقلال، علی ربیعی و آیفونامواج هوای سرد 
کاربرانفضایمجازیدرگوگل،
اینستاگرام،توئیتر،ویکیپدیا،

تلگرام،ایتاویوتیوببهدنبالچه
موضوعاتیبودند؟

از حوالی ساعت 9 شب جمعه تا چهل و 
هشت ساعت قبل از آن، بازی استقلال 
با تراکتور، مهم ترین ترند بود و پس از 

آن کشتی کامران قاسمپور با تیلور. 
ترندهای ورزشی دیگری هم داشتیم. 

سپاهان مقابل آلومینیوم اراک و 
شمس آذر مقابل خیبر و ملوان مقابل 
هوادار و چادرملو مقابل ذوب آهن و 
در نهایت جدول لیگ برتر در میان 

خارجی ها هم النصر در برابر الهلال. 
 بن گویر، وزیر امنیت داخلی اسرائیل به 

خاطر سخنانش علیه نتانیاهو در صدر 
توجه افکار عمومی سیاسی قرار گرفته 

بود و بعد از او، علی ربیعی، دستیار 
اجتماعی رئیس جمهور که به ویدئوی 
کتک خوردن چند دختر افغان از یک 
پسر در پارک واکنش نشان داده بود. 

سخنان آیت الله جوادی آملی در دیدار 
مسعود پزشکیان هم برای مردم مهم 
بود و گفت وگوی علی اکبر صالحی با 

انتخاب درباره تحولات اخیر در تنش 
ایران و اسرائیل )که آن را در صفحه دو 

برایتان پوشش دادیم(.
سریال پایتخت، به خاطر سر زدن 

مهراب قاسمخانی بر سر مزار خشایار 
الوند ترند شد و یهودیان حریدی به 

خاطر اعتراضاتی که در تل آویو در 
خصوص خدمت سربازی به راه انداختند 

و سیل اسپانیا و جنیفر لوپزی که به 
کمپین تبلیغاتی کامالا هریس رفته بود.  

در اینستاگرام، مردم به دنبال صفحه 
زن نیمار بودند و دیوید تیلور و محسن 

ابراهیم زاده و رامین رضاییان و سولماز 
آقمقانی و امیرحسین حسین زاده و پیج 

اصلی آبراهیم و پیج شاهین صمدپور 
و الیکا ناصری و پیج اصلی تتلو و پیج 

رعنا آزادی ور و پیج اصلی سرنا امینی و 
کامبیز دیرباز.  آهنگ های ترند شده در 
اینستاگرام هم عبارت بودند از آهنگ 
تولد عربی و آهنگ گل به جمال دوماد 
و آهنگ های محسن لرستانی و آهنگ 

هندی ترند و آهنگ کبوتر دلم از لب 
بوم دلت نمی پره با صدای زن.

در تلگرام، در روز جمعه، بازنشستگی 
دیوید تیلور، حمله ناکام گروهک 

تروریستی جیش الظلم به یک پاسگاه 
انتظامی در سرباز و ادعایی مبنی بر 

اینکه کانال 14 اسراییل گفته حمله به 
شاهرود از همسایگان شمالی ایران 

صورت گرفته است؛ ترند بوده است و 
روز پنجشنبه خبر حل شدن مشکل 

رجیستری آیفون و مصوبه هیات 
وزیران در خصوص واردات و تعرفه 

رجیستری آیفون و واکنش مردم لبنان 
به خبر انتخاب شیخ نعیم قاسم به 

عنوان دبیرکل حزب الله.
در روز چهارشنبه 9 آبان، توئیت 

وزیر ارتباطات در مورد حل مشکل 
رجیستری آیفون پربازدیدترین بوده 

است و در 24 ساعت گذشته در ایتا 
وعده صادق مهم ترین هشتگ بوده و 
در یوتیوب تریلر رسمی سریال بازی 

مرکب. 

رند
ت
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  پيامبر صلی الله عليه و آله    
لامَ بَینَـكُم  كُم عَلی شَئیٍ اذِا فَعَلتُموهُ تَحابَبتُم؟ افَشُوا السَّ وَالّذی نَفسی بِیَدِهِ لاتَدخُلُوا الجَنَّةَ حَتّی تُؤمِنوا وَ لا تُؤمِنوا حَتّی تَحابّوا أولا أدُلّـُ

به خدايی كه جانم در اختیار اوست، وارد بهشت نمی شويد مگر مؤمن شويد و مؤمن نمی شويد، مگر اين كه يكديگر را دوست بداريد. آيا می خواهید شما 
را به چیزی راهنمايی كنم كه با انجام آن، يكديگر را دوست بداريد؟ سلام كردن بین يكديگر را رواج دهید.

 واگویه های انتظار
فرقی نمی کند / پنجه ی طلايی آفتاب باشد

يا انگشت های خیس باران / اين پنجره ديگر / جواب سلام آسمان را نخواهد داد
وقتی قرار نیست / تو از اين کوچه بگذری

 دستور زبان عشق
کوه؛ با نخستین سنگ ها آغاز می شود

انسان ؛ با نخستین درد …
بهرام محمودی من؛ با نخستین نگاه تو / آغاز شدم …  احمد شاملو 

چه طور بگویيم دوستت دارم بدون آن که بگویيم 
دوستت دارم؟ چمدانت را جمع کن هتل رزرو 
کردم. من کنارتم، نگران نباش. غذا آماده است. 
با هم درســتش می کنيم. به خانه رسيدی خبر 
بده. پول نقد یا کارت بــه کارت؟ پيتزا خریدم، 
توی راهم. جای رازهایت پيش من امن اســت. 
تحسينت می کنم. موفق شدیم. روی من حساب 
کن. بهت اعتماد دارم. چای می خوری؟ دیشب 
توی خوابم بودی. ویتامين هایت را خوردی؟ بيا 

یک سيگار رو شریکی بکشيم. فردا می بينمت؟ 
قســمت آخر ســریال را ندیدم تا با هم ببينيم. 
نصف ساندویچم را می خواهی؟ وقتی خوشحالی 
زیباتری. چه جوری می توانم کمکت کنم؟ برایت 
قهوه درست کردم. با تراپيستم درباره تو حرف 
زده بودم. مراقب خودت باش. این پول را بگير، 
لازمت می شود. روزت چطور بود؟ بيا با هم رژیم 
بگيریم. تو هميشه غافلگيرم می کنی. این فيلم 
من را یاد تو می اندازد. صبحانه آماده است. با تو 

آدم بهتری هســتم. حق با تو بود. دیشب خوب 
خوابيدی؟ می توانی از ســيب زمينی های من 
بخوری. قبلًا بدون تو چطور زندگی می کردم؟ 
هيچ آهنگ عاشقانه ای نيســت که تو را به یادم 
نياورد. منتظرت می مانم. کمتــر چربی بخور. 
هيچکس مثل تو مــرا نمی خنداند. از این که به 
دنيا آمدی خوشحالم. سردته؟ کاپشن مرا بپوش. 

تو من را زنده نگه می داری.
کيفيت زندگی را همين جزئيات می سازند. 

  ستون فقرات             آنالی اکبری

تومرازندهنگهمیداری

سینمای   مردانه   مردانه   مردانه
ونکتههاییدربارههالووینواستقلالوکامبیزدیربازوآندورا

هالوویــن فوتبال ایــران روز 14 آبان ماه  1
است و ملاقات استقلال تهران با الهلال. الهلال 
صدرنشين ليگ نخبگان آسياســت و در ليگ 
عربستان هم در صدر است و در آخرین رده بندی 
باشــگاه های جهان در جایــگاه 31 قرار گرفته 
است. بالاتر از منچستریونایتد و رم و فيورنتينا. 
با نيمار و ميتروویچ و ملينکو ســاویچ و ســالم 

الدوساری و  ...
اســتقلال در حال حاضر در جایگاه ســيزدهم 
جدول ایران اســت و در 9 بازی 16 گل دریافت 

کرده است. 
هالووین واقعی در راه است و البته می دانيم که 
آبی ها در ميدان های بــزرگ جور دیگری ظاهر 

می شوند. 

لفظی که کامبيــز دیربــاز بازیگر خوب  2
ســينمای کشــورمان برای توصيف و انتقاد از  
مهاجم  خارجی پرسپوليس به کار برده، زشت 
اســت. معلوم نيســت که هنرمندان سينما در 

رجوع به آیين طرفداری چرا ناگهان به سویه های 
لمپنــی گرایش پيــدا می کننــد. می دانم که 
می خواهيــد ثابت کنيد که طرفدار دو آتيشــه 
هســتيد و پای تيمتان ایستاده اید و درآمدهای 
ميلياردی تان شکافی ميان شما و بقيه طرفداران 
تيم ها ایجاد نمی کند اما خب این راهش نيست. 

ادبيات بهتری را انتخاب کنيد.ممنون.

روبرتــو تورس هافبک اســپانيایی درجه  3
یک گل گهر که فوتبال ایــران را ترک کرد حالا 
خبر آمده که رفتــه در یک تيم باشــگاهی در 
کشــور آندورا بازي می کند. خــب روبرتو جان 
چرا ایران نماندی! البته که در پشت ماجرا این 
موضوع وجود دارد که آندورا کشــوری کوچک 
در مرز اسپانيا و فرانسه اســت و در واقع تورس 
رفته کشــوری که با محل تولدش فاصله بسيار 

کمی دارد.

این مسابقات قهرمانی جهان در وزن های  4

غير المپيکی برای ما چيزی جــز غم و اندوه به 
ارمغان نياورد .

تقریبا همه  ستاره های مهم سينمای ایران  5
)البته ستاره های مرد( الان روی پرده سينماها 
هســتند. با اکران صبحانه بــا زرافه ها یکدفعه 
چهره هایی مثل بهرام رادان و پژمان جمشيدی 
و هادی حجازی فر و هوتن شــکيبا وارد صحنه 
شــده اند و با فيلم زودپز هم محســن تنابنده و 
نوید محمدزاده روی اکران هســتند. با توجه به  
ادامه اکران مست عشق و تگزاس سه و تمساح 
خونی به این اسامی می توانيد جواد عزتی و سام 
درخشانی و شهاب حسينی و پارسا پيروزفر را هم 
اضافه کنيد. براي این که بدانيد چقدر سينمای 
ما مردانه شده است این را هم بگویم که  در همه 
این فيلم هــا هيچ بازیگر زن طــراز اولی حضور 
ندارد. سينمای ما با سرعت به سمت فيلم های 
پر از مرد و با نقش های حاشــيه ای زنانه حرکت 

می كند. موفق باشيد !  

  سایتنگار

گرگپارسی،مزدترس،قاچاقسوخت،خانمگریان
    به نقل از جام جم، گرگ پارســی بعد از نايب قهرمانی در سال گذشته با حالت 
قهر استیج را ترک کرد و رفت.  شان ری )قهرمان مشهور پرورش اندام( هم اين 
موضوع را پیش کشید و از هادی پرسید که با واکنش منفی کاربران ايرانی مواجه 
شد. به اين بهانه، ازاو درخواست مصاحبه داشتیم. شان ری می گوید:  هادی چوپان 
سال گذشــته مدال نقره را از روی گردنش برداشت و استيج، قهرمانان و طرفدارانش را در 
شوک فرو برد. این کاری بود که قبلا در استيج مسترالمپيا کسی آن را انجام نداده بود. یک 
سال تمام گذشت و منظورم کارشناسان، مطبوعات و هواداران است، هيچ توضيحی در این 

باره از هادی نشنيدیم.
پيش بينی خود من این بود که امســال از نمای عضلات جلو، هادی برنده باشد و از نمای 
عضلات پشت، سامسون و در مجموع دائودا قهرمان شود. من داور مسترالمپيا نيستم و تنها 

پيش بينی ام این بود. 
هادی چوپان به جثه بزرگ سامسون دائودا باخت. رونی کلمن، دوریان یتس و آرنولد همگی 
المپيا را بردند نه به دليل این که ســخت ترین و کات ترین عضلات را روی استيج داشتند، 
بلکه بدن های بزرگتر و کاملتری داشتند. سامسون دائودا هم کسی بود که کمترین نقص را 

داشت و توانست مسترالمپيا را ببرد.
چرا کيفيت بدن های امروزی کاهش یافته؟ شخصا معتقدم »مربيان بی کيفيت« بسياری 
از ورزشکاران ما را هم به لحاظ بدنی و هم به لحاظ اخلاقی خراب کردند. از سویی خيلی از 
ورزشکاران این رشته را در سن بالا شــروع می کنند. آنها حتی رقبای تمرینی قدرتمندی 
ندارند که تا انگيزه کافی برای رقابت را درون شــان ایجاد کنند و یا حتی آنها را به چالش 
بکشند. در عوض افرادی کنارشان هستند که فقط نحوه تمرین کردن را به این ورزشکاران 
می گویند و یا از حرکات شان فيلم و عکس می گيرند. شما باید یک رقيب تمرینی قدرتمند 

داشته باشيد که بتوانيد یک جلسه تمرینی فوق العاده را تجربه کنيد.

    سخنان آيت الله جوادی آملی در ديدار با پزشکیان:  ما مردم ایران، مردمی بزرگ 
و بزرگ زاده هستيم، هم تاریخ داریم و هم جغرافيا، بر خلاف کشوری مانند آمریکا که دارای 
جغرافيا و آثار تمدنی کهن نيست، اگر سرتاسر ایران را بشکافيد، پر از علم، هنر و آثار باستانی 

است. در شأن ما نيست که از کشور دیگری پيروی کنيم.
حضرت امير می فرماید: »مَا ضَرَبَ الُله الْعُبَاد بِسُوطٍ أَوْجَعُ مِنَ الْفَقْرِ« سوط یعنی تازیانه. خدا 
هيچ ملتی را با تازیانه ای دردناک تر از فقر نزده است، اگر فقر باشد، دینداری مردم مشکل 
است، باید همه مخصوصاً مسئولين در جهت برطرف کردن نيازهای جامعه و حل مشکلات 

اقتصادی و گرانی همت و کوشش مضاعف داشته باشند.

    ضرغامی با انتشار ويدئويی در صفحه توئیتر خود نوشت: هواداران استقلال را در 
این روزها درک می کنم. نوه هام یک طرف، این صحبت های غيرتمندانه خانم های هوادار 
یک طرف. اونقدری که از شکست کامران قاسم پور در ثانيه های آخر با سعدالله اف حرص 

خوردم از باخت او مقابل تيلور ناراحت نشدم.

    سعيد مراغه چيان پيشکسوت تيم استقلال در گفت وگو با مشرق، درباره نتایج اخير 
استقلال و بازی مقابل تراکتور همچنين تغييرات مشــهود در سبک بازی این تيم پس از 

حضور سرمربی آفریقای جنوبی اش اظهاراتی را مطرح کرد.
باعث تاسف است که این تيم تا این اندازه بد بسته شده است. یک تعداد از بازیکنان استقلال 
اصلًا در حد این تيم نيســتند. مربی که برای تيم آمده خوب است و من شخصاً با رزومه و 
عملکردی که از او ظرف این مدت کوتاه دیدم متوجه شدم که او کارش را بلد است. با حضور 
پيتسو موسيمانه بله! من حتی به هواداران قول می دهم که ما آخر فصل جزو 4 تيم بالای 

جدول باشيم. البته این به شرطی است که تيم تقویت شود.
من تغيير را در سبک بازی استقلال ظرف همين دو دیدار اخير دیدم. ما جلوی خيبر خرم 
آباد با اینکه سه گل خوردیم اما فوتبال بهتری نسبت به بازی با ذوب آهن ارائه کردیم. در 
دیدار با تراکتور هم واقعاً در ۲۰ دقيقه اول کاملًا سوار بر بازی بودیم و تراکتور عقب نشسته 
بود اما به هر حال آنها هم تيم خوبی هستند و کم کم تا پایان نيمه خودشان را نشان دادند 

ولی تا وقتی استقلال گل نخورده بود ما تيم خوبی بودیم.
رامين رضایيان هم که واقعاً بازیکن تمام شده و پا به سن گذاشته ای است اشتباهی کرد که 

ما گل دوم را هم خوردیم و بچه ها دیگر نتوانستند نتيجه را تغيير بدهند.
حيف از حردانی که او را از دســت دادیم. رضایيان نصف حردانی هم نيســت. به نظرم اگر 
رضایيان خوب بود سپاهان او را نگه می داشت. مثل ميلاد زکی پور و یا فرشاد احمدزاده و 
دیگر بازیکنانی که قطعاً اگر خوب بودند سپاهان آنها را نگه می داشت. رامين رضایيان یک 
فوتباليست با تجربه است که قطعاً می تواند در زمين مسابقه اثرگذار باشد اما در بازی های 

بزرگ هميشه دیده ایم که در این فصل به ضرر استقلال کار کرده است مثل بازی دربی.

    بابک زمانی متخصص مغز و اعصاب و رئیس انجمن سکته مغزی: سکته مغزی 
دومين عامل مرگ و مير در ایران است اما در کشــورهای قابل پيشرفته دنيا این بيماری 
پنجمين عامل مرگ و مير شناخته می شود. باید برای به دست آوردن راهکارهای جلوگيری 
از بروز سکته مغزی، از هوش مصنوعی استفاده شود لذا لازم است برنامه ملی طراحی کنيم 

تا بيماران سکته مغزی را در یکی دو ساعت ابتدایی به مراکز درمانی برسانيم.
زمانی بيان کرد: درمان سکته مغزی تجهيزات زیادی لازم ندارد این درمان توسط آمپولی 
انجام می شود که به کشورمان وارد و در ایران ساخته می شود. تزریق این آمپول در یکی دو 
ساعت اول تأثير بالایی دارد که نياز است آمبولانسی که دارای سی تی اسکن است به محل 
اعزام شود. شيوع سکته مغزی در جوان ها از ام اس بيشتر است که باید با یک برنامه ریزی 

مدون از این امر نيز جلوگيری شود.
 احسان شريفی پور متخصص بیماری های مغز و اعصاب و عضو هیأت علمی دانشگاه 
شهید بهشتی با اشــاره به مهم ترين عامل بروز سکته مغزی گفت: سکته مغزی دو 
دسته عوامل خطر دارد؛ سن بالای ۵۰ ســال که هر دهه دو برابر می شود جزو عوامل بروز 
سکته مغزی است عواملی مانند فشار خون، دیابت، چربی خون، بی تحرکی، مصرف سيگار، 
بيماری های زمينه ای، خونی، بيماری های قلب و عروق که می توان آنان را شناسایی کرد از 

جمله عوامل دیگر بروز سکته مغزی است.
سکته مغزی در ایران دومين عامل مرگ و مير اســت از نظر بروز این بيماری 1.۵ برابر از 
متوسط جهانی بالاتر و از نظر سن در ایران 1۰ سال از متوسط جهانی پایين تر هستيم که 
این امر خود زنگ خطری است و نياز به برنامه ریزی جامع دارد که آخرین مطالعات نشان 
می دهد آمار سکته مغزی در استان های البرز، چهار محال و بختياری و گلستان بالاتر است.

    انتقاد مشرق نیوز از يک سريال پلیسی: حيرت انگيز است که دوستانی چون امين 
حسين پور که کارگردان سریال پليسی بازنده است می خواهند از غورگی، مویز شوند و هنوز 
قدمی در حوزه  ساخت اثر پليسی ایرانی برنداشته، به فکر بازسازی و کپی برداری از نمونه های 
خارجی، آن هم با این ميزان »هویت زدایی« عامدانه هستند. بزرگ ترین ضعف »بازنده«، فضا 

و حال و هوای به شدت غيرایرانی، بی هویت و ناکجاآبادی آن است.
کافی است به یاد بياوریم که حميد تمجيدی در سال  7۰ شمسی)یعنی 33 سال پيش( یک 
اثر پليسی کاملا ایرانی به نام »مزد ترس« خلق کرد که یکی از ماندگارترین آثار تلویزیون 

ایران از نظر داستان، نوع روایت، شخصيت پردازی، تعليق و گره افکنی است.
در همان سال ها، واروژ کریم مسيحی یکی از شاهکارهای سينمای ایران را در زمينه  پليسی-

معمایی را در زمانه و زمينه  پهلوی اول به اســم »پرده آخر« خلق کرد. فيلمی که تک تک 
عناصر آن »ایرانی« بود و در زمينه  ایجاد تعليق، جنس شــخصيت ها و نوع بازی ها هيچ از 
نمونه های موفق جهانی کم ندارد. کارآگاه فيلم پرده آخر)با بازی استاد جمشيد هاشم پور( 

هم جذابيت مردانه، هم شمّ و هوش پليسی و هم شوخ طبعی و نکته سنجی ایرانی را یکجا 
دارد و معمای محوری داســتان هم کاملا ایرانی است. یا کافی است به شخصيت »مفتش 
شش انگشتی« )با بازی شــادروان داوود رشيدی( در ســریال جاودان »هزاردستان« اثر 
استاد زنده یاد علی حاتمی رجوع کنيم. این شــخصيت آن قدر ملموس، قدرتمند، موثر و 
در عين حال »ایرانی« است که گویی مرحوم استاد حاتمی یکی از افسران شعبه تامينات 
رضاشاهی را از عالم دیگر فراخوانده و در سریال خود به کار گرفته است. غرض از ذکر این 
مثال ها، آن است که بگویيم سينمای پليسی » ایرانی« نه تنها امکان پذیر است، که نمونه های 
عالی و ماندگاری از آن هم ساخته شده است. حال چه شده است که نسل جوان فيلم ساز ما، 
این چنين »هویت-گریز« شده که عامدانه اثر خود را ناکجاآبادی و بی هویت می سازد؟ این 
خانواده ها ایرانی هستند؟ این خانه های مثلا اعيانی بویی از این آب و خاک برده اند؟ حتی 

اداره  پليس سریال »بازنده« هم قلابی و ناکجاآبادی است.

    فداحسین مالکی، عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:  قاچاق سوخت بزرگترین 
لطمه را به اقتصاد وارد می کند و ما روزانه شاهد هستيم که ميليون ها ليتر سوخت از کشور 
قاچاق می شود که زندگی مردم را تحت تاثير قرار می دهد.  گفته می شود این قاچاق توسط 
مردم محلی انجام می شود که حرف بسيار غير کارشناسی و حتی بی ربطی است چرا که مبدا 
قاچاق سوخت از خود پالایشگاه هاست و متاسفانه به نام مردم منطقه تمام می شود. / شفقنا

    کیهان نوشت: در حالی که از یک طرف مردم با تورم و گرانی ها مواجهند و لایحه بودجه 
علامت سؤال های جدی در زمينه تشدید تورم در ســال آینده ایجاد کرده و از سوی دیگر 
دولت سرگرم اقداماتی همچون آزادسازی رجيستری گوشی های آمریکایی آیفون است، 

این سؤال در اذهان ایجاد شده که اولویت اقتصادی مردم کدام است؟ 
سيد ستار هاشمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با انتشار پستی در یک شبکه اجتماعی 
اظهار کرد: مشکل رجيستری آیفون با تدبير دولت وفاق، حمایت رئيس جمهور  و  پيگيری 
فعالانه وزارت ارتباطات حل شــد. معتقدم با  کار کارشناســی، ایجاد وفاق، بدون هياهو و 

غوغاسالاری می توان سایر مشکلات فضای مجازی و مطالبات مردم را حل کرد.
برخی از بار مالی یک ميليارد دلاری واردات گوشی های آمریکایی آیفون خبر داده اند؛ آن هم 
در شــرایطی که به بهانه های مختلف از واردات خودرو و دیگر وسایل ضروری جلوگيری 

می شود و صرفاً واردات اندکی برای طبقه اشراف و ثروتمند صورت گرفته است. 
آمارها نشان می دهد در سال 14۰۰، بيش از یک ميليارد و ۵۰۰ ميليون دلار صرف واردات 
گوشی های بالای 6۰۰ دلار شده که در این ميان، سهم نشان تجاری اپل بيش از یک ميليارد 
و 4۰۰ ميليون دلار بوده است و با کاهش سهم این برند، سهم سایر برندها افزایش نيافته 

است که طبيعتا با آزادسازی رجيستر این نشان تجاری، تقاضای مذکور بيدار خواهد شد.

    ورزش سه نوشــت:  همين چندی قبل بود که  کامبيز دیرباز  در اعتراض به انتقال 
عليرضا بيرانوند به تراکتور و جدایی اش از پرسپوليس، تصویری قدیمی از دروازه بان پرافتخار 
و باسابقه فوتبال ایران در مقابل ميدان آزادی منتشــر کرده و با استفاده از هشتگ »عليه 
فراموشی«، به نوعی به تمسخر گذشته او پرداخته و اینگونه واکنش خود را نسبت به این 
انتقال جنجالی نشان داد. این اتفاق در حالی رخ داد که بی تردید روشن ترین نقطه کارنامه 
عليرضا بيرانوند، همان گذشته دشوار و سخت او و خوابيدن در دور ميدان آزادی و کار کردن 
در کارواش بوده و رسيدن یک ورزشکار از چنين سطحی به شرایط فعلی و تبدیل شدن به 
یکی از بهترین سنگربانان تاریخ فوتبال ایران، اتفاقاً نشان از روحيه محکم، شکست ناپذیر و 
فولادین ورزشکارانی در سطح عليرضا بيرانوند است. آن هایی که در طول ۲4 ساعت و هفته 
و سال، دور حواشی و اخبار و اتفاقات روز فوتبال، تمریناتی طاقت فرسا و شدید انجام داده 
و به همين علت هم بيش از یک دهه در بالاترین سطح  فوتبال ایران و حتی جهان، حرفی 

برای گفتن دارند.
البته حتی اگر یک هوادار پرسپوليس مخالف انتقال بيرو به تراکتور بوده و از او دلگير باشد، 
اشاره به گذشته یک انسان بی تردید دور از حداقل های شأن و ادب انسانی است و ما تصور 
می کردیم کامبيز دیرباز حداقل بعد از گذراندن روزهای احساسی و پرتنش اوليه، خودش 
متوجه رفتار اشتباهش شده باشد. اما این بازیگر سينمای ایران در ۲4 ساعت اخير و بعد از 
شکست پرسپوليس در خانه استقلال خوزستان،  باز هم دست به هنرنمایی زده و در استوری 
جدید او، تصویری از علی دایی و فرشاد پيوس، دو ستاره بزرگ فوتبال ایران و البته عکسی 
از لوکاس ژوآئو، مهاجم جدید پرســپوليس، دیده می شود. در واقع کامبيز دیرباز با انتشار 
این تصویر قصد داشته به انتقاد از عملکرد مهاجم جدید و باتجربه پرسپوليس پرداخته و با 
یادآوری روزهای درخشان خط حمله این تيم در گذشته، ثابت کند که قرمز پوشان در فصل 
تابستان با خرید لوکاس مرتکب اشتباه شــده  اند. البته تا اینجا هيچ مشکلی وجود ندارد و 
کامبيز دیرباز نيز مانند همه هواداران فوتبال حق دارد در صفحه رسمی خود به نقد اتفاقات 
روز فوتبال بپردازد. اما کپشن منتشر شده از سوی این بازیگر به قدری زشت و دور از ادب 

است که حتی بازنشر آن در رسانه های رسمی ممکن نيست.

    خبرآنلاين نوشت: چين در یک سال گذشته مقصد اصلی سفرهای خارجی مدیران 
شهری تهران بوده است و در این مدت، 14 بار مدیران و کارکنان شهرداری به این کشور سفر 
کرده اند. موضوع 1۰ سفر، »حمل و نقل عمومی« بوده و 4 سفر دیگر هم به دليل حضور در 
»اجلاس بين المللی راه ابریشم«، »شرکت در ششمين دوره جایزه جهانی گوانژو«، حضور 
در »مجمع جهانی شهرداران« و بازدید تخصصی از »کارخانه بائولی چين« انجام شده است.

پرمسافرترین سفر مدیران شــهری به چين مربوط به ســفر آبان ماه با 13 مسافر است و 
طولانی ترین ســفر به چين هم 16 روزه بوده است.  براســاس داده های سامانه شفافيت 
شهرداری تهران، مدیران شهرداری از مرداد ســال 14۰۲ تا شهریور سال 14۰3، 14 بار 
به چين سفر کرده اند. در این سفرها ۵3 تن ازمدیریت شهری تهران به مدت 1۲۵روز در 

چين بوده اند.

    در سال های اخير وقتی حسن یزدانی نمی توانست از پس دیوید تيلور بربياید، خيلی از 
کارشناسان و علاقه مندان به کشتی در ایران اعتقاد داشتند کادرفنی باید کامران قاسمپور را 
به عنوان ملی پوش وزن 86 کيلوگرم ایران به مسابقات جهانی اعزام کند چون سبک کشتی 

یزدانی به تيلور نمی خورد و قاسمپور می تواند این کشتی گير آمریکایی را شکست دهد.
در نهایت دســت تقدیر اتفاقی را رقم زد که خيلی ها منتظرش بودند. کامران قاسمپور در 
مسابقات جهانی اوزان غيرالمپيکی با دو مهمان ناخوانده در وزن 9۲ کيلوگرم مواجه شد: 
عبدالرشيد سعداله یف قهرمان جهان و المپيک در وزن 97 کيلوگرم و دیوید تيلور قهرمان 

جهان و المپيک در وزن 86 کيلوگرم.
از قضا کامران قاسمپور با عبدالرشيد سعداله یف و دیوید تيلور در یک سمت جدول افتاد و 
احتمال رویارویی او با این دو ستاره به اوج رسيد. اما رویارویی تانک روس با جادوگر آمریکایی 
در دور اول و پيروزی 7- صفر سعداله یف این تصور را در ميان علاقه مندان به کشتی به وجود 

آورده بود که تيلور با بدنی ناآماده به آلبانی رفته است.
تيلور که سال ها رقيب اصلی حســن یزدانی بود، آخرین کشتی عمر خود را مقابل کامران 
قاسمپور برگزار کرد. اما به نظر می رسيد از کامرانی که روز اول مسابقات فوق العاده عمل 
کرد و حتی مقابل سعداله یف نمایش خوبی داشت، خبری نبود! او نتيجه را 6-۲ به تيلور 
واگذار کرد تا تنها همان شکست سال ۲۰۲1 تيلور برابر حسن یزدانی در خاطر ما به عنوان 
یک خاطره خوش باقی بماند. شکســت کامران قاسمپور برابر دیوید تيلور نشان داد حتی 
در صورتی که او هم به مسابقات جهانی و المپيک در سال های اخير در وزن 86 کيلوگرم 
اعزام می شد، احتمالا نمی توانست حریف زیرگيری های تماشایی و ضدحملات انفجاری 

جادوگر آمریکایی شود.

 1۰  آبان 1343. جشــن تولد رضای3  ســاله 
چه با آب و تاب برگزار شــده اســت. جشنی در 
امجدیه گرفتند و در سرمای عصر آبان ماه مردم را 
کشانده اند آنجا و گروهی از دانش آموزان دبستانی 
سرود خوانده اند و رضای  3 ساله از  یک گروه نظامی 
ســان دیده و از این جور مسخره بازی های زشت. 
گزارشی از جشن برنده بليت های اعانه ملی برگزار 
شده و عکس رمضانعلی داداش پور که توی ترازو 
نشسته و هموزنش به او پول داده اند. در این جشن 
گروه های دیگری از برنده ها هم بوده اند که پتوی 
مخمل کاشان گرفته اند و یخچال جنرال و فلاسک 
عقاب نشان و از این طور چيزها. فيلم حادثه ای 9 
ساعت به راما هم به چرخه اکران سينماهای تهران 
اضافه شــده است با بازی هورســت بوخهولتس. 
مدیران ولوو هم آمده اند ایــران و با آقای نصيرپور 
مدیر شرکت زامياد که در ایران تراکتورهای ولوو 
را مونتاژ می کند عکس گرفته اند. در رامهرمز یک 
زن روستایی که به همراه شــوهرش براي خرید 
سيسمونی بچه به رامهرمز آمده بودند کنار خيابان 
زایيد و زنان عابر با گرفتن چــادر خود به دور او از 
حریم شخصی اش محافظت کردند. یك کارشناس 
اهل شوروی مطلبی نوشــته و گفته که دختران 
روسی تحت تاثير بریژیت باردو و رقص هایی مثل 

توئيست از راه راست منحرف شده اند. عکسی کار 
شده از سياوش ارجمند از مدیران شرکت ارج که 
در حال توضيح دادن به محمدرضا در نمایشــگاه 
صنعتی شيراز اســت و این که بخاری هایی که به 
افغانستان صادر می شوند از کارخانه ارج متناسب با 
سوخت گازوئيل هستند که در کابل قيمتش نصف 
نفت است. اپرای اورفه و اریدیس هم در تالار مرکز 
ســينمایی هنرهای زیبا فرداشب برگزار می شود  
و ســه هنرمند یعنی فاخره صبا و منير وکيلی و 
سودابه صفایيه درآن می خوانند. خانم باغچه بان 
هم هماهنگ کننده بالرین هاست و خانم وکيلی 
کارگردانی کار را هم برعهده دارنــد.  فاخره صبا 
از اقوام ابوالحســن صبا بود و تحصيلات موسيقی 
در فرانســه داشت و در ســال 1341 وقتی اولين 
اپراهای ایرانی به ابتکار منير وکيلی عرضه شدند 
او هم به خوانندگی در این اپراها پرداخت. فاخره 
صبا در سال 1386 و در سن 87 سالگی در تهران 
درگذشــت. منير وکيلی  هم اهل تبریز بود و در 
فرانسه و بوستون آمریکا تحصيلات موسيقی را از 
سر گذراند. او در کنار اوِِلين باغچه بان از پایه گذاران 

هنر اپرای ایرانی بود. وکيلی در کشورهای مختلفی 
به هنرنمایی پرداخت و همسر عبدالمجيد مجيدی 
رجل اقتصادی مشــهور دوره پهلوی  بود. در سال 
1983 که مصادف با 136۲ می شود در یک تصادف 
رانندگی در بلژیک  در حالی که همســرش پشت 
فرمان بود، او جــان باخت در حاليکه 6۰ ســال 
بيشتر نداشــت... اوِِلين باغچه بان هم اهل ترکيه 
بود و همسر ثمين باغچه بان بود که اولين کلاس 
آواز براي خانم هــای ایرانی را برگــزار کرد. او در 
سال 1363 به استانبول برگشت و در سال 1389 
درگذشت. خط هوایی تهران – مسکو هم امشب 

افتتاح می شود.

   11 آبان 1343. هوای همدان به منفی هفت 
رسيده و تيتر قشنگی که سردبير کيهان انتخاب 
کرده:  همدان سردتر از مسکو. در منظریه تهران 
در یک عصر ســرد با حضور مقامات شــميران و 
روسای مجلس شــورای ملی مراسم جشن تولد 
رضا پهلوی برگزار شده است. در پرونده محاکمه 
مهندس آمریکایی که همسرش را بر اثر مستی با 
ضربات مشــت و لگد در آپارتمان خيابان سنایی 
کشته بود یک جرم شناس  آمریکایی به اسم دکتر 
فورد که از چند روز قبل در تهــران و در جریان 
این محاکمه حاضر شده بود ناگهان جهت دادگاه 
را عوض کرد و دیروز در بيانيه ای که امضای سه 
پزشک ایرانی هم پای آن است اعلام کرده اند که 
مرگ ریتا بر اثر الکليســم مزمن بوده و ربطی به 
ضرب و شتم از ســوی همسرش مهندس بریدن 
نداشته است! خلاصه دکتر فورد خودش را رسانده 
و کار را درآورده اســت! دکتر فــورد حتی گفته 
موضوع بستن دست و پای ریتا توسط همسرش 

دال بر بدرفتاری شوهر نيست! اوکی...اوکی ! 

آرشخوشخو روزنامهخوانیدرشصتسالپیش-87)اینپاورقیروزهایزوجمنتشرمیشود(

دکترفورد،کاررادرآورد
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ارسلان سلیمانیان| با نزدیک شدن به ماه های پایانی 
سال ۲۰۲۴ شرکت خودروسازی پورشه، محصول جدید 
خود را روانه بازار کرد. محصولی که قرار اســت تعریف 
جدیدی از هیجان و کیفیت را ارائه سازد. شرکت پورشه 
 Carrera با معرفی جدیدترین نسخه 911 که پسوند
T دارد، آماده رقابت با بزرگان کلاس خودروهای اسپرت 
شده اســت. در ادامه با این خودروی خاص بیشتر آشنا 

خواهیم شد.

   چهرهجذابتر
پورشه 911 به عنوان مشــهورترین و هیجان انگیزترین 
محصول شرکت پورشه نخســتین بار در سال 1963 به 

جهانیان معرفی شد. آوریل همان سال نشریه معتبر
 »Car and Driver« با تســت نخســتین نمونه 
911، این خودرو را نقطه عطفی در تاریخ خودروســاز 
اشــتوتگارتی نامید. پس از اینکه نســل پیشین مدل 
911 به مدت شــش ســال  روی خط تولید باقی ماند، 
شرکت پورشه برای سال ۲۰۲۵ نسخه ارتقایافته نسل 
نو 911 را روانه میدان ساخته است. طرفداران پورشه، 
مدل 911 را با طراحی اصیل و کلاسیک منحصربه فرد 
خود که استخوان بندی آن در طی سه دهه اخیر تغییر 
چندانی را به خود ندیده است، می شناسند. پورشه911 
جدید نیز همان چهره آشنای اسلاف خود را دارد اما با 
این تفاوت که در تمامی ابعاد اندکی رشد کرده و فضای 

داخل کابین بیشتری را در اختیار راننده و سرنشین قرار 
می دهد. با آنکه نسل نو 911 نیز همچون گذشته در چند 
مدل و تیپ مختلف که طیف گســترده ای از مشتریان 
را هدف گرفته، عرضه می شــود اما گل سرســبد این 
خانواده را باید نسخه کررا T دانست. نخستین فناوری 
جدید به کار رفته شده در مدل جدید استفاده از شاسی 
آلومینیومی-فولادی با مقاومت پیچشی بسیار بالاست 
که این امر سبب کاهش وزن ۴۵ کیلوگرمی این خودرو 
نســبت به مدل پیشین 911 شده اســت. جدیدترین 
نسخه CARRERA T مجهز به یک پیشرانه 6 سیلندر 
3 لیتری شده که علیرغم افزایش قدرت، کاهش مصرف 
سوخت 16 درصدی را نسبت به میزان مصرف سوخت 
پیشرانه قبلی 911  به ارمغان آورده است. این پیشرانه 
توانایی تولید 39۵ اسب بخار قدرت و ۴۵۰ نیوتن متر 
گشتاور را داراست تا بدین ترتیب جدیدترین محصول 
پورشه در کنار دیگر سوپراسپورت های باشگاه 3۵۰ الی 
۴۰۰ اسب بخاری ها جا خوش کند. جالب آنکه موتور 
3 لیتری کررا T جدید نســبت به موتــور 3/8 لیتری 
نسل پیشــین این خودرو، حدود 3۰ اسب بخار قدرت 
و 8۰ نیوتن متر گشتاور بیشتری تولید می کند. عقربه 
سرعت ســنج Carrera T 911 جدید با جعبه دنده 
اتوماتیک 8 سرعته تنها ۴/3 ثانیه )برای نسخه روباز ۵ 
ثانیه( زمان نیاز دارد تا خود را از رقم صفر به عدد 1۰۰ 
کیلومتر بر ساعت برساند. جالب آنکه مشتریان پورشه 
می توانند یک جعبه دنده 6 سرعته دستی نیز سفارش 
دهند که شــتاب صفر تا 1۰۰ آن تنها 3/8 ثانیه اعلام 
شده است. سقف سرعت محصول جدید پورشه نیز ۲9۰ 

کیلومتر بر ساعت اعلام شده است.

   تجهیزاتبیشتر
پیشرفت های دینامیکی و ارتقای توانایی های حرکتی 
همه ماجــرا نیســت . از مهمترین تغییــرات ظاهری 
نســخه کررا T مدل ۲۰۲۵ به دیگر اعضــای خانواده 
911 می توان به مواردی چون مجموعه خروجی اگزوز 
دوبل، گلگیرهای عقب پهن تر، رینگ های آلیاژی۲۰ یا 
۲1 اینچی مات، کاسه چراغ های جلو به رنگ مشکی، 
 Lizard کمربندهای ایمنی از جنس جیر به رنگ سبز
و همچنین چرم قرمز رنگ آلکانترا در دکوراتیو داخلی 
اشاره کرد. شرکت پورشه اعلام کرده   911 کررا T جدید 
با قیمت 13۴ هزار دلار )برای نسخه پایه( تا 1۴۵ هزار 
دلار )برای نسخه فول آپشن روباز( به بازار عرضه خواهد 
شد. این رقم حدود 1۰ هزار دلار گران تر از نسخه عادی 

911 کررا خواهد بود.

گاراژ

جگوارC-X75؛خودرویجیمزباند
خودروی سوپرلوکس جگوار با موتور V-8 سوپر شارژر  با قابلیت تردد قانونی در خیابان

سجاد کجوری| شرکت Callum Designs برای بار 
دوم جگوار C-X7۵ را به خودرویی قانونی برای استفاده 
در خیابان تبدیل کرده اســت. این کوپــه زیبا از موتور 
۵ لیتری V-8 سوپرشــارژ بهره می برد و بیش از 1۰۰۰ 

ساعت کار صرف کامل  کردن بدنه آن شده است.
C-X7۵ که خودرویی فوق العاده محســوب می شد اما 
هرگز به تولید انبوه نرسید، اولین بار به عنوان کانسپت 
در نمایشگاه خودروی پاریس ۲۰1۰ رونمایی شد. نسخه 
تولیدی آن مدت کوتاهی پس از آن معرفی شــد اما به 
دلیل رکود اقتصادی جهانی، به مرحله تولید نرســید. با 
این حال، این پایان داستان C-X7۵ نبود. این کوپه زیبا 
در ســال ۲۰1۵ در فیلم جیمز باند: اسپکتر ظاهر شد و 
اوایل امسال، طراح آن نسخه ای قانونی از این خودرو برای 
خیابان را عرضه کرد. اکنون ایان کالوم یکی دیگر از این 

خودروها را تکمیل کرده است.
این مدل جدید نیز مانند نســخه اصلــی یکی از هفت 
خودروی بدلکاری است که برای بیست و چهارمین فیلم 
جیمز باند ساخته شــد. پس از اتمام فیلم برداری، چهار 
نمونه از این خودروها به خریداران خصوصی فروخته شد. 
شرکت Callum پس از آنکه شاسی شماره ۰۰7 را به 
خودرویی با قابلیت استفاده در خیابان تبدیل کرد ، یک 

بار دیگر روی یکی از این خودروها کار کرده، این شرکت 
با  طراحی C-X7۵ تلاش کرده شاسی شماره ۰۰1 را به 
نسخه ای نزدیک به خودرویی تبدیل کند که جگوار یک 

دهه پیش قصد ساخت آن را داشت.
بدنه سبز ویلو آن بیش از 1۰۰۰ ساعت زمان برده تا کامل 
شود و شامل آیرودینامیک فعالی است که پس از سرعت 
6۰ کیلومتر بر ساعت فعال می شــود. از دیگر بهبودها، 
می توان به افزودن سیستم لیفت هیدرولیکی برای محور 
جلو اشاره کرد که به خودرو امکان می دهد بدون آسیب 
رساندن به بخش زیرین، از چاله ها و سرعت گیرها عبور 
کند. اکنون یک ترمز هوایی نیز اضافه شده است و نرم افزار 
جدیدی کیفیت سواری را پس از دریافت پلاک خودرو 

بهبود می بخشد.
همچنین مانند دیگر خودروهای بدلکاری ساخته شده 
 8-V از موتور ۵ لیتری C-X7۵ برای فیلم اسپکتر، این
سوپرشارژ جگوار استفاده می کند. نسخه اصلی کانسپت 
دارای پیشرانه ای کاملًا متفاوت بود و از یک موتور چهار 
سیلندر 1/6 لیتری با توربوشارژ و سوپرشارژ و دو موتور 
برقی در هر محــور بهره می برد. در ایــن تبدیل جدید، 
موتور هشت سیلندر وسط خودرو، قدرت خود را از طریق 
یک گیربکس هفت ســرعته دو کلاچــه به محور عقب 

منتقل می کند. داخل خودرو بسیار راحت تر و شیک تر 
از تبدیل اولی است که در ماه فوریه نمایش داده شد. سه 
نمایشگر گرد در کنســول مرکزی، یادآور مدل بوگاتی 
توربیلون هستند. همچنین، امکاناتی مانند شارژ بی سیم 
گوشی های هوشمند، اتصال Apple CarPlay و آینه 
عقب دیجیتال اضافه شده اند. علاوه بر این، یک کنسول 
سقفی برای دکمه اســتارت و کنترل های دیگر در نظر 
گرفته شده اســت. این دقیقاً همان خودرویی است که 
جگوار برای بازگشت به میدان نیاز دارد، اما متأسفانه زمان 
آن برای موتورهای احتراقی گذشــته است. برند جگوار 
که تحت مالکیت تاتا موتورز است، به سمت برقی شدن 
کامل حرکت می کند. تولید بیشــتر خودروهای دارای 
موتور احتراقی متوقف شده و برند جگوار در سال ۲۰۲۵ 
به عنوان یک خودروساز لوکس و تمام برقی دوباره متولد 
خواهد شد. به گفته رادون گلوور، مدیرعامل جگوار، این 

تغییرات بسیار  دلسردکننده  بوده است.
همچنین باید یادآوری کنیم که C-X7۵ تنها خودروی 
خاصی نیست که ایان کالوم و تیمش بازسازی کرده اند. 
او پس از بازنشستگی از جگوار و راه اندازی شرکت خود 
در سال ۲۰19، نسخه ویژه ای از مدل ونکویش را در ۲۵ 

نسخه و با بیش از 3۵۰ تغییر بازسازی کرده است.

فولکسواگنواحتمالتعطیلیسهکارخانه

فولکس واگن درباره احتمال کاهش کارکنان و تعدیل شــماری از پرســنل خود 
هشدارهایی داده بود و اکنون این هشدارها به مرحله اجرا نزدیک شده. فولکس واگن 
جدی  تر از همیشــه تصمیم گرفته برخی از کارخانه های خود را تعطیل کند. گفته 
می شود این تصمیم به تعطیلی سه کارخانه بزرگ منجر خواهد شد، امری که می تواند 
بیکاری و اخراج هزاران نفر را به دنبال داشته باشد. رئیس شورای کار فولکس واگن 
نقل کرد این اتفاق ممکن است به  نوعی »شروعی برای خروج فولکس واگن از آلمان« 
باشد. برنامه هایی برای کاهش دستمزدها به میزان حداقل 1۰ درصد در دست بررسی 
است و دستمزد کارکنان فولکس واگن در سال های ۲۰۲۵ و ۲۰۲6 ثابت خواهد ماند. 
یکی از اعضای هیات مدیره فولکس واگن افزود »وضعیت بسیار جدی است و بدون 
اقدامات گسترده برای بازگرداندن رقابت  پذیری، امکان سرمایه  گذاری  های عمده 
در آینده را نخواهیم داشت.« به گزارش آخرین خودرو ، فولکس واگن طی ماه های 
گذشته با چالش های زیادی از جمله هزینه بالا، کاهش فروش و حمله همه جانبه 
از سوی خودروسازان چینی مواجه شده است. مدیرعامل این کمپانی قبلًا و در ماه 
سپتامبر گفته بود که »صنعت خودروی اروپا با شرایطی سخت و جدی روبرو است. 
رقبای چینی در حال ورود به بازار اروپا هســتند و آلمان به  عنوان یک قطب تولید 
خودرو در حال از دست دادن قدرت رقابت  پذیری است.« پیشتر فولکس واگن از افت 
فروش و کاهش 11 درصدی سود عملیاتی در نیمه اول سال جاری خبر داده بود.  به 
غیر از آلمان، کارخانه فولکس واگن در بروکسل نیز در معرض تعطیلی قرار دارد. در 
این کارخانه، تولید مدل آئودی e-tron Q8 زودتر از موعد پایان خواهد یافت، زیرا 

تقاضا برای آن به  شدت کاهش یافته است.

نتایجقرعهکشــیطرحفروشخودروهای
وارداتیامروزاعلاممیشود

به گفته مدیر طرح واردات خودروی وزارت صمت، قرعه کشــی طرح فروش 6هزار 
خودرو وارداتی چهارشنبه از بین ٧٣هزار نفری که به صورت قطعی در سامانه یکپارچه 
عرضه خودروهای وارداتی ثبت درخواست کرده اند، انجام و نتایج آن شنبه ١٢ آبان ماه 
روی سایت ســامانه یکپارچه عرضه خودروهای وارداتی اعلام می شود. اسامی افراد 
منتخب به شرکت های واردکننده ارســال و ادامه فرآیند از طریق شرکت ها دنبال 
می شود. ضیغمی گفت: از مجموع 78هزار نفری که برای افتتاح حساب وکالتی اقدام 
کردند، ٧٣هزار نفر به صورت قطعی ثبت نام خود را نهایی کرده و 6هزار خودرو عرضه 
شده در این مرحله، بین این ٧٣هزار نفر قرعه کشی خواهد شد. وی تاکید کرد: تنها به 
تعداد خودروهای موجود، تخصیص صورت خواهد گرفت و الباقی افراد حذف می شوند. 
بر این اساس هیچ صف انتظاری تشکیل نمی شــود؛ بنابراین  متقاضیان شرکت در 
طرح های بعدی، باید از ابتدا فرآیند حساب وکالتی و ثبت نام را انجام دهند. او در رابطه 
با آزاد شدن وجوه بلوکه شده مشتریان تصریح کرد: روز سه شنبه، نامه برای بانک ها 
ارسال شده و باید حتما تا پایان روز چهارشنبه، وجوه مسدودی متقاضیان آزاد شده  
باشد. وی در رابطه با موعد تحویل خودروها نیز گفت: با توجه به وجود این خودروها 
در گمرکات کشور و در صف تخصیص بودن آنها، مدت زمان زیادی برای تحویل طول 
نخواهد کشید و خودروها نهایتا طی یک بازه چهار  ماهه تحویل مشتریان خواهد شد.

دندهمعکوس 

بازارخودرووتغییراتآن
در طول یک روز گذشــته پژو ۲۰6 تیپ 3 پانوراما مدل 1۴۰۲ در حدود ۵ میلیون 
تومان گران شد و 6۵۰ میلیون تومان قیمت خورده اســت. پژو ۲۰7 دنده ای مدل 
1۴۰3 نیز 7۴۵ میلیون تومان و پژو ۲۰7 پانوراما اتوماتیک TU۵P مدل 1۴۰3 یک 
میلیارد و 3۰ میلیون تومان به فروش رفت. پــژو ۲۰7 تیپ ۵ مدل 1۴۰۲ نیز 66۰ 
میلیون تومان قیمت پیدا کرد و پژوپارس ELX-TU۵ مدل 1۴۰۲ به قیمت 81۵ 
میلیون تومان رسید. پژوپارس LX مدل 1۴۰۲ هم 8۵۰ میلیون تومان قیمت پیدا 
کرد و پژو TU3 ۲۰7 مدل 1۴۰3 در بازار خودرو  6۴۵ میلیون تومان قیمت خورد. 
پژوپارس XU7P مدل 1۴۰3 نیز ۵ میلیون تومان ارزان و 7۰۰ میلیون تومان شد. 
دنا پلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل 1۴۰3 در حدود 99۰ میلیون تومان تومان 
قیمت خورد و دنا پلاس اتوماتیک توربو آپشــنال مدل 1۴۰۲ با افزایش ۵ میلیون 
تومانی، 96۵ میلیون تومان شــد. دنا پلاس توربو اتوماتیک نیز 9۴۰ میلیون تومان 
قیمت خورد. تارا اتوماتیک LX V۴ مــدل 1۴۰3 با کاهش ۵ میلیون تومانی، 97۵ 
میلیون تومان شد و تارا اتوماتیک V۲ مدل 1۴۰3 در بازار با کاهش ۵ میلیون تومانی 
به قیمت 89۰ میلیون تومان رســید. تارا دنده ای V1 مدل 1۴۰3 نیز 7۵۵ میلیون 
تومان قیمت خورده است. راناپلاس مدل 1۴۰3 در حدود 6۵۰ میلیون تومان قیمت 
پیدا کرد و مدل 1۴۰۲ آن افزایش قیمت داشت و 6۲۰ میلیون تومان به فروش رفت. 
شاهین G اتومات CVT مدل 1۴۰3 در بازار خودرو 1۰ میلیون تومان کاهش قیمت 
داشت و 81۰ میلیون تومان قیمت پیدا کرد. کوییک GXR H دنده ای ۴۵۰ میلیون 
تومان شد و کوییک GX L دنده ای مدل 1۴۰3 هم به قیمت ۴3۵ میلیون تومان به 
فروش رفت. ساینا S دنده ای بنزینی مدل 1۴۰3 در حدود ۵ میلیون تومان کاهش 
قیمت داشت و ۴۲۵ میلیون تومان شد و ساینا S دنده ای دوگانه سوز مدل 1۴۰3 در 

بازار ۴6۰ میلیون تومان قیمت خورده است.

نیشترمز

فوردF-150سوپرشارژ،یکتراکخیابانی

فورد پکیج های متنوعی از قطعات و لوازم جانبی پشتیبانی شده توسط کارخانه را از 
طریق Ford Custom Garage ارائه می دهد. یکی از این پکیج ها، ارتقای 7۰۰ 
اسب بخاری برای F-1۵۰ است که در صورت نصب توسط نمایندگی، دارای گارانتی 
کامل خواهد بود. در نمایشگاه SEMA ، فورد با خودروهای باری و SUV به نمایشگاه 
می رود تا چیزی به اســم Ford Custom Garage را به نمایش بگذارد. به طور 
خلاصه، این روشی جدید اســت که خودروساز بسته های مختلف ارتقا نصب شده 
توسط نمایندگی را به مشتریان ارائه می دهد.  در اینجا پکیجی که یک F-1۵۰ را به 
یک خودروی باری خیابانی با توان 7۰۰ اسب بخار تبدیل می کند را معرفی می کنیم. 
برای نمایش این پکیج، فورد یک پروژه با نام FP7۰۰S 1۵۰-F را ارائه کرده است. 
این خودرو با فرمول کلاسیک ماشین های عضلانی ساخته شده که یک خودروی 
روزمره معمولی )در اینجا یک وانت تک کابین F-1۵۰ مدل ۲۰۲۴( را به یک غول 
پرقدرت تبدیل می کند. موتور ۵  لیتری V-8 این خودرو با افزودن سوپرشــارژر و 
قطعات لازم به قدرت 7۰۰ اسب بخار و گشتاور ۵9۰ پوند-فوت می رسد. این پکیج 
همچنین شامل سیستم اگزوز جدید، کیت دریچه گلگیر و فنرهای پایین آورنده است 
و تمام این قدرت تنها به چرخ های عقب منتقل می شود )اگر به چهار چرخ محرک نیاز 
دارید، بهتر است یک رپتور بخرید(. هنوز قیمتی برای این پکیج اعلام نشده و فورد 
هنوز آماده فروش آن نیست اما وعده داده که در آینده ای نزدیک عرضه شود. مدیر 
شخصی سازی و قطعات عملکردی فورد، گفت: »تیم ما دائماً به دنبال شنیدن نظرات 
مشتریان و شناسایی ترندهای جدید است که بتوانیم آن ها را به عنوان پکیج های 
محدود Ford Custom Garage از طریق نمایندگی هایمان عرضه کنیم . با هر 
قطعه ای که مطابق با استانداردهای کارخانه طراحی و تست شده تا آسودگی خاطر 

و نصب آسان را به همراه داشته باشد.«

چهارچرخ

داشبورد 

نگاهی به نسل نو پورشه Carrera T 911 که با قیمت پایه 
1۳۵ هزار دلاری به بازار عرضه می شود

ورود محموله جدید خودروهای تویوتا جنونِ  آلمانی!
کرولا کراس هیبرید وارداتی 

دور جدید ثبت نام و عرضه خودروهای وارداتی   پایان یافت و اکنون شاهد ایفای 
تعهدات شرکت های واردات خودرو در چند روز اخیر بوده ایم. حال طبق آخرین 
اخبار خودرویی، محموله جدید تویوتا کرولا کراس هیبرید وارداتی   در روز یکشنبه 
مورخ 6 آبان 1۴۰3 از طریق گمرک شهید باهنر بندرعباس به کشورمان وارد شده   
و به زودی وارد چرخه عرضه به بازار ایران خواهد شد. این خودرو توسط شرکت 
برساوش تجارت نیک وارد کشور شده و به بازار عرضه می شود. ورود این خودرو به 
کشور در حالی صورت می گیرد که بازار خودروی ایران پس از چند سال ممنوعیت 
واردات خودرو، اکنون استقبال خوبی از خودروهای هیبریدی را شاهد است. این 

نسخه از تویوتا کرولا کراس )هیبریدی( دارای ویژگی های زیر است: 
   مشخصاتفنیتویوتاکرولاکراسهیبریدی

این خودرو بر اساس پلتفرم TNGA-C ساخته شــده است. تویوتا کرولا کراس 
هیبریدی در بازارهای جهانی در دو نسخه بنزینی و هیبریدی عرضه می شود اما 
نسخه ای که وارد ایران شده، مدل هیبریدی آن است. این نسخه از یک پیشرانه 
۲ لیتری تنفس طبیعی و یک موتور برقی بهره می برد. پیشرانه بنزینی این خودرو 
قادر به تولید قدرت 1۵۲ اسب بخار و گشتاور 188 نیوتن متر و موتور برقی نیز قادر 
به تولید قدرت 113 اسب بخار و گشتاور ۲۰6 نیوتن متر است. مجموع توان این 
دو موتور به صورت ترکیبی به 19۴ اســب بخار می رسد که توسط یک گیربکس 
E-CVT )مخصوص خودروهای هیبریدی( به چرخ های جلو منتقل می شــود. 
حداکثر ســرعت این کراس اوور 18۰ کیلومتر بر ساعت و شتاب صفر تا 1۰۰ آن 
9/۲ ثانیه است. مصرف سوخت این خودرو در ســیکل ترکیبی ۴/۵6لیتر در هر 
1۰۰ کیلومتر است )که در شرایط فعلی بنزین در کشورمان، مصرف خوبی است(. 
سیستم تعلیق این خودرو در محور جلو مک فرسون و در قسمت عقب از نوع غیر 
مستقل پیچشی است. کرولا کراس در سگمنت کراس اوورهای کامپکت روانه بازار 
شده و برای استفاده روزمره و شهری بهترین انتخاب است. ابعاد این خودرو ۴۴6۰، 
18۲۵ و 16۲۰ میلی متر )به ترتیب طول، عرض و ارتفاع( و فاصله بین دو محور 
آن ۲6۴۰ میلی متر است. حجم صندوق عقب نیز 6۰8 لیتر است که با خواباندن 

صندلی های عقب تا 17۵۰ لیتر نیز افزایش می یابد.

   امکاناترفاهیوایمنیتویوتاکرولاکراسهیبریدی
مجموع آپشن های این خودرو شامل نمایشگر لمسی 8 اینچی کنسول مرکزی، 
پشت صفحه کیلومتر دیجیتال راننده، سانروف برقی، فرمان کمکی برقی، تریم 
داخلی چرم و پارچه، سنسور نور )اتو لایت(، نور بالای اتوماتیک، پشتیبانی از اپل 
کارپلی و اندروید اتو، سیســتم تهویه مطبوع اتوماتیک، سیستم پاکسازی هوای 
کابین، رینگ های آلومینیومی، کروز کنترل دینامیکی، سیستم رانندگی خودکار 
بین خطوط، سیستم رانندگی خودکار در ترافیک، ترمز پارک برقی و اتوهلد، تنظیم 
حالت رانندگی، 7 کیسه هوای ایمنی، ســامانه کنترل پایداری )ESP( ، سامانه 
کنترل شروع حرکت در سربالایی، ترمز اضطراری اتوماتیک، رادار اخطار برخورد 
از جلو، رادار خط خوان و… است. لازم به ذکر است، در آخرین دور عرضه، شرکت 
برساوش نسخه وارداتی تویوتا کرولا کراس هیبرید را با قیمت نهایی ۲ میلیارد و 
3۴۵ میلیون تومان به متقاضیان عرضه کرده بود. این خودرو هم اکنون با قیمت 

حدودی ۴ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان در بازار خرید و فروش می شود.

لاچ
مک

نی

گاراژ

وبگردی 

هیوندای از کانسپت جدید اینیتیوم )Initium( پرده برداری 
کرد. این کانسپت زبان طراحی جدید این کمپانی را معرفی 
می کند، زبانی کــه از آن با نام »هنر فولاد« یاد می شــود. با 
رونمایی از این خودروی مفهومی، هیوندای پیش  نمایشــی 
از محصولات آتی خود را به تصویر می کشــد. آنطور که این 
خودروســاز کره ای اعلام کرده، اولین مــدل مبتنی بر زبان 

طراحی جدید در نیمه اول سال ۲۰۲۵ روانه بازار خواهد شد.

    طراحیخاصومتفاوت
کانسپت اینیتیوم برداشت هیوندای از نسل بعدی محصولات 
خود را به نمایش می گذارد. این کانســپت طراحی جعبه ای  

شکلی دارد و به واسطه اســتفاده از انواع خطوط و زوایای تیز 
و همچنین المان های پیکســلی از چهره متمایزی برخوردار 
است. پیش بینی می شود نسخه تولید انبوه این خودرو جایگزین 
مدل نکسو شود. دلیل این پیش بینی آن است که اینیتیوم به 
یک پیشرانه هیدروژنی مجهز شده؛ برای اشاره به این موضوع 
 HTWO هیوندای به جای لوگوی اصلی خود از لوگوی جدید
استفاده کرده اســت. این لوگو شــامل چهار مربع و علامت 
مثبت بوده و به  طور اختصاصــی روی خودروهای هیدروژنی 
نصب خواهد شد. کراس اوور مفهومی هیوندای اینیتیوم روی 
رینگ های ۲1 اینچی قرار گرفتــه و گلگیرهای عضلانی آن 
با قطعات بزرگ پلاســتیکی محافظت می شوند. این خودرو 

در ســقف خود ریل های مخصوصی دارد. روی این ریل ها از 
چراغ های پیکسلی استفاده شده؛ چراغ های اصلی هم دارای 

ساختاری مشابه هستند. 

    مشخصاتفنیوامکانات
به گفته هیوندای، کانســپت اینیتیوم با هر بار سوختگیری 
می تواند تا 6۵۰ کیلومتر مسافت را طی کند. بد نیست بدانید 
مدل نکسو بردی معادل 61۲ کیلومتر دارد. نیروی لازم برای 
جابجایی توســط یک موتور برقی با توانایی تولید ۲۰1 اسب 
بخار قدرت، تأمین می شود. این میزان خروجی ۴۰ اسب بخار 

بیشتر از خروجی پیشرانه هیدروژنی فعلی هیوندای است. 

اگرچه هیوندای هنوز تصاویری از فضای داخلی منتشر نکرده 
اما وعده داده که فضای کافی و امکان تغییر زاویه گســترده 
صندلی های عقب، راحتی بیشــتری را برای سرنشــینان به 
ارمغان می آورد. درهای عقب اینیتیوم نیز تا زاویه زیادی باز 
می شوند که نتیجه آن ورود و خروج خیلی راحت و بی دردسر 
است. این خودروی مفهومی برای حفاظت بهتر از سرنشینان 
در تصادفات از سازه چند اسکلتی و 9 کیسه هوای ایمنی بهره 
می برد. هیوندای اینیتیوم برای اولین بار در نمایشگاه خودروی 
لس  آنجلس و نمایشــگاه گوانگژو به نمایش عمومی گذاشته 
می شــود. مدل تولید انبوه این مدل مفهومی هم سال آینده 

روانه جاده ها خواهد شد.

کانسپتهیوندایاینیتیوموروندجدیدخودروسازکرهای
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  رئیس  کل بانک مرکزی گفت: سامانه بازار ارز توافقی هم  اکنون 
به صورت آزمايشی فعالیت می کند، به زودی برای تمامی فعالان و 
متقاضیان در دسترس خواهد بود و وارد فاز عملیاتی خواهد شد. 
محمدرضا فرزين رئیس  کل بانک مرکزی ضمن تشريح سیاست 
جديد ارزی بانک مرکزی گفت: سامانه بازار ارز توافقی در بانک 
مرکزی با بهره گیری از بهترين متخصصان فناوری اطلاعات در 

کشور در يک سال گذشته ايجاد و راه اندازی شده است.
 وی افزود: آنچه هم اکنون در قالب ارز توافقی در جريان اســت 
حاصل توافق میان دو نفر است که با چانه زنی به توافق می رسند 
ولی در سامانه طراحی شده در بازار، حراج صورت می گیرد و نرخ 
تعیین می شود؛ تلاش بانک مرکزی نیز بر اين است که »بازار نیما 
به بازار ارز توافقی منتقل شود« و نرخ نیز در اين بازار تعیین شود.

  عضو شورای عالی بورس در خصوص واريز مرحله سوم سود 
سهام عدالت نکاتی را مطرح کرد. بهمن عبداللهی عضو شورای 
عالی بورس در پاسخ به سوال باشگاه خبرنگاران جوان در خصوص 
زمان تقسیم سود سهام عدالت گفت: بحث اصلی درباره تقسیم 
سود سهام عدالت آن است که اين سود به حساب متقاضیان واريز 
نشود چراکه با توجه به کم بودن مبلغ چندان فايده ای برای مردم 
ندارد. او ادامه داد: ارزش ســهام عدالت سالآينده از ۸۵ همت به 
130 همت می رســد در حالی که  اين میــزان را می توان جهت 
سرمايه گذاری و خريد سهام دولت هزينه کرد تا با تقويت پرتفوی، 
سهامداران از منافع آن استفاده کنند؛ در حالیکه اصل تقسیم سود 

کار عاقلانه ای نیست.

  معاون صنايع و انرژی ســتاد مديريت حمل و نقل و سوخت 
کشور گفت: طبق مصوبه هیات وزيران به ناوگان فاقد معاينه فنی 

گازوئیل سوز، سهمیه سوخت تخصیص نمی يابد.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاين، سید کاظم عزيزی با اشاره به 
اثرات و منافع بالای اجرای طرح عدم تخصیص سهمیه سوخت 
به خودروهای فاقد بیمه نامه شخص ثالث، اظهار کرد از يک سو 
مراجعه دارندگان خودروهای فعال در چرخه حمل و نقل کشور به 
دريافت بیمه نامه و از سوی ديگر صرفه جويی قابل توجه ناشی از 
عدم تخصیص سهمیه سوخت به خودروهای غیرفعال فاقد بیمه 
که پیش از اين سهمیه سوخت دريافت می کردند، از آثار و نتايج 

ارزشمند اجرای اين طرح بوده است.

  نبض بازار

رونمایی از یک تصمیم ارزی و 
خبری برای دارندگان سهام عدالت

براساس داده های مرکز آمار در سال 1402 بیشترين درصد 
خانوار های شــهری در واحد هايی با متراژ بین 111 تا 1۵0 
مترمربع ســکونت دارند. همچنین خانوار شهری دهک اول 
بیشــتر در خانه هايی با متراژ ۶1 الی ۷۵ متر مربع ســاکن 
هستند، اما اين میزان برای دهک دهم 111 تا 1۵0 متر است 
که نشــان از اختلاف ۵0 تا ۷۵ متری خانه دهک های بالا و 
پايین دارد. اقتصادآنلاين در گزارشی که ما در اينجا برايتان 
آورده ايم، به خانه های محبوب ايرانی ها پرداخته است. اينجا 

بخش هايی از اين گزارش را بخوانید:
  بیشترين درصد خانوار های شهری در واحد هايی با متراژ 
بین 111 تا 1۵0 مترمربع ســکونت دارند که نشان می دهد 
اين محدوده متراژی، متداول ترين اندازه برای مسکن شهری 
است. اين درصد به میزان 20.۶ درصد بوده است. اين ممکن 
است به دلیل تناسب اين متراژ با اندازه خانوار و قدرت خريد 
قشر متوسط جامعه باشــد. بعد از آن، واحد های مسکونی با 
متراژ 91 تا 100 متر مربع در جايــگاه دوم واحد هايی قرار 
گرفته است که افراد در آنها در سال 1402 سکونت داشته اند. 
واحد های مسکونی با متراژ بین ۶1 تا ۷۵ متر مربع در جايگاه 
سوم بیشترين درصد ســکونت خانوار های شهری است. اين 
امر به نوعی نشان دهنده محدود شدن خانوار ها به سکونت در 
واحد هايی با متراژ متوسط و مناسب برای زندگی خانوادگی 

است.
 درصد بســیار پايینی از خانوار های شهری در متراژ های 
301 تا ۵00 متر مربع و ۵01 متر و بیشــتر سکونت دارند. 

واحد های بسیار بزرگ و لوکس، کمتر در دسترس خانوار های 
عادی شهری هستند و به طور کلی، بازار مسکن شهری ايران 

بیشتر بر واحد هايی با متراژ متوسط متمرکز است.
  خانوار هايی کــه در واحد هايی با زيربنــای کمتر از 40 
مترمربع و يا بیشــتر از 300 مترمربع سکونت دارند، درصد 
بســیار کمی يعنی 2.31 درصد را تشکیل می دهند. اين امر 
نشان دهنده آن است که مسکن های کوچک و بسیار بزرگ 
نســبت به تقاضای کلی جامعه، جذابیت کمتری دارند يا به 
لحاظ اقتصادی برای بخش بزرگی از خانوار ها قابل دسترسی 
نیستند. درصد خانوار هايی که در واحد های بزرگ تر از 200 
مترمربع زندگی می کنند، به طور قابل توجهی کمتر اســت. 
اين امر می تواند به دلیل هزينه بالای خريد يا اجاره اين نوع 
واحد ها و کاهش نیاز به مساحت زياد به دلیل کوچک تر شدن 

بعد خانوار ها در دهه های اخیر باشد.
  طبق آخرين گزارش بانک مرکــزی در مورد معاملات 
بازار مســکن تهران در مرداد ماه ســال 1403 بیشترين 
تقاضا در شــهر تهران برای خانه هايی با متراژ ۵0 الی ۶0 
متر بوده است. اين متراژ خانه، 1۵.1 درصد از کل معاملات 
را به خود اختصاص داده است. پس از آن، بیشترين تقاضا 
برای خانه های بین ۶0 الی ۷0 متر مربع بوده اســت. طبق 
اين گزارش، 14.2 درصد از کل معاملات در شــهر تهران 
مربوط به خانه هايی با متراژ ۶0 الی ۷0 متر می باشــد. در 
جايگاه سوم، بیشــترين تقاضا برای خانه های 40 الی ۵0 

متری است.

   مسکن

کدام خانه ها برای ایرانی ها محبوب ترند؟

بازار لبنیــات روزهای پرتلاطمــی را می گذراند. برخی از 
برندهای کره در بازار کمتر از قبل پیدا می شــوند و همین 
موضوع باعث ايجاد شايعاتی شده است. اما اگر يک خانواده 
ايرانی بخواهــد لبنیات صبحانه را تهیــه کند، چقدر پول 

نیاز دارد؟
پرفروش ترين کره ها در بازار از برندهای کاله و پگاه هستند. 
اگر بخواهید ۵0 گرم کره پگاه بدون نمک لاکتیکی بخريد 
که محبوبیت زيادی پیدا کرده، بايد 23 هزار و ۵00 تومان 
هزينه کنید و اگر کره حیوانی پاســتوريزه کالین در وزن 
2۵0 گرم را تهیه کنید، بايد نزديــک به 1۵0 هزار تومان 
پول بدهید. کره 100 گرمی کالــه ۵۵ هزار و 900 تومان 
بوده و کره حیوانی پاســتوريزه رامک با وزن ۵0 گرم، 2۵ 
هزار تومان قیمت دارد. در بازار کره پاک کمتر پیدا می شود. 
ارزان ترين کره ها، از برند غنچه پلاس هستند و اگر بخواهید 
يک کره گیاهی ۵0 گرمی را بخريــد،  نزديک به پنج هزار 
تومان پول نیاز داريد. کره مهگل گیاهی با وزن 100 گرم 9 

هزار و ۵00 تومان است.
پنیر سفید آمل هراز با قیمت ۵9 هزار و ۸00 تومان يکی 
از پرفروش های بازار محسوب می شود. وزن اين مدل 300 
گرم است. همچنین خريداران از پنیر رسیده در آب نمک با 
طعم لیقوانی را که پگاه با وزن 400 گرم تولید کرده و 132 
هزار تومان است استقبال کرده اند. کسانی که از طعم های 
جديد اســتقبال می کنند پنیر مثلثی با سیر و سبزيجات 

که با وزن 120 گرم 41 هزار تومان اســت، جذاب به نظر 
می رســد. پنیر لبنی کیبی که در بســته بندی 3۵0 گرم 
فروخته می شود را می توانید با قیمت ۶0 هزار تومان تهیه 
کنید. قیمت يک بسته پنیر لیقوان رامک با وزن ۷00 گرم، 
31۵ هزار تومان است. پنیری که در مورد آن حرف زديم،  
يکی از گران تريــن گزينه های موجود در بازار محســوب 
می شود و با 22۵ هزار تومان می توان يک بسته 400 گرمی 

از آن را تهیه کرد.
خامه فرادما پگاه با وزن 200 میلی لیتر در بین گزينه های 
محبوب خريداران قرار دارد که برای تهیه اش بايد 39 هزار 
و ۵00 تومان هزينه کنید. خامــه صبحانه کاله هم با وزن 
200 میلی لیتر ۵1 هزار و ۵00 تومان اســت. برای خريد 
خامه صبحانه شکلی، با وزن 100 گرم، 22 هزار تومان پول 
نیاز داريد و خامه صبحانه پاک را با همین وزن می توانید با 

19 هزار تومان بخريد.
شــیر کم چرب يک لیتری پگاه که 4۷ هزار تومان قیمت 
دارد، يکــی از گزينه های محبوب و پرفروش محســوب 
می شود. شیر پرچرب هراز با همین وزن که 43 هزار و 900 
تومان اســت هم فروش خوبی دارد. از ديگر انواع شیر که 
محبوبیت برای خود به دست آورده اند،  سوپرشیر پرچرب 
روزانه اســت که برای خريد آن به ۵2 هزار تومان پول نیاز 
داريد. همچنین می توانید يک لیتر شیر پرچرب پگاه را 33 

هزار و ۵00 تومان بخريد.  

   اقتصاد خانواده

صبحانه خانواده ایرانی چقدر خرج برمی دارد؟
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قيم

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

12 میلیون

چهار میلیون و 890 هزار

18 میلیون و 260 هزار

29 میلیون و 490 هزار

45 میلیون و 220 هزار

24 میلیون و 190 هزار

39 میلیون و 60 هزار

24 میلیون و 550 هزار

13 میلیون و 400 هزار

26 میلیون و 350 هزار

قیمت انواع تبلت  

شیائومی

لنوو

شیائومی

اپل

اپل

اپل

سامسونگ

سامسونگ

سامسونگ

اپل

 Redmi Pad SE

TAB M7

Pad 6

iPad Air 5th generation

 iPad Pro 11 2022 WIFI 

iPad 2022 WIFI 

 Galaxy Tab S9 FE Plus

Galaxy Tab S6 Lite 2022 

Galaxy Tab A7 Lite

iPad Mini 6th Generation 2021

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت انواع پلوپزها

میگل

تولیپس

گوسونیک

زوله له

تولیپس

بیم

فیلیپس

تفال

ارشیا

فلر

GRC 135

RC-440-4

GRC-688

5L ZB600 

RC-441

RC1204

HD4515 

RK622825

PC-8080A

SC 333

یک میلیون و 840 هزار

یک میلیون و 920 هزار

سه میلیون و 891 هزار

چهارمیلیون و 166 هزار

چهار میلیون و 209 هزار

سه میلیون و 990 هزار

پنج میلیون و 400 هزار

چهار میلیون و 432 هزار

سه میلیون و 790 هزار

11 میلیون

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

بیشترین 68 هزار و 760

75 هزار و 460

19 هزار و 28

دو هزار و 10

54 میلیون و 380 هزار

49 میلیون و 715 هزار

28 میلیون و 260 هزار

18 میلیون و 240 هزار

هشت میلیون و 720 هزار

چهار میلیون و 754 هزار و 200

جدول قیمت طلا و ارز

دلار  آمریکا

یورو 

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

سکه گرمی

طلای 18 عیار

کمترین 68 هزار و 20 

74 هزار و 130

18 هزار و 688

هزار و 990

53 میلیون و 220 هزار

49 میلیون و 360 هزار

27 میلیون و 860 هزار

17 میلیون و 840 هزار

-

چهار میلیون و 608 هزار و 300

  ديجيتال

شلوغش نکنید، خبری نیست!
آخرین وضعیت گوشی های آیفون در بازار

با آزاد شدن رجیستری گوشی های آيفون،  بازار خريد 
و فروش مدل های قديمی تر يعنــی همان آيفون 13 
که نســخه نهايی از اين برند بود،  دچار تغییراتی شد. 
البته اين تغییرات آنقدر محســوس نیستند و کماکان 

گوشی های آيفون در ايران قیمت های بالايی دارند.
1- درحال حاضر اگر بخواهید آيفون 13 دو سیم کارت 
با حافظه داخلی 12۸ گیگابايت و حافظه موقت چهار 
گیگابايت را بخريد که نا ت اکتیو است؛ به 4۸ میلیون 
تومان پــول نیاز داريد. در يک ماه اخیــر و روز چهارم 
آبان، همین مــدل آيفون تا ۵2 میلیــون و ۶00 هزار 
تومان هم بالا رفته بود. قیمــت از روز پنجم آبان رو به 

کاهش رفت و به کمتر از ۵0 میلیون تومان رسید و در 
روز چهارشنبه که خبر آزادشدن رجیستری اعلام شد، 
تا 4۷ میلیون و 400 هزار تومان پايین رفت و در نهايت 
روز جمعه، کمی افزايش قیمت پیدا کرد. کســانی که 
می خواستند روز جمعه آيفون 13 رو با ظرفیت داخلی 
2۵۶ گیگابايــت بخرند، ۶2 میلیون تومــان پول نیاز 
داشتند، اين درحالیست که روز 9 آبان و در روز اعلام 

خبر،  قیمت تا ۵۷ میلیون و ۷۵0 هزار تومان رسید. 
2- بد نیســت بدانید که آيفون 12 هم در بازار فروش 
می رود و درحالیکه آيفون 1۶ به بازار آمده و آيفون 13 
ديگر از سوی اپل تولید نمی شود،  روز جمعه ۵2 میلیون 

قیمت داشته است. اين هزينه مربوط به مدلی با حافظه 
داخلی 2۵۶ گیگابايت و حافظه موقت چهار گیگابايت 
است. چنین آيفونی حتی در روز 9 آبان هم ارزان نشد 

و با قیمت ۵3 میلیون تومان فروش رفت. 
3-آيفون 11 نات اکتیو کماکان در بازار موجود است. 
برای خريد اين مدل آيفون که سال 2019 تولید شده 
و در عین حال يکی از محبوب تريــن آيفون های بازار 
محسوب می شود، بايد 3۸ میلیون تومان هزينه کنید. 
اين قیمت مربوط به نسخه ای است که حافظه داخلی 
۶4 گیگابايت داشته و حافظه موقت آن چهار گیگابايت 
است. در واقع می توان گفت خبرهای رجیستری و حل 

مشکل آيفون های مدل بالا هم نتوانست قیمت آيفون 
11 را پايین بیــاورد. البته آيفون 11هــای با حافظه 
داخلی 12۸ گیگابايت هم در بازار هستند. اين مدل ها 
قیمت 40 میلیون تومانی داشته و از هفت آبان با همین 
حدود فروخته می شــوند. البته پیش از آن برای خريد 
همین آيفون بايد تا نزديــک 41 میلیون تومان هزينه 

می کرديد. 
4-آيفون 13 پرومکس کماکان ســلطنت خودش را 
حفظ کرده و جزو مدل های گرانقیمت اســت. اگر روز 
جمعه می خواستید چنین آيفونی را با حافظه داخلی 
2۵۶ گیگابايت و حافظه موقت شش گیگابايت بخريد،  
بايد 92 میلیون تومــان هزينه می کرديد. واقعیت اين 
است که خبرهای رجیستر شدن آيفون های جديد روی 
اين موبايل هم اثری نداشته و از يک ماه قبل تاامروز با 
همین قیمت فروش می رفته است. برای خريد همین 
مدل با ظرفیت داخلی ۵12 گیگابايت و حافظه موقت 

شش گیگابايت، شما بايد 9۸ میلیون و ۷00 هزار تومان 
هزينه کنید. اين مدل آيفون در روزهای ابتدايی آبان تا 
94 میلیون تومان پايین رفت اما بیش از يک هفته است 

که قیمتش تکانی نخورده. 
۵-ارزان ترين گوشی آيفون 13 پرو، يک مدل با حافظه 
داخلی 12۸ گیگابايت اســت که حافظه موقت شش 
گیگابايتی دارد و حدودا 94 میلیون و 900 هزار تومان 
قیمت دارد. بد نیست بدانید که روز نهم آبان و همزمان 
با طرح موضوع رجیســتری،  در بازار شــاهد کاهش 
قیمت نزديک به پنج میلیون تومان 13 پرو نسخه 12۸ 
گیگابايتی بوديم. وضعیت برای مدل های يک ترابايتی 
مشــابه نبوده و اين مدل ها با قیمــت نزديک به 100 
میلیون تومان فروخته می شــوند و قیمتشان در يک 
ماه اخیر تقريبا همین قدر بوده و تغییری نکرده است. 
کسانی که دنبال آيفون 13 پرو با حافظه داخلی ۵12 
گیگابايت و حافظه موقت شش گیگابايت بوده اند، در 

يک ماه اخیر چنین موبايلــی را با قیمت 9۸ میلیون و 
۷00 هزار تومان خريده اند.

۶- درست است که هنوز خبری از تعرفه ها و جزئیات در 
مورد آيفون های جديدتر نیست اما برخی از فروشنده ها 
به طور غیرقانونــی کمــاکان اين مــدل آيفون ها را 
می فروشند. مثلا شما اگر دنبال خريد آيفون 1۶ باشید 
که امســال به بازار آمده، می توانید بــا 10۵ میلیون 
تومان يک مدل 1۶ پرومکس 2۵۶ گیگابايتی بخريد. 
فروشنده  ديگری آيفون 1۶ معمولی را با حافظه داخلی 
12۸ گیگابايت با قیمت ۶4 میلیون تومان می فروشد 
و رقیبش برای فروش آيفون 1۶ پرو که حافظه داخلی 
12۸ گیگابايت دارد، قیمت ۷۸ میلیون تومان را تعیین 

کرده است.
 کماکان بازار اين مدل آيفون ها چون غیررسمی است؛ 
پر از اجناس فیک يا دارای مشــکل به نظر می رسد که 

قیمت ارزانی دارند.

 مدل بودن اين طور کــه بعضی ها تصور 
می کنند، واقعا کار راحتی است؟

وقتــی انتخاب بیــش از 99 درصــد از مدل ها 
براســاس ســلیقه عــکاس و مديرتبلیغاتــی 
برندهاســت به نظرم نمی توانیم بگويیم که اين 
کار ساده اســت. چون ما آژانس معتبر مدلینگ 
و معرفی مدل که نداريــم. فقط بايد خوب ديده 
شوی. رســانه ما مدل تبلیغات قديم است. اين 
طوری که يک عکاس از استايلت خوشش می آيد 
و بعد تــو را به مدير تبلیغاتی يــک برند معرفی 
می کند و اين طوری کم کم تو را می شناســند. 
منظورم اين اســت در اين محیط که اصلا کار 
حرفه ای انجام نمی شــود، کارت خیلی سخت 
اســت. وقتی آژانس معتبر داشــته باشیم اين 
اتفاق هــا نمی افتــد. همــه مدل ها براســاس 
شايستگی که دارند به برندها معرفی می شوند و 
می توان روی اين شغل حساب کرد. ولی در حال 
حاضر مدام بايد خودت را ثابت کنی تا همیشه 
جلوی چشم باشی. کسانی که فکر می کنند اين 
کار راحت اســت بايد بدانند، برگزاری فشن شو 
خیلی به ديده شدن ما کمک می کند. اما آخرين 
باری که در تهران فشــن شــو برگزار شد سال 

92 بود. بعد از آن ســال ديگر مجوزی برای اين 
کار صادر نشد. بیشتر مدل ها مجبور هستند به 

تنهايی خودشان فعالیت کنند. 
   برای اين کار آموزش هم ديدين؟ مثلا 
کلاســی، آموزشــگاهی، دوره ای گذرانده 

باشيد؟ هزينه ای نکردين؟
نه گفتم ما اصلا آموزشگاه يا کلاس های مدلینگ 
اســتاندارد نداريم. بعضی ها ايــن کار را انجام 
می دهند، ولی خب کارشان حرفه ای نیست. اگر 
آژانس يا آموزشگاه معتبری مثل فنی و حرفه ای 
بود، حتما می رفتم. چون يک فضای درســت و 
حسابی است و می دانم که قرار است به صورت 
آکادمیک کار ياد بگیرم. ولی کسانی که در حال 
حاضر مدعی هستند که کار مدلینگ را آموزش 
می دهند و از خیلی ها پول های کلان می گیرند، 
اصلا خودشان رزومه درســت و حسابی ندارند،  
فقط دارند از ناآگاهی يک سری جوان استفاده 
می کننــد و مثلا بــه آنهــا کار مدلینگ درس 
می دهند ولی در واقع اصلا کارشــان حرفه ای و 

قابل دفاع نیست. 
  پس شما کار مدلينگ را چه زمانی شروع 

کرديد؟

من خیلی اتفاقی و از کودکی وارد اين کار شدم و 
بعد ديگر کم کم ادامه دادم.

  يعنی از بچگی مدل بودين؟
نه خیلی اتفاقی برای يک برند اســباب بازی از 
من عکاســی کردند. اولیــن کارم آن زمان بود. 
نمی خواهم بگويم از بچگی وارد اين کار شــدم. 
ولی خب همان موقع برايــم جالب بود و به اين 

فکر کردم که اين کار را ادامه بدهم. 
  کار جدی را از چه زمانی شروع کرديد؟

اولین کار جدی من از يــک تیزر تبلیغاتی برای 
صدا و سیما شروع شد. سال ۸۷ برای يک شرکت 
اينترنتی مدل شدم. از همان جا شناخته شدم و 
کم کم کارم شروع شد. چون آن تبلیغ خیلی در 
ديده شدن من نقش داشت. نکته مهم ديگر در 

اين کار خود عکاس ها هستند.
 مثلا وقتی برای کاری دعوت می شوند، می گويند 
من يک مدل می شناسم که کارش خوب است 
و چهره و فیزيک مناسب اين محصول دارد. اين 
وســط کلی هم ناعدالتی اتفاق می افتد. مدل نه 
رفتار حرفه ای دارد نه ظاهر مناســب شغل ولی 
فقط  به خاطر رفاقت و آشنايی با مدير پروژه يا 
گريمور و عکاس می رود سر کار يعنی کاملا در 

اين کار سلیقه حرف اول را می زند.
  الان هم برای تلويزيون کار می کنيد؟

هر جايی که بــا چارچوب های داخلی کشــور 
همخوانی داشته باشد. صداو سیما،اينستاگرام، 

تبلیغات سطح شهر و بیلبوردها و...
  يادتان هســت برای اولين کار جدی که 

انجام داديد، چقدر دستمزد گرفتيد؟
برای همــان تیزر تبلیغاتی که ســال ۸۷ انجام 

دادم، 100هزار تومان حقوق گرفتم.
  برای آن زمان ۱۰۰هزار تومان کم نبود؟

نه مبلــغ کمی نبــود. ولی خب مــن هم مدل 
شناخته شده ای نبودم. 

راســتش من آن زمان اصلا به دستمزدش فکر 
نمی کردم، همین که تیــزر از تلويزيون پخش 
می شــد خیلی در کار من تاثیر داشت. چون آن 
زمان ما فضايی برای ديده شــدن نداشــتیم و 
صحنه تلويزيون خیلی به ديده شــدن ما کمک 
می کرد. سال ۸۷ فقط بیلبورد بود و صدا و سیما 
که خدا را شکر همان زمان ديده شدم و اتفاقا بعد 

از آن کم کم کارهای من شروع شد.
  مثلا چه کارهايی انجام داديد؟

از طرف خواننده ها برای بازی در موزيک ويدئو 

دعوت شــدم. موزيک ويدئو قرص قمر دو بهنام 
بانی، تیزر يک برنــد معروف کت و شــلوار در 
کنار امیر حســین آرمان بازيگر و از همه مهمتر 
تبلیغات زيادی برای همراه اول انجام دادم. برای 
تبلیغات همراه اول حدود شــش ســال مداوم 
تصاويرم روی بیلبورد بود و حدود هزار بیلبورد 
با تصوير من در کل کشــور نصب شد. تا حالا در 
بالای ۵00تیزر تبلیغاتی بازی کرده ام با 200 تا 
300برند تولید لباس و کفش و محصولات ديگر 

همکاری کرده ام. 
   اين شکلی نيســت که فقط با يک برند 
کار کنيد و قرارداد ساليانه ببنديد و حقوق 
بگيريد؟ چون در خارج از کشــور مثلا يک 
هنرپيشه يا يک مدل معروف چند سال سفير 
همان برند اســت و درآمد خوبی هم از اين 

کار دارند.
نه فعلا در ايران چنین شرايطی نداريم. مثلا من 
يک دوره شش ماهه ســفیر سامسونگ بودم يا 
شش ماه برای برند هوآوی کار می کردم. ولی الان 
به صورت پروژه ای پیشنهاد مناسبی باشد، کار 
را قبول می کنم. بیشتر با شرکت های تبلیغاتی 

کار می کنم.

   الان درآمدتان چقدر اســت؟ بالاخره 
بعد از اين همه کار يک مدل شــناخته شده 

هستيد؟
راســتش را بخواهید کار مدلینگ اين شــکلی 
نیست که درآمد ماهیانه و مداوم داشته باشیم. 
برای همین من اصــلا نمی توانم يک رقم دقیق 
بگويم و  اينکه مثلا ماهــی 100میلیون درآمد 
دارم دروغ است. چون ما بیشــتر پروژه ای کار 
می کنیم. مثلا برای يک روز آفیش می شــويم 
و حدود هشت ســاعت فیلمبرداری يا عکاسی 

داريم.
  خب برای همين چند ساعت کار در روز 

چقدر دستمزد می گيريد؟ 
اين هم باز بســتگی به برند و پروژه دارد. بعضی 
از برندهــای مهم قرارداد می بندند و کارشــان 
حرفه ای اســت و چند روز برای يــک تبلیغ يا 
عکاســی بیلبورد کار می کنند. بعضی ها هم در 
يک روز همه کارهای مربوط به تیــزر را انجام 
می دهند. امــا اگر بخواهم به صورت متوســط 
بگويم، برای يــک روز کار بین 20 تا 2۵میلیون 

تومان دستمزد می گیرم.
  اين درآمد مداوم است، يعنی می توان به 

عنوان شــغل و منبع درآمد هميشگی به آن 
نگاه کرد؟

نه اصلا چون واقعا کارهای ما پروژه ای است. يک 
روز هست يک روز نیست. کار ما اين شکلی است 
که مثلا برای لباس هايی که قرار است تابستان به 
بازار بیايد در فصل بهار و بیشتر در ماه ارديبهشت 
کارهای تبلیغاتش را انجام می دهیم. در شهريور 
ماه برای پايیز عکاسی می کنیم و مهر و آبان هم 
کارهای زمستان عکاسی می شود. از دی و بهمن 
هم کم کــم کارهای عید را عکاســی می کنیم. 
برای همین يکی دوماه در هر فصل کار می کنیم.

  پس ماه های ديگر چه کار می کنيد؟
برای همین اســت که من چند شغل ديگر هم 
دارم. وگرنه روی درآمد مدلینگ خیلی نمی توان 
حســاب باز کرد. چون اگر بخواهیم زندگی را با 
مدلینگ بچرخانیم، يک ماه کار هست و درآمد 
داريم و يک يا حتی شــده دو ماه پشت سر هم  

هیچ درآمدی نداريم.  
  مثلا چه کارهايی انجام می دهيد؟

کارهای زيادی انجام می دهم. خودم يک شرکت 
تبلیغاتــی و اســتوديو دارم. در چند شــرکت 
تبلیغاتی ديگر هم کارگردان و مدير تولید هستم. 
مربی تیم والیبال ستاره های ورزشی هستم. در 
حال حاضر هم والیبالیســت حرفه ای هستم و 
در لیگ بازی می کنم. فیلم و سريال و تئاتر هم 
بازی می کنم.در کنار کارم درس هم می خوانم. 
در حال حاضر دانشجوی مقطع دکترا مديريت 
کسب و کار هم هستم. يعنی حواسم هست که 
اين کار مدلینگ آخر و عاقبــت و ته ندارد. اين 
طوری نیست که مثلا بگويی من مدل فلان برند 
شوم ديگر کار تمام است. من هدفم چیز ديگری 
است که خیلی هم جدی برای آن تلاش می کنم.

  چه هدفی داريد؟
من می خواهم بازيگر شــوم. من ته مدلینگ را 
ديده ام. آخر کار مدلینگ اين است که وقتی تو 
را در خیابان می بینند، می گويند ااا اين آقايی که 
سامسونگ تبلیغ می کرد يا اين همانی است که 
روی بیلبورد فلان نوشیدنی يا کت و شلوار بود. 

از بعد مالی هم که بیشتر بايد برايش خرج کنیم 
تا به درآمد برســیم. برای همین من اين روزها 
بیشتر به بازيگری فکر می کنم. حتی چند سريال 
و فیلم هم بازی کرده ام. در سريال آشپز و گشت 

ويژه حضور داشتم.
 در سريال گشــت ويژه نقش يک معتاد با يک 

گريم خیلی سنگین داشتم.
 در فیلــم ســینمايی نامیــرا بازی کــرده ام و 

می خواهم اين حرفه را ادامه بدهم. 
  گفتيد برای به درآمد رســيدن در اين 
حرفه بيشــتر بايد خرج کنيد، مثلا در سال 

چقدر خرج می کنيد؟
من مثال می زنم چون واقعــا درآمدم را در يک 
سال حســاب نکرده ام. ولی مثلا اگر شما سالی 
يک میلیارد تومان از مدل بودن، پول در بیاوريد 
حداقل ۸00میلیون تومان آن را بايد خرج کنید. 
چون همانطور کــه گفتم به غیــر از چند برند 
مهم و معروف کت و شلوار و لباس و صنعتی که 
خودشان حرفه ای کار می کنند و برای مدل همه 
چیز آماده است، بیشــتر برندها فقط محصول 
خودشان را دارند. مثلا يک تولید کننده کیف و 
کفش فقط کیف و کفش را برای عکاســی دارد، 
خودت بايد کت و شلوار و اکسســوری را برای 
عکاسی بیاوری و چند دست لباس عوض کنی 
که تا عکاس تصوير نهايی را بگیرد. برای همین 
ما در ســال کلی بايد پول لباس و کلاه و کیف و 
کفش وعینک و ساعت و ... بدهیم. ولی مدل های 
خارجی اصلا چنین مشکلاتی ندارند. چون همه 
آنها يک مدير برنامه دارند که مسیر را برايشان 
هموار می کند. مديــر برنامه همه کارها را انجام 
می دهد. خودش می رود با برند قرارداد می بندد و 
همه کارها را انجام می دهد و پورسانت می گیرد. 
ولی اين جا مدل خودش بايد با همه ســر و کله 

بزند و آخرش هم چیزی دستش را نمی گیرد. 
  اين شــغل چه ســختی هايی دارد؟ مثلا 
ورزش های ســخت بــرای روی فرم بودن 
بدنتان انجام می دهيد و رژيم های ســنگين 

می گيريد؟
ورزش خیلی سنگین انجام نمی دهم. ولی چون 
والیبالیست هستم هر روز والیبال بازی می کنم. 
ورزش بدنســازی و فیتنس هم هفته ای دو سه 
جلســه انجام می دهم. از لحاظ سختی های کار 
هم مشــخص نبودن وضعیتت بدترين بعد آن 

است. اين که امروز کار داری فردا نداری.
 بعد برای اين شغل پاره وقت بايد همیشه مراقب 
خودت باشی. همیشه بايد مراقب چهره ات باشی. 
به پوستت برســی. رژيم بگیری که بدنت فرم و 
استانداردهای معمولی يک مدل را داشته باشد. 
مراقب موهايت باشی. از لحاظ روانی هم همیشه 
در فشار هستی. گاهی رژيم های سنگین و بدون 
قند بداخلاقمان می کند، گرسنگی های طولانی 
مدت واقعــا روی روان آدم تاثیر می گذارد.برای 
همین برای کســانی که فکر می کنند اين کار 
خیلی راحت است، می گويم صدای دهل شنیدن 
از دور خوش اســت. خیلی ها که فکر می کردند 
فقط زيبا باشند و قد بلند کارشان می گیرد بعد 
از چند ماه فرار کردند. مدل بودن استانداردهای 
خاص خودش را دارد که بايد داشته باشی، يکی 
از آنها دوام آوردن است که خیلی ها نمی توانند 

دوام بیاورند. 

مرا از دور تماشا کن
درباره مدلینگ که خیلی ها فکر می کنند یک شغل پردرآمد، 

پرهیجان و راحت است
 اکرم احمدی-مثل فیلم می ماند انگار. یک زندگی پر از هیجان که مدام جلوی دوربین هستی 
و لباس های جدید می پوشی و بعد عکس هایت را بزرگ می کنند و می زنند روی بیلبورد. همه 
خیابان های شهر پر است از عکس تو ...شاید ظاهر کار مدلینگ همین تصویری باشد که خیلی ها 
در ذهنشان می بینند، اما برای محسن نیکوسخن که از کودکی وارد این کار شده و حالا به گفته 
خودش بیش از هزار بیلبورد با تصویر او در سطح کشور نصب شده، این کار ته ندارد. یعنی شاید 
وقتی مدلینگ را شروع می کنی برای خودت کلی هدف و آرزو داشته باشی، اما همین که جلو 
می روی، می بینی یک جا ایستاده ای. برای همین هم هست خیلی ها تا شروع نکرده به خط پایان 
می رسند و کسانی مثل محسن نیکو سخن که در این کار مانده اند به کار تصویر فکر می کنند 
و بازیگری. به قول این مدل جوان شاید بازیگری بتواند خط پایان این راه باشد،  چون مدلینگ 
برای او هیچ نقطه اوجی نداشته که رسیدن به آن برایش پیروزی باشد. از نظر کسب و کار هم اگر 
بخواهیم به این شغل نگاهی بیندازیم، شغلی که یک روز در ماه جلوی دوربین هستی، یک روز 
نیستی، چند روز سرت خیلی شلوغ است و مدام در پروازی و جلوی دوربین ولی روزهای دیگر 
هیچ کاری نداری، خیلی امن نیست و نمی توان به عنوان یک درآمد همیشگی به آن نگاه کرد. 

خبر جدید درباره تسهیلات مسکن
وزير راه و شهرسازی از رايزنی با بانک مرکزی برای حل مشکل 

تخصيص تسهيلات بخش مسکن خبر داد و گفت: همچنان پيگير موضوع 
هستيم تا با تزريق منابع وقفه ای ايجاد نشود. فرزانه صادق مالواجرد  در 

خصوص رفع مشکلات پرداخت تسهيلات مسکن از سوی بانک ها گفت: 
اشکالی از بهمن سال گذشته به وجود آمد و تخصيص تسهيلات مسکن 

دچار مشکل شد. در جلسه ای که با رئيس کل بانک مرکزی برگزار 
شد، موضوع را مطرح کرديم. عدد تزريق بودجه و تخصيص به دليل 

اينکه مشارکت هايی انجام و ساخت و ساز آپارتمان ها آغاز شده بود، 
انجام گرفت. خوشبختانه با تک تک خانواده ها صحبت شده و هيچکدام 

اعلام انصراف نکرده اند، من اين حرف را اولين بار است که می شنوم.

نقره داغ شدن در انتظار مشترکان بی توجه به مدیریت انرژی  
يکی از عوامل بروز ناترازی انرژی استفاده بيش از حد و خارج از الگو 
توسط برخی مشترکان است که بر همين اساس طرح افزايش پلکانی 
تعرفه برای آنها اجرا می شود. بر همين اساس برای مديريت مصرف 
در بخش برق قرار است با اعمال تعرفه مشترکان به سمت مديريت 
بهينه سوق داده شوند. در همين زمينه، مديرعامل شرکت مديريت 

توليد، انتقال و توزيع نيرو برق به تازگی با اشاره به اينکه مصرف برق 
۷۵ درصد مشترکان خانگی در سطح الگوهای تعيين شده است، 

خاطرنشان کرد: افزايش قيمت برق پلکانی فقط مشمول کسانی است 
که مصارف برق بيشتر از الگو داشته باشند و قبض برق ساير مشترکان 

تغيير چندانی نخواهد داشت.

ریسک خرید سکه بالا رفت
وضعيت بازار سکه و طلا به شدت حبابی است. خريدارانی که 

قصد ورود به اين بازار را دارند بايد احتياط کنند. اصغر بالسينی، 
سخنگوی مرکز مبادله گفت: شرايطی که بازار به اصطلاح 

حبابی است، خريدارانی که قصد ورود به بازار سکه را داشته، 
بايد به شدت مراقب بوده و با دقت کافی وارد شوند؛ چراکه به 
همان ميزانی که روند افزايش حباب، شکل می گيرد، به همان 

نسبت نيز احتمال سقوط و کاهش اين حباب وجود دارد. وی 
ادامه  داد: برای مثال در حالی که امروز حباب سکه امامی حدود 

۸.۶ ميليون تومان است، در هفته های گذشته حباب اين نوع 
سکه در مقاطعی به حدود ۱۳ ميليون تومان نيز رسيد.

شرایط جدید چک بانکی در سال 1403
رئيس کميسيون اصل 9۰ مجلس از شرايط جديد برای چک بانکی 

خبر داد. نصرالله پژمانفر در يک برنامه تلويزيونی در رابطه با پيامدهای 
موجود در حوزه صدور بدون محدوديت چک گفت: در جلسه مجلس 
شورای اسلامی با بانک مرکزی، مصوب شده که به همه بانک ها نهايتا 

طی دو هفته آينده ابلاغ شود که برای کسانی که در اولين مرحله مراجعه 
خود به بانک هستند و قصد دريافت دسته چک دارند، يک سقف 

اعتباری در نظر گرفته شود و مقرر شده ميزان اين سقف را بانک مرکزی 
مشخص کند تا افرادی که تازه در جهت دريافت دسته چک اقدام 

کرده اند بتوانند تا يک سقف محدود چک صادر کنند و بيشتر از آن 
مجاز به صدور چک نباشند.



استارتاپ
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     خبر ویژه

احمدرضا نجفی| اين برای   چندمین بار است که 
شاخص کل بعد از عقب نشینی تا کانال 1/9میلیونی، 
دوباره مرز دو میلیون واحد را پس می گیرد. نمونه اش 
اينکه در ســه ماه گذشــته بعد از کلی افــت و خیز، 
شــاخص کل تقريبا در همان محدوده ای قرار دارد 
که در تاريخ 10 مردادماه قرار داشــت. در اين مدت 
شاخص کل بورس تهران، اوج دو میلیون و 159هزار 
واحد و دره يک میلیون و 970هــزار واحد را تجربه 
کرده است. به عبارتی؛ کسانی که دقیقا سه ماه پیش 
در بازار ســهام ســرمايه گذاری کردند، در اين مدت 
سرمايه شان يک مرتبه تا 5 درصد رشد کرده و بار ديگر 
تا پنج درصد افت کرده است و اکنون در همان جايی 
هستند که سه ماه پیش ايســتاده بودند. اما شرايط 
برای اهرم بازها فرق می کند. طوری که صندوق های 
اهرمی در همین بازه زمانی که شــاخص کل نهايتا 
پنج درصد نوسان داشــته و اکنون تغییری نسبت به 
سه ماه قبل ندارد، نوسان شديد تا مثبت 15 درصد و 
تا منفی 20 درصد را تجربه کرده اند. از سوی ديگر از 
بین صندوق های اهرمی بررسی شده در اين گزارش، 
سه صندوق بازدهی بهتر نسبت به شاخص کل و چهار 
صندوق بازدهی به مراتب بدتری نسبت به شاخص کل 
داشتند و اصلا امانتدار خوبی برای سرمايه گذاران شان 

نبوده اند.
 اوج و فرود شــاخص کل در ســه ماه گذشــته، اين 
بازه زمانــی را به بهترين بازه برای مقايســه عملکرد 
صندوق هــای اهرمی تبديل کرده اســت. چراکه در 
اين بازه شــاخص هم روند صعودی و هم روند نزولی 
داشــته و هر دو روند تا پنج درصد شاخص را تغییر 
داده اند. اکنون هم شاخص تقريبا در همان محدوده 
قرار گرفته و می توان صندوق های اهرمی را هم از نظر 
عملکرد در شرايط کلی، هم از نظر عملکرد در شرايط 
صعودی و هم شرايط نزولی مقايسه کرد. مقايسه ای 
که نشان می دهد صندوق شــتاب با حداکثر کردن 
سود در شرايط صعودی و مديريت ريسک در شرايط 
نزولی توانسته بهترين عملکرد را در بین صندوق های 
اهرمی داشته باشــد. هرچند؛ همچنان اين مقايسه 
کاملا مبتنی بر مسائل علمی فنی نیست ولی می تواند 
بینش نسبتا قابل قبولی درباره عملکرد صندوق های 

اهرمی در اختیار ما بگذارد.
   شــتاب؛ بهترین صندوق اهرمی در شــرایط 
نوسانی :  مقايسه تغییرات قیمت صندوق های اهرمی 
با شاخص کل نشــان می دهد از بین هفت صندوق 
مورد بررسی تنها سه صندوق بازدهی بهتری نسبت 
به شاخص کل داشــته اند. اين سه صندوق به ترتیب 
شــتاب با 6/64درصد، موج با 4/41درصد و توان با 

1/24درصد بازدهی مثبت هستند.
   بیــدار؛ بدترین صندوق اهرمی در شــرایط 
نوسانی:  از هفت صندوق اهرمی مورد بررسی در اين 

گزارش چهار صندوق عملا بازدهی پايین تری نسبت 
به شاخص کل داشتند. موضوعی که نشان می دهد اگر 
سرمايه گذاران به جای اعتماد به اين صندوق ها، سراغ 
صندوق های سهامی عادی رفته بودند می توانستند به 
مراتب بازدهی بهتری داشته باشند. بدترين بازدهی 
در بازه سه ماهه گذشــته بین صندوق های اهرمی به 
ترتیب مربوط به بیدار با منفی 16/95د رصد، جهش 
با منفی 12/83 درصد، نارنج بــا منفی 7/6درصد و 
اهرم با منفی 5/74درصد اســت. موضوعی که نشان 
می دهد با وجود بازگشت شــاخص کل به محدوده 
سه ماه پیش، در همین مدت بیدار يک پنجم سرمايه 

سرمايه گذارانش را دود کرده است. 
   شــتاب؛ بهترین صندوق اهرمی در شــرایط 
صعودی : شرايط نوسانی نمی تواند ملاک کافی برای 
بررسی عملکرد صندوق ها باشد. گاهی از آينده بازار 
مطمئنیم و می دانیم که يک مسیر صعودی در پیش 
اســت. در چنین شــرايطی بايد روی صندوق هايی 
حساب باز کرد که فارغ از عملکرد کلی شان بتوانند در 
شرايط صعودی سود بیشتری برسانند. در شرايطی 
که شــاخص کل تا ابتدای شــهريورماه 4/39درصد 
رشد کرده بود، صندوق شتاب توانست اين رشد را به 
بازدهی مثبت 15/24درصدی )سه برابر رشد شاخص 
کل( تبديل کنــد و بهترين عملکرد را در شــرايط 
صعودی از خود نشــان دهد. موج با 14/67درصد در 
رتبه دوم و بیــدار و  نارنج با نزديــک به 11/5درصد 

همزمان در رتبه سوم قرار دارند. 
   اهرم؛ بدتریــن صندوق اهرمی در شــرایط 
صعــودی :  صندوق اهرم در ســه ماه اخیر نشــان 
داده چندان گزينه مناســبی برای ســرمايه گذاران 
اهرمی پسند در شــرايط صعودی بازار نیست. چراکه 
در روند صعودی سه ماه گذشــته وقتی شاخص کل 
4/39درصد رشــد کرده بود، قیمت واحدهای اهرم 
تنها 4/75درصد رشد کرد که تفاوت چندانی نسبت 
به شاخص ندارد و ماهیت اهرمی بودن آن را زير سوال 
می برد. جهش با 5/41درصــد ديگر صندوق اهرمی 
اســت که نتوانســته انتظارات را در شرايط صعودی 

برآورده کند. 

   شــتاب؛ بهترین صندوق اهرمی در شــرایط 
نزولی :  صندوق شتاب علاوه بر اينکه توانسته بازدهی 
قابل توجهی در شرايط صعودی بازار داشته باشد، در 
روزهای نزولی، سرمايه مشتريانش را بهتر محافظت 
کرده اســت. تا جايی که وقتی شــاخص کل نسبت 
به 10 مردادمــاه 4/7درصد کاهش پیــدا کرده بود، 
صندوق شــتاب بازدهی منفی 8/44درصدی را ثبت 
کرد  که کمترين بازدهــی منفی در بین صندوق های 
اهرمی است. توان با منفی 9/2درصدی و موج با منفی 
12/41درصد ديگر صندوق هايی هستند که در شرايط 
نزولی کمتر از باقی صندوق های اهرمی ضرر کرده اند. 
   جهش؛ بدترین صندوق اهرمی در شــرایط 
نزولی : زمانی که شاخص کل 4/7درصد نزولی شده 
بود، بعضــی صندوق های اهرمی تا چهــار برابر ضرر 
بیشتری نصیب سرمايه گذاران شان کردند. نمونه اش 
صندوق جهش اســت که در همین بــازه زمانی که 
شاخص کل 4/7درصد کاهش داشت، 19/23درصد 
ســرمايه مشــتريانش را دود هوا کرد. بیدار با منفی 
17/99درصــد و اهرم با منفــی 15/07درصد ديگر 
صندوق هايی بودند که بازدهی منفی بیش از حدی 

در شرايط نزولی بازار داشتند.
   کدام صندوق  های ریســک پذیرتر هستند؟ 
در ســه ماه گذشــته بالاترين جايگاه شــاخص کل 
حدود 9/54درصد با پايین تريــن جايگاه آن فاصله 
دارد که نشان دهنده میزان نوسانی است که شاخص 
کل در اين مدت تجربه کــرده. در بین صندوق های 
اهرمی، اين نوسان 9/54درصدی تبديل به نوسانات 
20 تا 36درصدی شده  اســت. کمترين نوسان بین 
صندوق های اهرمی مربوط به توان اســت که نشان 
از ريسک گريز بودن مديران آن دارد که البته همین 
موضوع باعث شــده در شــرايط نزولی عملکرد قابل 
قبولی داشته باشد. از ســوی ديگر، بیدار که بدترين 
بازدهی را در اين ســه ماهه تجربه کــرده، بالاترين 
ريسک را پشت سر گذاشته و کف و سقف قیمت آن 
در اين مدت 36درصد اختــلاف دارد. موج، جهش و 
نارنج در همین بازه زمانی 30درصد نوســان را پشت 

سر گذاشته اند.

کدام صندوق های اهرمی امانتدار بهتری هستند؟
مقایسه افت و خیز شاخص کل و قیمت واحدهای صندوق های اهرمی در سه ماه گذشته

آغاز به کار یازدهمین دوره 
کارآموزی همراه اول

یازدهمین دوره کارآموزی همراه اول با 
حضور جمعی از جوانان مستعد کشور، 

کارآموزان منتخب و تعدادی از مدیران 
این اپراتور آغاز به کار کرد. به گزارش 

روابط عمومی همراه اول، افتتاحیه 
یازدهمین دوره کارآموزی همراه اول 
پس از رقابت بیش از ۱۷ هزار متقاضی 

برای ۱۰۹ موقعیت کارآموزی اعلام 
شده، صبح چهارشنبه ۹ آبان با حضور 

تعدادی از مدیران اپراتور اول تلفن 
همراه، آکادمی همراه و کارآموزان 

منتخب در سالن اجتماعات ساختمان 
ستاره ونک تهران برگزار شد. در 

این دوره، پس از ارزیابی های اولیه 
متقاضیان و انجام بیش از هزار مصاحبه 

تخصصی، نهایتا ۹۱ نفر برای ورود به 
دوره کارآموزی همراه اول انتخاب 

شدند. در این مراسم، معاون شناسایی 
و جذب استعداد آکادمی همراه اول به 

جایگاه ویژه اپراتور اول تلفن همراه در 
غرب آسیا و استقبال گسترده جوانان 
از این دوره اشاره و اظهار کرد که برای 

این دوره افزایش چشمگیری در میزان 
درخواست ها و ثبت رکورد جدید در 

تقاضا برای کارآموزی داشتیم. رئیس 
اداره جذب و استخدام همراه اول نیز در 
ادامه درباره فضای کاری پویا، فرهنگ و 
ساختار سازمانی همراه اول توضیحاتی 

ارائه داد و مهارت های ضروری برای 
موفقیت در این مجموعه را با کارآموزان 

به اشتراک گذاشت. در پایان نیز 
مدیر کارآموزی آکادمی همراه اول، 

کارآموزان را با مراحل دوره کارآموزی 
آشنا کرد و نهایتا هم تسهیل گران 

هر گروه به کارآموزان معرفی شدند 
تا در طول دوره در کنار آنان باشند 

و به سوالات شان پاسخ دهند. دوره 
کارآموزی همراه اول، فرصتی برای 

دانشجویان است تا مسیر شغلی 
خود را در کنار متخصصان برجسته 
این صنعت بسازند؛ یکی از اقدامات 

استراتژیک و آینده نگرانه همراه اول، 
ایجاد آمادگی و تسهیل ورود تازه  

فارغ التحصیلان و افراد کم سابقه برای 
ورود به بازار کار و طراحی مسیر شغلی 

متناسب با ویژگی های متقاضیان 
جویای کار بوده است.

تم
یس

وس
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هزينه تراکنش بــالا و زمان بر بودن نقل و انتقال، 
دو ايرادی هستند که به شبکه بیت کوين واردند 
و بلاکچین هايــی مثل لايت کويــن و اتريوم نیز 
به نوعی برای رفع نواقص بیت کوين، وارد عرصه 

بلاکچین شدند. 
اما هشت ســال پس از خلق بیت کوين، در دهم 
می سال 2017 برابر با بیستم ارديبهشت 1397، 
با انجام نخستین پرداخت لايتنینگی بیت کوين، 
مسیر تازه ای در دنیای تبادلات مالی ايجاد شد. با 
اين پرداخت سريع و ارزان، عملا بیت کوين خود 
را به يک ابزار پرداخت حتی برای مبالغ بســیار 

پايین، تبديل کرد. 
البته وايت پیپیر لايتنینگ دو سال قبل تر نوشته 
شده بود، اما تا انجام نخستین انتقال لايتنینگی، 

زمان زيادی لازم بود.
گرچه هنوز بیــت کوين جايگاه خــود را در دنیا 
محکم نکــرده و در ابتــدای راه قــرار دارد، اما 
لايتنینگ، راه جديدی بــرای ورود بیت کوين به 
زندگی روزمره مردم باز کرد تا به راحتی بتوانند 
با پرداخت بیت کوين، خريد و فروش کنند و اين 

رمزارز، به نوعی جايگزين پول شود.
»لايتنینگ« به معنــای رعد و برق اســت و به 
کاربــران اجازه می دهــد با يکديگــر کانال های 
پرداخت ايجاد کنند و به اين ترتیب، بســیاری از 
تراکنش های خرد و کوچک از شــبکه اصلی دور 
می مانَد و در يک لحظه مانند رعد و برق، تراکنش 

و نقل و انتقال انجام می شــود. در واقع از طريق 
لايتنینگ، يک کانال پرداخت ايجاد می شود که 
برای هر نقل و انتقالی نیاز به اســتفاده از شبکه 
اصلی بیت کوين نباشد و انتقال از طريق اين کانال 
که يک شبکه لايه دوم است صورت می گیرد. به 
اين ترتیب يک بار بیت کوين به اين شبکه منتقل 
می شود و برای تراکنش های بعدی، ديگر با هزينه 
کم و سرعت زياد، نقل و انتقال درون همین شبکه 
انجام می شود و نیازی به شبکه اصلی بیت کوين 

نیست.
لايتنینگ علاوه بر هزينه کم و سرعت بالا، احتمال 
رصد و رديابی تراکنش ها را هم تا حد بسیار زيادی 
کاهش می دهــد. تراکنش های خرد در شــبکه 
لايتنینگ توســط قراردادهای هوشمند راهبری 
می شوند. مديريت انتقال تراکنش از مسیری که 
کمترين هزينه را به دنبال داشــته باشد با خود 

شبکه و قراردادهای هوشمند آن خواهد بود.
يک قابلیت امنیتی ديگر در شبکه لايتنینگ تايم 
لاک )Timelocks( است. تايم لاک اين امکان 
را می دهد تا برای باز ماندن فاکتور يا کانال میان 
2 شخص، حد زمانی تعیین شود. نوبیتکس اولین 
پلتفرم تبادل رمزارز در ايران بود که از مرداد سال 
1400 امکان انتقال بیت کوين بر بســتر شبکه 

لايتنینگ را فراهم کرد. 
کاربران برای انتقال بیت کويــن از نوبیتکس بر 
بستر شبکه لايتنینگ، راه سختی در پیش ندارند. 

در شــبکه لايتنینگ، دريافت کننــده بايد يک 
فاکتور يا اينويس )Invocie( ارائه دهد که در آن 
مبلغی را که قصد دارد دريافت کند، مشخص کرده 
باشد. اين فاکتورها برعکس روش شبکه اصلی بیت 

کوين، تنها يک بار امکان استفاده دارند.
برای ســاخت فاکتور در کیف پــول لايتنینگی 
 )Receive( فونیکس بايد روی آيکــن دريافت
کلیک کرد. در پنجره جديد به صورت پیش  فرض 
يک فاکتور نمايش داده می شود. دقت کنید که در 
اين فاکتور هیچ مبلغی مشاهده نمی شود بنابراين 
نیاز داريد که مبلغ مورد نظر را در بخش مربوطه 
وارد کنید. برای ايــن کار بــر روی دکمه اديت 
)Edit( کلیک کرده و مبلغ مورد نظرتان را برای 

دريافت مشخص کنید.
کاربری که قصد واريز بیــت کوين را دارد پس از 
دريافت اينوويس از دريافــت کننده  بیت کوين، 
وارد منوی کیف های من در نوبیتکس می شــود 
و روی گزينه برداشت بیت کوين کلیک می کند. 
شبکه لايتنینگ را برای انتقال انتخاب می کند و 

اينوويس را در قسمت مربوطه وارد می کند.
حالا کاربران ايرانی برای انتقال ســريع و آســان 
بیت کوين با مشکل هزينه و زمان مواجه نیستند 
مگر در موارد اســتثنايی که با توجه به شــرايط 
شبکه اصلی بیت کوين، هزينه تراکنش در شبکه 
لايتنینگ نیز به صرفه نیســت و به طور مقطعی 

بسته می شود.

چطور هزینه های بالای شبکه بیت کوین را دور بزنیم؟
معرفی شبکه لایتنینگ به عنوان راهکاری کم هزینه و سریع برای نقل وانتقال بیت کوین

     خبر

روز 13 تا 16 آبان، نمايشگاه نانو قرار است 
در نمايشگاه بین المللی تهران برگزار شود.  
آن طور که مهر گزارش داده قرار اســت با 
همکاری مشترک ستاد توسعه فناوری های 
نانو و میکرو و انديشکده مطالعات راهبردی 
دانشگاه آزاد نشست تخصصی »هم افزايی 
فعالان صنعت میکروالکترونیک« با هدف 
بررســی فرصت ها و چالش هــای صنعت 
نیمه رســانا در ايران و نقش دانشــگاه ها، 
روز يکشــنبه، 13 آبان در نمايشگاه ايران 

نانو و میکرو برپا شــود.  ايــن گردهمايی 
تخصصی از ســاعت 9 تا 11:30 در سالن 
ملل )شماره 5( نمايشگاه بین المللی تهران 
برگزار می شــود. ديروز ديجیاتو به نقل از 
موسسه گارتنر خبر داده بود. درآمد جهانی 
نیمه رساناها در ســال 2025 با 14 درصد 
رشد، حدود 717 میلیارد دلار تخمین زده 
می شود. تا پايان ســال جاری میلادی نیز 
اين بازار 19 درصد رشــد خواهد کرد و به 

630 میلیارد دلار می رسد.

چند روز پیش خبر رسید که بانک صادرات در تفاهم با اسنپ، نسبت به 
ايجاد زيرســاخت های لازم برای ارايه خدمت به اين شرکت اقدام کرده 
و در اين راستا بستر خدمات نوينی نظیر »سامانه توثیق ست«، »چک 
الکترونیکی« با نام تجاری »چکنو« و مواردی از اين دســت را به آن ها 
ارايه خواهد کرد. با توجه به اينکه سیستم بانکی ايران دارای بانک های 
متعددی است؛ می توان اين ريسک حقوقی را متصور شد که در ادامه ساير 
بانک های ايران از اينکه چنین خدماتی از بانک صادرات گرفته می شود و 
نه بانک های ديگر، دچار خسارت شده و به سمت شکايت حقوقی بروند.  
از سوی ديگر با توجه به اينکه سهامداران عمده بانک صادرات عبارتند از 
شرکت های سرمايه گذاری استانی و نیز دولت که مجموعا 33 درصد از 
سهام بانک را در اختیار دارند؛ جای اين سوال باقی است که آيا مجوزی 
برای همکاری يک بانک دولتی با يک شرکت خصوصی گرفته شده است؟ 

میلاد نــوری در کانال تلگرام خود نوشــته 
اســت: زبان فارسی به مســتندات رسمی 
برنامه نويســی اندرويــد اضافــه شــد. در 
حال حاضر گــوگل از يک ابزار هوشــمند 
 Cloud Translation ترجمه بــه نــام
API اســتفاده کرده تا تمام مطالب سايت 
developer.android.com را به زبان 
فارسی ترجمه کند. اين کار باعث می شود که 
توسعه دهندگان ايرانی بتوانند به راحتی به 
منابع آموزشی و راهنماهای لازم برای ساخت 

اپلیکیشــن های اندرويدی دسترســی پیدا 
کنند و از آخرين محتواهای مرتبط با اندرويد 
بهره مند شوند. البته با توجه به اينکه ترجمه 
ماشینی هنوز کامل نیست، ممکن است در 
برخی موارد ترجمه ها کاملا دقیق نباشند. اما 
به طور کلی، اين اقــدام گوگل يک گام رو به 
جلو در جهت ترويج توسعه اندرويد در ايران 
است و می تواند به توســعه دهندگان ايرانی 
کمک کند تا اپلیکیشــن های با کیفیت تری 

تولید کنند.

اگر آینده را دوست دارید؛ 
نمایشگاه روز یکشنبه را از دست ندهید

اسنپ به سمت یک دعوای حقوقی دیگر می رود؟ ترجمه فارسی خودکار 
در دسترس توسعه دهندگان اندروید قرار گرفت

در نشست تخصصی رابطین روابط عمومی شرکت گاز آذربایجان 
شرقی تاکید شد؛

ترویج فرهنگ مصرف بهینه و ایمن گاز
هفت صبح - لیلا پاشایی: 
سرپرست شرکت گاز استان 
آذربایجان شرقی در نشست 
روابط  رابطین  هم اندیشی 
بر  شرکت،  این  عمومی 
اهمیت بومی سازی پیام های اطلاع رسانی بر اساس فرهنگ و 
عادات اجتماعی در شهرستان ها تاکید کرد. فیروز خدایی در این 
نشست که با حضور نمایندگان روابط عمومی در ۲۳ شهرستان 
و ۶ منطقه گازرسانی که با رویکرد هم اندیشی و ایجاد وحدت 
رویه در فرهنگ سازی مصرف بهینه و ایمن در سطح استان 
برگزار شد بر ترویج روزافزون فرهنگ مصرف بهینه و ایمن 
گاز تاکید کرد. سرپرست شرکت  گاز استان آذربایجان شرقی 
همچنین  با تقدیر از رابطین روابط عمومی در سایر مناطق و 
شهرستان های استان که علاوه بر امور محوله، نماینده روابط 
عمومی در بحث اطلاع رسانی و فرهنگ سازی هستند، اظهار 
کرد: مجموعه اقدامات نمایندگان روابط عمومی در سطح استان 
و نهادینه سازی مصرف ایمن و بهینه در صورت نجات جان یک 
هم استانی و حفظ  سرمایه ملی کشور بسیار ارزشمند خواهد 
بود. فیروز خدائی به بحث ناترازی گاز در کشور به لحاظ افزایش 
تعداد مشترکین و به تبع آن مصرف گاز اشاره کرد و افزود: 
تبیین اهمیت مصرف بهینه به عنوان التزام ملی و حفظ منابع 
انرژی نسل آینده کشور اولویتی مهم برای رابطین روابط عمومی 
خواهد بود. وی اظهار کرد: رسالت کنونی ما تلاش بی وقفه در 
حفظ پایداری گاز در شبکه های گازرسانی و جلب همیاری 
مردم در مصرف بهینه به عنوان ضرورتی مهم در گذر از زمستان 
سرد سال بدون قطع یا افت فشار گاز خواهد بود. سرپرست 
شرکت گاز استان آذربایجان شرقی تصریح کرد: رابطین روابط 
عمومی در راستای تحقق مسئولیت های اجتماعی شرکت گاز 
و حفظ جان مشترکین، اطلاع رسانی نکات ایمنی در مصرف 
گاز را در سطح مشترکین اطلاع رسانی و یادآوری  کنند. در 
این نشست، رئیس روابط عمومی، کارشناسان  و رابطین روابط 
عمومی شرکت گاز استان، راهکارها و پیشنهادات اجرایی  در 
انتقال پیام های آموزشی به مخاطبان را مورد بررسی قرار دادند.

سخنگوی منطقه آزاد انزلی خبر داد:
تشخیص  مجمع  نظارت  عالی  هیئت  مثبت  رأی 

مصلحت نظام به توسعه منطقه آزاد انزلی
زهرارضازاده:   - رشت 
مدیریت  گزارش  به 
روابط عمومی و امور بین الملل 
انزلی،  آزاد  منطقه  سازمان 
سخنگوی  کاظمیان  مهدی 
مثبت  رأی  از  سازمان  این 
مجمع  نظارت  عالی  هیئت 
تشخیص مصلحت نظام به توسعه منطقه آزاد انزلی خبر داد 
و بیان نمود : هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، لایحه توسعه منطقه آزاد تجاری ـ صنعتی»انزلی«، را 
مغایر سیاست های کلی نظام ندانست وی افزود: در جلسه عصر 
امروز هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام، که با 
حضور حضرت آیت الله آملی لاریجانی رئیس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، عبدالناصر همتی وزیر اقتصاد، رضا مسرور دبیر 
شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی،سیاهکارزاده مدیرعامل 
سازمان منطقه آزاد انزلی ، رئیس کمیسیون اقتصاد مجلس 
مجمع  اعضای  و  جمهور  رئیس  نمایندگان  اسلامی،  شورای 
برگزار شد، لایحه توسعه منطقه آزاد تجاری ـ صنعتی»انزلی«، 
مغایر سیاست های کلی نظام اعلام نگردید و به تایید اعضا رسید.

شهردار اصفهان مطرح کرد:
بارانداز  راه اندازی  قابل توجه  اقتصادی  مزایای 

ماهی برای اصفهان

اصفهان -  کارپناه:  شهردار اصفهان بااشاره به راه اندازی 
بارانداز ماهی در میدان مرکزی میوه و تره بار اصفهان که به 
عنوان بزرگترین بارانداز ماهی در مرکز کشور شناخته می شود، 
اصفهان  برای  پروژه  این  اجرای  اقتصادی  مزایای  تاکید کرد: 
قابل توجه است. به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری 
پروژه های  از  بهره برداری  به  اشاره  با  قاسم زاده  علی  اصفهان، 
کشاورزی  فرآورده های  و  شهری  مشاغل  ساماندهی  سازمان 
شهرداری اصفهان که روز هفتم مهرماه در میدان مرکزی میوه 
از وظایف سازمان  برگزار شد، گفت: یکی  اصفهان  بار  تره  و 
ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری 
اصفهان این است که مشاغلی که مردم نیاز مبرم به آن دارند 
باشند،  داشته  آن  به  راحت تری  دسترسی  که  فضایی  در  را 
فراهم کند. وی افزود: در سطح شهر اصفهان ماهی فروشی های 
متعددی وجود دارد، اما تاکنون مجموعه ای گسترده و برخوردار 
از محصولات آبزی متنوع در یک مکان ماهی وجود نداشته 
است. شهردار اصفهان خاطرنشان کرد: راه اندازی بارانداز ماهی 
در میدان مرکزی میوه و تره بار اصفهان یک مزیت اقتصادی بر 
اقتصاد این کلان شهر اضافه می کند، زیرا به رغم اینکه بندری در 
اصفهان نداریم که ماهیگیری کنیم، اما این فرصت نصیب آن 
شده است که توزیع ماهی به سراسر کشور از نصف جهان اتفاق 
بیفتد. چنانکه در آینده می توان به اقدامات جنبی همچون تولید 

کنسرو ماهی نیز اقدام کرد.
راه اندازی سردخانه هزار تنی در آینده ای نزدیک

وی با اعلام اینکه راه اندازی سردخانه هزار تنی در میدان 
شهرداری  کار  دستور  در  نزدیک،  آینده ای  در  تره بار  و  میوه 
اصفهان قرار دارد، گفت: راه اندازی سورتینگ به زودی اجرایی 
خواهد شد و اجرای این طرح موجب شکلگیری یک مرکز بزرگ 
توزیع محصولات غذایی همچون میوه، تره بار، ماهی و خواروبار 

می شود.

تجلیل از مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان 
در برگزاری سومین جشن ملی مهر سینمای ایران

اهواز - سید رحمان محمدی:   معاون سازمان سینمایی و 
دبیر سومین جشن ملی مهر سینمای ایران، از تلاشها و فعالیت 
در  استان خوزستان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل  های 

برگزاری جشن مهر سینمای ایران در این استان تجلیل کرد
قادر آشنا با ارسال تقدیرنامه ای به مجید منادی مدیرکل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی استان خوزستان نوشت: 
سومین "جشن ملی مهر سینمای ایران" بر آن بوده است 
که با ستایش از روش اندیشان هنر سینما و رزمندگان راستین 
عدالت  بعثت  الگوی  خاک  این  سراسر  در  فرهنگی  انقلاب 
فرهنگی و ترجمه رویش ها و زایش ها باشد، توفیق خدمت 
در چنین عرصه ارزشمندی فرصت مغتنم و پرافتخاری است 
که علا.ه بر خشنودی مردم، موجبات رضایت احدیت را به دنبال 
خواهد داشت. بدینوسیله از تلاش صادقانه و موثر جنابعالی در 
برگزاری موفق و با شکوه سومین جشن ملی مهر سینمای ایران 
تشکر و قدردانی نموده، توفیق روزافزونتان را درگاه باری تعالی 

خواستارم.

در حاشیه دوره آموزشی "مدیریت بحران در رسانه" انجام گرفت:
تقدیر از مدیر روابط عمومی شهرداری قدس

نرگس   – قدس 
دوره  جلسه  در    : اصلانی 
آموزشی »مدیریت بحران در 
رسانه« که با حضور مدیران 
و  استانداری  عمومی  روابط 
شهرداری های استان تهران برگزار شد، از عملکرد مدیر روابط 
عمومی شهرداری قدس در راستای انجام فعالیت های شایسته 
در برگزاری مسابقات لیگ برتر فوتبال و لیگ نخبگان آسیا در 
ورزشگاه شهدای شهرقدس به عنوان روابط عمومی موثر، کارآمد 
و تلاشگر تقدیر به عمل آمد. به گزارش روابط عمومی شهرداری 
و شورای اسلامی شهر قدس؛ در حاشیه جلسه دوره آموزشی 
"مدیریت بحران در رسانه" که صبح امروز دوشنبه ۷ آبان ماه به 
میزبانی شهرداری نسیم شهر برگزار شد، محمد صائبی مشاور 
استاندار و مدیر کل روابط عمومی و امور بین الملل استانداری 
تهران از عملکرد رضا قاسمی پیربلوطی، مدیر روابط عمومی 
ارائه منظم و مستمر عملکرد و  شهرداری قدس تقدیر شد. 
انعکاس شفاف، دقیق و اصولی اقدامات مجموعه مدیریت شهری 
برگزاری  بویژه  ورزشی  رخدادهای  و  ورزش  ارتقای حوزه  در 
مسابقات لیگ برتر فوتبال و لیگ نخبگان آسیا در ورزشگاه 
شهدای شهرقدس از مهم ترین ملاک های ارزیابی روابط عمومی 
شهرداری قدس به عنوان روابط عمومی موثر، کارآمد و تلاشگر 

در استان تهران می باشد.

برق رسانی به پروژه های نهضت ملی مسکن در گلستان
گرگان- مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق گلستان از انجام 
عملیات برق رسانی به پروژه های نهضت ملی مسکن در استان طی 
۲۵ روز و با اعتباری بیش از ۱۱۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال 
خبر داد.سیداحمد موسوی اظهارکرد: تابستان سختی را پشت 
سر گذاشتیم با این وجود در گلستان وضعیت بهتری نسبت به 
استان های دیگر داشتیم. در تابستان امسال پیک هزار و ۵8۰ 
مگاواتی را تجربه کردیم در حالیکه در شرایط عادی تولید مصرف 
است.مدیرعامل  میزان  این  چهارم  یک  حدود  استان  در  برق 
شرکت توزیع نیروی برق گلستان با اشاره به اجرای برق رسانی به 
پروژه های نهضت ملی مسکن گفت: در دو سال اخیر بیش از دو 
هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان پروژه برق رسانی در سراسر استان اجرا 
شده است. همچنین اعتبار موردنیاز برای برق رسانی به پروژه های 
نهضت ملی مسکن از محل اعتبارات ملی تامین شد و خیلی کار 
سختی بود که بتوانیم در مدت ۳۵ تا 4۰ روز این اعتبارات را 
جذب کنیم. با این وجود نشستی با فرمانداران، راه و شهرسازی و 
پیمانکاران برگزار کردیم و در مدت ۲۵ روز پروژه های برق رسانی 
را انجام دادیم.وی بیان کرد: امروز زیرساخت برای تامین برق همه 
پروژه های نهضت ملی مسکن در استان فراهم شده است. در ۲۵ 
روز اخیر بالغ بر ۱۱۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال در قالب 8 پروژه 
برق رسانی در پروژه های نهضت ملی مسکن اجرا شده است.وی 
گفت: برق رسانی به پروژه ۵۶ واحدی مسکن ملی فانوس بندرگز، 
برق رسانی به پروژه ۱۳8 واحدی یولاف بندرترکمن، اجرای فاز 
اول برق رسانی به پروژه هزار و ۲۶۰ واحدی آسایش گرگان، 
برق رسانی به پروژه 9۶ واحدی رزمندگان سعدآباد گرگان، برق 
رسانی به پروژه ۲۷۶ واحدی خوروش آق قلا، برق رسانی به پروژه 
۱۳8 واحدی نوده علی آبادکتول، برق رسانی به فاز دو پروژه ۷۲ 
واحدی سنچول محله فاضل آباد و برق رسانی به پروژه ۵۶ واحدی 
کلاله از اقدامات انجام شده است.موسوی ادامه داد: تمام تلاش ما 
این است به رغم وجود ناترازی های انرژی و مالی بتوانیم برق پایدار 
را در استان تامین کنیم. مشترکان در تابستان امسال همکاری 
و همراهی خوبی داشتند و نسبت به خیلی از استان ها شرایط 
بهتری داشتیم اما در روزهای انتهایی تابستان ناچار به جبران 

این ناترازی شدیم.

خبر

تفاوت اوج و کف قیمت سه ماههبیشترین بازدهی منفیبیشترین بازدهی مثبتتغییرات سه ماههنماد

۹.54 درصدمنفی 4.۷ درصدمثبت 4.3۹ درصدمنفی ۰.6 درصدشاخص کل

23.28 درصدمنفی ۱5.۰۷ درصدمثبت 4.۷5 درصدمنفی 5.۷4 درصداهرم

2۰.23 درصدمنفی ۹.2 درصدمثبت ۹.۱۷ درصدمثبت ۱.24 درصدتوان

3۰.8 درصدمنفی ۱2.4۱ درصدمثبت ۱4.6۷ درصدمثبت 4.4۱ درصدموج

3۰.5 درصدمنفی ۱۹.23 درصدمثبت 5.4۱ درصدمنفی ۱2.83 درصدجهش

25.86 درصدمنفی 8.44 درصدمثبت ۱5.24 درصدمثبت 6.64 درصدشتاب

36.۰2 درصدمنفی ۱۷.۹۹ درصدمثبت ۱۱.58 درصد منفی ۱6.۹5 درصدبیدار

3۰.8 درصدمنفی ۱4.۷۱ درصدمثبت ۱۱.55 درصدمنفی ۷.6 درصدنارنج

بیت کوین در صرافی های داخلی ۵ میلیاردی شد و برگشت
بیت کوين سه شنبه گذشته وارد کانال 73 هزار دلاری شد و به اين ترتیب برای ساعاتی ارزش هر واحد 
بیت کوين به نسبت ريال سقف جديدی را ثبت کرد و در بازار داخلی بیشتر از 5 میلیارد تومان هم معامله 
شد. اين افزايش قیمت جهانی بعد از انتشار داده های اقتصاد آمريکا آغاز شد و با وارد شدن بیت کوين به 
کانال 73 هزار دلار در کشورهايی با اقتصادهای تورمی ارزش هر واحد بیت کوين به نسبت پول های ملی 
آنها زودتر ســقف قیمتی جديدی را ثبت کرد. در کانادا هر واحد بیت کوين تا 100 هزار دلار کانادا هم 

معامله شد. )پیوست(
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   توئیت بازی
سلام سروش!

کامنت ها

»صبحانه با زرافه ها« اکران شــد و به زودی »اکنون« به دســت 
مخاطبان می رسد. روابط عمومی فیلیمو چند روز پیش خبر داد: 
»پس از گذشت سه سال و نیم از تعطیلی »کتاب باز « ، دکتر رشید 
کاکاوند و سروش صحت این بار در برنامه »اکنون« به دنیای شعر 
و ادبیات بازمی گردند. دکتر کاکاوند، صدای آشنای شعر و ادبیات 
که شعرخوانی و گفت وگوی او در کتاب باز مورد استقبال میلیونی 
مخاطبان قرار گرفته  بود، همراه »اکنون« خواهد بود و قرار است با 
او به جهان شیرین ادبیات سفر کنیم. برنامه »اکنون« به میزبانی 
سروش صحت و با تهیه کنندگی و کارگردانی محمدرضا رضائیان 
به زودی از فیلیمو پخش می شود.« پیش تر هم از حضور احسان 
عبدی پور، نویسنده، کارگردان و دیگر چهره موفق »کتاب باز« در 
»اکنون« رونمایی شده بود. او قرار است با تجربه ای تازه همراه برنامه 
و سروش صحت باشد. نام صحت این روزها به واسطه اکران عمومی 
»صبحانه با زرافه ها« نیز ســر زبان ها است؛ فیلمی سرخوشانه با 
امضای آقای کارگردان که داســتان رفاقت و آدم ها و لحظات را از 
زاویه ای متفاوت و بر اساس نگاه خاص خود صحت روایت می کند. 
فیلم یک افتتاحیه پرشور داشت و باید منتظر رکوردشکنی اش بود. 

درباره آن یک پرونده مفصل منتشر خواهیم کرد.

  احمد رنجبر:  نوشته های مکتوب و آثار تصویری سروش 
صحت، حالی عجیب دارند. برای لــذت بردن باید گارد خود را 
شکست و تا حد امکان آنها را با عینک آقای سازنده خواند و دید! 
»صبحانه با زرافه ها« با این روش دلنشــین تر می شود؛ درست 
مثل فیلم قبلی صحت و سریال های کمدی و متفاوت او... چشم 
انتظار »اکنون« هســتیم؛ چون می دانیم مجری و مهمانان آن 
کتاب خوان، فیلم باز، دنیا دیده و... هستند و حتی اگر نظرشان 
قابل رد باشد )که طبیعی است(، فرصتی برای تامل و کنکاش 

فراهم می شود. 

  محمد صابری: در یکی از قســمت های »صداتو«، جوان 
مستعدی که از یکی از شهرســتان ها روی سن رفته   و صدایش 
همه را به وجد آورده بود، وقتی میکروفن در دست گرفت، خطاب 
به مســئولان فرهنگی و هنری گفت که »هیــچ کاری« برای 
هنرمندان اســتانش نکنند و همین »هیچ کار« نکردن شان  را 
بزرگ ترین کمک به استعدادهای آن استان دانست! درخواستی 
تلخ و پر از کنایه که حکایت از واقعیتی غیرقابل کتمان داشت. 
حالا حکایت سروش صحت اســت؛ کاش هیچ مدیری چه در 

سینما و چه در شبکه خانگی به فکر حمایت از او نیفتد!

   آنالیز    رصد خانه

سریال »غربت« به کارگردانی امیر پورکیان و تهیه کنندگی صادق یاری، از محصولات 
جدید نماوا است که دست روی آسیب های حاشیه نشینی گذاشته. این سریال پس از سه 
قسمت توقیف شد و دور تازه انتشار سریال توام با سانسور است که عمده آن مربوط به 
احلام با بازی ستایش رجایی  نیا می  شود. مثلا در قسمت هفتم که بساط عیش فری و ادی 
برقرار بود، از شاهرخ خواسته شد، احلام سازش را بیاورد و بنوازد. اسمی از او برده نشد و 
تصویر نی انبان را هم ندیدیم! سهم این شخصیت فقط چند ثانیه آن هم در حد نمایش 
لب به بالا بود! چنین اتفاقی عجیب است و نشان از حساسیت های کاذب دارد. نوازندگی 
احلام در قســمت  های ابتدایی »غربت« احترام به بانوان هنرمند و نیز ادای دین به هنر 

دلنشین خوزستان بود؛ اما حالا این مهم برای سریال منع شده است.

پخش مسابقه فوتبال استقلال تهران و پرسپولیس، همزمان بود با مسابقات کشتی. شبکه سه 
نیز بارها با تمهید دو قاب کردن تصویر، در کنار فوتبال، کشتی را پوشش داد. این اتفاق اعتراض 
کاربران و چند رسانه را به همراه داشت که وقتی شبکه ورزش هست چرا باید تصویر به دو نیم 
تقسیم شود؛ در حالی که باید کشتی از آن شبکه پخش می شد. آنها به درستی عقیده دارند 
چنین روشی جذابیت مسابقه استقلال خوزستان و پرسپولیس را تحت الشعاع قرار داده است. 
ورزش مدیا در این باره نوشــت: »با توجه به کیفیت مفتضح تصویربرداری مسابقات فوتبال، 
همینطوری هم چیز زیادی در ورزشگاه اهواز پیدا نبود، دیگر چه برسد به اینکه تصویر کوچک 
و نصف شود. جالب اینجاست که وسط کار دریافت تصاویر همان مسابقات کشتی هم به مشکل 

خورد، اما فوتبال قطع شد تا مجری روی آنتن بیاید و همین موضوع را توضیح بدهد!«  

سریال تاریخی »رویای نیمه شب« از یکی دیگر از بازیگران خود رونمایی کرد: آیدا ماهیانی 
در این سریال ایفاگر نقش »تلما« است. »رویای نیمه شب« به کارگردانی حسن آخوندپور با 
سرمایه گذاری سازمان اوج تولید می شود. بازیگران این سریال در طول مدت تولید به تدریج 
معرفی و از گریم آن ها رونمایی شد. در ادامه این روند به تازگی از بازیگر نقش »تلما« که آیدا 
ماهیانی ایفاگر آن است رونمایی شده است. ماهیانی با بازی »ارادتمند، نازنین، بهاره ، تینا« به 
دنیای بازیگری معرفی شد و بعد از آن در فیلم ها و سریال هایی چون »خاتون«، »جوجه تیغی« 
و… به ایفای نقش پرداخت. این بازیگر در سریال »رویای نیمه شب« با بازیگرانی چون بهاره 
رهنما، حسن معجونی، محسن قصابیان، نادر سلیمانی و سعید شریف همبازی است. »رویای 

نیمه شب« بعد از »عشق کوفی« دومین تجربه کارگردانی حسن آخوندپور است.

سانسور روز      حذف نی انبان از سریال غربت

اعتراض روز      حمله به شبکه سه

رونمایی روز      آیدا، تلما شد

از امروز دو سریال جدید در 
باکس اصلی و غیر اصلی روی 
آنتن شبکه یک و دو خواهد 

رفت.

»نیلگون« اولین فیلم حسین سهیلی زاده است؛ کارگردانی که سال ها در عرصه سریال سازی فعالیت داشته است و 
نام چند سریال پرمخاطب تلویزیونی در کارنامه اش دیده می شود. در این فیلم، دختری به نام نیلگون با بازی میترا 
حجار درگیر مسائل ذهنی بسیار پیچیده  است و همین مسئله باعث می شود نتواند مرزی بین واقعیت و خیال قائل 
شود... از جمله نکات فیلم حضور محمدرضا فروتن و میترا حجار در آن است؛ بازیگرانی که از اواخر دهه 70 به عنوان 
زوج هنری بارها در پروژه های مختلف همکاری کرده اند. آنها اولین بار در فیلم »فریاد« مسعود کیمیایی مقابل هم 
بازی کردند و بعد از آن همکاری میان شان در آثار کارگردان های دیگر هم ادامه پیدا کرد. آنها در مجموع در شش 
فیلم سینمایی در نقش زوج ظاهر شدند. آخرین همکاری آنها به بازی در فیلم سینمایی »نیلگون« برمی گردد که 
سال 1398 ساخته شد. فیلم امسال روی پرده سینماها رفت ولی فروش بالایی نداشت و نقدهای مثبتی هم ندید. با 
این همه »نیلگون« چند نکته مثبت دارد و مهم تر اینکه می توان عملکرد زوج فروتن –حجار در یک همکاری دیگر 

را قضاوت کرد...این را هم اضافه کنیم که نیمی از فیلمبرداری این فیلم در جزیره قشم انجام شده است. 

پيشنهاد ویژه

روز
ي ام

ها 
ني 

يد 
   د 

زی
د  با

عد

03
04

اشکان اشتیاق به عنوان جایگزین 
یوسف تیموری در مجموعه 

تلویزیونی »چارپایه« حضور 
پیدا کرده است. مجموعه طنز 

»چارپایه« هر شب از شبکه سه 
پخش می شود و علی صادقی، 

قدرت الله ایزدی، جواد خواجوی 
و یوسف تیموری بازیگران آن 

هستند.

مستند »منشا اسرارآمیز 
حشرات« در گونه علمی محصول 
انگلستان در سال ۲۰۲۴ است که 
به تازگی دوبله شده و قرار است 

از شبکه چهار پخش شود.این 
مستند درباره حشراتی است که 

برای وجود حیات در سیاره زمین، 
عناصری حیاتی و مهم هستند، 
با این وجود اما امروزه تقریبا ۴۰ 

درصد از گونه های شناسایی شده   
حشرات در خطر انقراض هستند.

آغاز پخش دو سريال جديد

 شبکهساعتقالببرنامه

ورزش/ آنتن18:30لیگ برتر انگلیسبورنموث – منچسترسیتی
تماشا19:30 سریال آمریکاییخانه پوشالی

ورزش/ آنتن20:20سری A ایتالیااودینزه – یوونتوس

سه 20:45سریال ایرانیتانک خورها

آنتن21بوندسلیگا آلماندورتموند – لایپزیش

ورزش/آنتن23:15سری A ایتالیامونزا – آث میلان

گروه تلویزیون  
هفتصبح

چيزی که تلویزیون کم دارد؛ ایده های خلاقانه در 
برنامه ســازی اســت  و البته مکمل آن تلاش برای 
عبــور از ایده های ابتدایی و قوام بخشــيدن آن در 
طول مسير می تواند باشد. از معدود نمونه هایی که 
هر دو ویژگی را با هم دارد، می توان به »ســرنخ« 
اشاره کرد. مســابقه ای که بر مبنای کشف معمای 
پرونده های جنایی در شــبکه نســيم کليد خورد و 
سری دوم افزوده هایی دیگر داشت. حالا »سرنخ 3« 
به تهيه کنندگی و کارگردانی آریا طاهری به مراتب 
پخته تر و جذاب تر شده است که در گزارش امروز 

درباره اش نوشته ایم.

   مورد اول| اجزای مسابقه
شکل و شمایل »سرنخ 3« اینگونه است که در هر قسمت 
دو گروه دو نفره با هم رقابت می کنند. بخشی از مسابقه 

در اســتودیو پیش می رود که شــامل محک اطلاعات 
عمومی اســت. همین جا شــرکت کنندگان بر اســاس 
داده های هر پرونده از یاری رســان ها کمک می گیرند. 
یک اســتودیوی دیگر هم وجود دارد که مربوط است به 
اتاق بازجویی کارآگاهان از متهمان. بخش دیگر مسابقه 
خارج از استودیو ضبط می شود که خود بر دو  قسم است. 
شرکت کننده ها سر صحنه بازســازی شده جرم حضور 
می یابند و نشــانه ها را بررســی می کنند تا متهم اصلی 
شناسایی شود. در عین حال فضایی تعبیه شده است که 
توان جسمانی شرکت کننده ها را عیان می سازد. مثلا در 
آیتم عبور از موانع، شلیک به سیبل، شلیک به آدمک ها 
)مجرمــان(  حین حرکت ماشــین و ... حضور می یابند. 
طراحی چالش ها به قاعده است و به همین نسبت برای 
مخاطب توام با هیجان اســت تا ببینید هــر کدام چه 
خواهند کرد. »سرنخ 3« به دلیل چنین مواردی است که 

تبدیل به مسابقه ای پویاتر شده.

   مورد دوم| سهم معما
هر برنامه بر اســاس یک هدف مبنایی تولید می شود و 

اساس »سرنخ« کشف معما و یافتن مجرم است. قدرت 
هوش و توان بدنی نیز در همین راســتا تعبیر می شود. 
خلاصه، در اتــاق بازجویی، شــرکت کننده ها در مقام 
کارآگاه ظاهر می شوند و بر اســاس سرنخ ها متهمان را 
به چالش می کشند. شکل دیگری از این کار سر صحنه 
جرم به وقوع می پیوندد. طبعا برای مخاطب هم جذاب 
اســت که خود جامه کارآگاه برتن کند و هوش خود را 
محک بزند تا بداند مجرم واقعی کیســت. در نهایت هم 
یک گروه برنده می شود و با اطلاعات ارائه شده، مخاطب 
 می توانــد فرآیند جرم و کشــف مجــرم را لمس کند.

»ســرنخ 3« ویژگی ذاتی دیگر خود یعنی اطلاع رسانی 
درباره ریشــه های بزه و آگاهی رســانی درباره مبارزه و 
پیشگیری از آن را هم به درستی انتقال می دهد. راستی، 
اســاس اغلب پرونده ها واقعی است و همین به جذابیت 
مسابقه ضریب می دهد. این را هم اضافه کنیم که مجید 
پتکی )بازیگر( نقش پلیس را برعهــده دارد و به خوبی 
عهده دار مسئولیت شده. همین که سازندگان »سرنخ« 
سراغ یک بازیگر رفته اند یعنی دنبال واقع نمایی بیشتر 

مبحث مورد نظر بوده اند.

   مورد سوم| یاری رسان ها
حمیدرضا پــگاه، آیدیــن ختایــی و کارآگاه طالبیان 
یاری رســان )منتور( شــرکت کنندگان هســتند. آنها 
در اســتودیو و بر اســاس کارت طلایی و نقره ای رقبا، 
ســرنخ هایی از هر پرونــده را رو می کننــد. ضمنا در 
چالش های خارج از استودیو نیز حضور دارند. پگاه بازیگر 
مطرح آثار پلیســی اســت و به دلیل صدای گرم و بیان 
آرام خود، وز ن برنامه را بالا برده است. ختایی هم تجربه 
بازیگری دارد و هم اجرا. او این بار نیز همراهی خوب برای 
شرکت کننده ها است. در نهایت کارآگاه طالبیان به دلیل 
تجربیات حرفه ای، نکاتی آموزنده را مطرح می کند. جمع 
منتورها از جمله نقاط قوت »سرنخ« است و باید اذعان 
کنیم، خارج از محدوده مســئولیت گام برنمی دارند و 

تلاش شان بالا رفتن کیفی مسابقه بوده است.

   مورد چهارم| مجری
آریا طاهری مجری دو فصل پیشین »ســرنخ« این بار 
اجرا را به کامران تفتی ســپرده؛ بازیگــری که حالا در 
مجری گری هم صاحب تجربه کافی شــده اســت. او از 
ویژگی منفی قبلی یعنی مطول گویــی فاصله گرفته و 
توانســته اســت رابطی خوب میان بخش های مختلف 
مســابقه باشــد و پیوندی درســت میــان منتورها و 
شرکت کننده ها ایجاد کند. »ســرنخ 3« را می توان دید 
و ســرگرم شــد و همچنین پی به تلاش یک تیم برای 
ارائه محصولی درخور برد. با این حال در تدوین می توان 
ضرباهنــگ را بالاتر برد که نتیجــه آن هیجان مضاعف 

مسابقه است.

درباره مسابقه »سرنخ« که فصل سوم آن جذاب تر و ویژه تر از قبل است و مخاطب را 
غرق در پرونده های معمایی –پلیسی می کند

همه کارآگاه هستیم!

پخش سریال »روز خون« به کارگردانی حمیدرضا همتی و تهیه کنندگی مرتضی رضایی با           منظر اول| روز خون
موضوع حادثه تروریستی در حرم شاهچراغ، از ساعت 22:15 دقیقه امشب در شبکه یک شروع می شود. این مجموعه 
تلویزیونی در هفت قسمت 40 دقیقه ای تولید شده است. سریال »روز خون« درباره تلاش داعش برای حمله تروریستی 
و سوء استفاده گروه های خرابکار از فضای ناامن است که پیگیری و تلاش نیروهای امنیتی برای کشف معمای حادثه تلخ 
شاهچراغ را به تصویر می کشد. حمید ابراهیمی، اشکان هورســان، علیرضا مهران، مهدی صبایی، محمد فیلی، آزیتا 
ترکاشوند، بهروز تشکر، حدیثه تهرانی، محمدعلی سلیمان تاش، حبیب بختیاری، بهروز قادری و ... بازیگران اصلی سریال 
»روز خون« هستند. سریال تلویزیونی »روز خون« نوشته حمیدرضا همتی، محسن دانشور، مجتبی رنجبر و قاسم عابدی 
است که در صداوسیمای مرکز فارس تولید شده   و حضور بازیگران بومی نیز یکی از نکات حائز اهمیت این سریال است.

شبکه دو از امروز پخش مجموعه تلویزیونی »خانه روشنا« با محوریت وقف را شروع           منظر دوم| خانه روشنا
می کند. این سریال در باکس غیر اصلی روی آنتن می رود و از شنبه تا چهارشنبه حوالی ساعت 15 پخش خواهد 
شد. آنطور که روابط عمومی شبکه دو خبر داده است: »خانه  روشنا« به کارگردانی مهدی زنگنه و تهیه کنندگی 
هادی خدادی داستان غزاله و لاله است؛ آنها طعم یتیمی را چشیده اند و حالا آرزو دارند مرکزی برای نگهداری 
کودکان بی سرپرست داشته باشند؛ چند سال قبل، خانم شکوهی خانه  بزرگ و قدیمی اش را در اختیار آن دو 
قرار داده و به این ترتیب »خانه  روشنا« تاسیس شده اســت؛ اما از آنجا که خانم شکوهی وقف نامه ای از خود بر 
 جای نگذاشته، ورثه اش پرونده ای برای بازپس گیری این خانه  تشکیل می دهند. کیمیا خلج، معصومه محمدپور، 

ساناز سماواتی، محمدرضا رهبری، افشین سنگ چاپ و... از بازیگران این سریال هستند.
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10

»باغ کیانوش« از روز نهم آبان ماه 
و همراه با رقیب قدری به نام 

»صبحانه با زرافه ها« اکران عمومی 
خود را آغاز کرد. این فیلم در اولین 

آخر هفته خود توانست نزدیک 
به 10 هزار مخاطب را به سالن های 

سینما بکشاند و مجموع فروش 
ثبت شده در گیشه آن هم به نیم 

میلیارد تومان رسیده است. 

02

تا پیش از رسیدن به اکران 
عمومی، »باغ کیانوش« فرصت 

حضور در 2 جشنواره مهم 
سینمای ایران را به دست آورد 

که در هر دو درخشید؛ این فیلم 
علاوه بر سیمرغ بلورین بهترین 

دستاورد فنی و هنری از چهل 
و دومین جشنواره فیلم فجر، 
به عنوان بهترین فیلم سی و 
ششمین جشنواره فیلم های 

کودکان و نوجوانان اصفهان هم 
برگزیده شد.

04
با احتساب فیلم »باغ کیانوش« 

تعداد فیلم های مناسب گروه سنی 
کودک و نوجوان در اکران 1403 به 

عدد 6 رسیده است که اگر بخواهیم 
با  سخت گیری بیشتری درباره 

تمایز سینمای کودک از سینمای 
نوجوان صحبت کنیم، از این تعداد 
تنها 4 اثر توانایی جذب مخاطبان 

نوجوان به سالن های سینما را 
داشته اند، فارغ از نتیجه ای که در 

گیشه رقم زده اند!

12
04

 فیلم »باغ کیانوش« در حالی 
تبدیل به یک پدیده در جشنواره 

فجر شد که از نگاه برخی منتقدان، 
جایش در بخش اصلی یعنی 

سودای سیمرغ حسابی خالی 
بود. این فیلم تنها در بخش 

فیلم اولی ها حضور داشت. از 
ابتدای امسال حداقل 12 فیلم از 
کارگردانان فیلم اولی روی پرده 
رفته که آماری قابل توجه است.

بعد از فیلم های »بیست ویک روز 
بعد«، »دیدن این فیلم جرم است« 
و »مصلحت«، فیلم سینمایی »باغ 

کیانوش« را می توان چهارمین پروژه 
جدی باشگاه فیلم سوره در زمینه 

ساخت فیلم بلند سینمایی به شمار 
آورد. باشگاه فیلم سوره دورخیز 

بلندی برای ادامه جدی تر این 
حضور در عرصه سینما داشته است.

نویسنده و کارگردان

ازکارنامهاشچهمیدانیم؟ از کارگردانان دهه هفتادی 
سینمای ايران است که از همان اولین گام ورودش به عرصه 
کارگردانی سینمای بلند می توان پیش بینی کرد در آينده 
بیشتر نامش را خواهیم شنید. رضا کشاورز حداد لیسانس  
ادبیات نمايشی دارد اما فعالیت حرفه ای در عرصه تصوير 
را با تدوين آغاز کرد. او در ادامه اما به کارگردانی علاقه مند 
شد و با ورود به باشگاه فیلم سوره و با مشورت و راهنمايی 
هنرمندانی همچون محمدحسین مهدويان و نرگس آبیار 

توانست آثاری را به سرانجام برساند.
آخرینحضوررسمیاشدرسینماچهبود؟   فیلم های 
کوتاهی همچــون »انتخــاب«، »جوشــکار«، »خیلی 
محرمانه« و تک اپیزودی از سريال »تازه وارد«، جدی ترين 
تجربه های کارگردانی رضا کشاورز حداد تا پیش از ورود 
به میدان ســینما بوده اند و او تا پیــش از »باغ کیانوش« 
تجربه ای جدی در مقیاس يک فیلم بلند سینمايی نداشت.

چهنقشیدر»باغکیانوش«داشت؟   کشــاورز کــه از 
همان گام های اولیه تجربه کارگردانــی علاقه ويژه ای به 
دنیای کودک و نوجوان داشــت، برای نخســتین تجربه 
سینمايی خود هم سراغ داستانی در همین حال و هوا رفت 
و »باغ کیانوش« را انتخاب کرد. او که ابتدا با کتاب آشــنا 
شده بود، فیلمنامه ای را با افزودن چاشنی تخیل نوشت و 
بعدتر با تأيید فیلمنامه  خودش بر کرســی کارگردانی آن 

هم تکیه زد.
بــه  واکنش هــا  عملکردشچگونهبودهاست؟  
»باغ کیانــوش« در چهل ودومین جشــنواره فیلم فجر، 
به خصوص از ســوی منتقدان شناخته شده به گونه ای بود 
که نمی توان به عملکرد رضا کشاورز حداد در اولین تجربه 
کارگردانی اش نمره قبولی نداد. او به خوبی از پس تلفیق 
فضاهای متکثر و متنوع فیلم از منظر روايی و حسی برآمده 
و ماحصل تجربه اش روايتی پررمــزوراز از هیجان، ترس، 

آرزو و حسرتی است که محدود به گذشته هم نیست.
چهانتظاریازادامهمسیرشداریم؟ »کارگــردان باغ 
کیانوش« حالا شناسنامه ای درخور برای رضا کشاورز حداد 
است و او در ادامه مسیر خود به پشتوانه همین شناسنامه 
در کانون توجه خواهد بود. او از همین نقطه شروع، هويت 
کارگردانی دغدغه مند در حوزه ســینمای نوجوان را پیدا 
کرده و در صورت استمرار فعالیت در اين حوزه، می تواند 
پرچم دار رفع يکی از جدی ترين خلأهای سینمای ايران 

در چند دهه اخیر شود. 

رضا کشاورز حداد
بازیگر نقش خلبان اول

ازکارنامهاشچهمیدانیم؟ آنقدر که در ســريال های 
تلويزيونی حضور داشته در ســینما مقابل دوربین نرفته 
اســت. علیرضا آرا از میانه دهه 70 وارد دنیای حرفه ای 
بازيگری شــده و به واســطه ايفای نقش در سريال های 
تلويزيونی تبديل به چهره ای آشــنا برای مخاطبان شده 
است. همکاری های او با بهرنگ توفیقی، برادران محمودی، 
سعید نعمت اله و محمدرضا خردمندان، در دهه 90 سهم 
ويژه ای در شهرت فراگیرتر او داشت. آرا از همان دهه 90 

هم دامنه فعالیت های خود را به سینما کشاند.
آخرینحضوررسمیاشدرسینماچهبود؟   

در ســال 1402 علیرضا آرا در سه پروژه سینمايی ايفای 
نقش کرد که با احتســاب همین »باغ کیانوش«، دوتای 
آن ها از ابتدای امسال روی پرده رفته اند. آرا پیش از اين 
در فیلم پربازيگر »نوروز« هم ايفای نقشی فرعی را برعهده 

داشت که فیلم موفقی در گیشه نبود.
چهنقشیدر»باغکیانوش«داشت؟   داســتان »بــاغ 
کیانوش« در حاشیه يک مراسم عروسی روايت می شود 
که همزمان با آن، نوجوانان روستا تصمیم به يک چالش 
می گیرند اما همزمان با همین چالش، با يک بحران واقعی 
مواجه می شــوند. پای خلبانان عراقی از همین مرحله به 
داستان باز می شــود. هواپیمايی ســقوط کرده و بچه ها 
متوجه حضــور خلبانی از نیروهای دشــمن در روســتا 
می شوند و قصد شــکار او را می کنند. علیرضا آرا بازيگر 

نقش اولین خلبان در داستان است.
عملکردشچگونهبودهاست؟ ســقوط خلبان هــای 
عراقی در باغ کیانوش، نقشــی محــوری در روايت فیلم 
دارد اما هر دو کاراکتر بیشتر حضوری سايه وار در فضای 
داســتان دارند. با اين همه علیرضا آرا در سکانس  اولیه 
حضورش در فیلم که به رويارويی با کیانوش ختم می شود، 
حضوری قابل قبول و باورپذير از يک درجه دار عراقی را به 

ثبت رسانده است.
طــرز  بــه  آرا  چهانتظاریازادامهمسیرشداریم؟ 
مشهودی در دو سال اخیر پرکار شده و شايد اين نشانه ای 
از عزم او برای حضور جدی تر در عرصه بازيگری ســینما 
باشد. فیلم های اکران شده از او در سال جاری هم زمینه را 
برای حضور او در چرخه صنعتی سینما فراهم آورده و بايد 
ديد کدام کارگردانان و در چه مديومی سراغ او می روند و 
او چه نقش هايی را برای ادامه مسیر خود انتخاب خواهد 

کرد.

علیرضا آرا
بازیگر نقش »کیانوش«

ازکارنامهاشچهمیدانیم؟ هنــوز هــم بــرای طیف   
گسترده ای از مخاطبان تلويزيون در دهه هفتاد، چهره اش 
يادآور يکی از نوستالژيک ترين و محبوب ترين سريال های 
آن سال ها يعنی »خط قرمز« است. شهرام حقیقت دوست هر 
چند بازيگری را از چند سال پیش تر آغاز کرده و حتی شانس 
همکاری با کارگردان مهمی همچون داريوش مهرجويی در 
»درخت گلابی« را هم به دست آورده بود اما در سال 79 و 
با ســريال »خط قرمز« بود که به شهرت رسید. او در همان 
سال ها مقابل دوربین اصغر فرهادی در »داستان يک شهر« 
هم حاضر شد. حقیقت دوست در يکی دو سال اخیر، حضور 

تحسین برانگیزی در سريال های خانگی هم داشته است.
آخرینحضوررسمیاشدرسینماچهبود؟    از منظــر 
اکران عمومی بايد آخرين حضور شــهرام حقیقت دوست 
روی پرده را »قلب رقه« بدانیم اما جدی ترين تجربه متأخر او 
همچنان در توقیف است. فیلم »قاتل و وحشی« اثری مهم در 
کارنامه اين بازيگر محسوب می شود که اولین همکاری خود 
با حمید نعمت اله را هم در اين پروژه پشت سر گذاشته است.

چهنقشیدر»باغکیانوش«داشت؟   شايد از منظر روايی 
و ســینمايی قهرمانان اصلی فیلم، گروه نوجوانان باشند اما 
همان طور که از نام فیلم هم برمی آيد، کیانوش هم جايگاهی 
محوری در اين روايت دارد و شهرام حقیقت دوست، ايفاگر 
نقش همین کاراکتر اســت. کاراکتری که بــه قاعده اکثر 
فیلم های نوجوانانه، ابتدا شــمايلی مرموز و هراسناک برای 
بچه ها دارد و اولین چالش آن ها برسر ورود به حريم خصوصی 

کیانوش شکل می گیرد. 
عملکردشچگونهبودهاست؟ يکــی از پیچیده ترين 
کاراکترهای روايت »باغ کیانوش« همین کاراکتر اســت. 
حقیقت دوست هم به خوبی توانسته است اين وجوه چندگانه 
را از اين کاراکتر به تصوير درآورد. او در مقطعی ضدقهرمان 
و در مقطعــی ديگر قهرمــان دنیای بچه هاســت و جنس 
نقش آفرينی حقیقت دوســت، نســبتی قابل قبول با اين 

چرخش در روايت دارد.
چهانتظاریازادامهمسیرشداریم؟ 

شهرام حقیقت دوست به صورتی خودخواسته در سال های 
اخیر از فضای رسانه ای فاصله گرفته اســت و کمتر درباره 
فعالیت هايش خبررسانی می شــود اما آنچه مشهود است، 
او نقشه راه حساب شــده ای پیش روی خود دارد و به خوبی 
توانسته هم در سینما و هم در شبکه خانگی بارديگر نام خود 

را تبديل به يک برند کند.

شهرام حقیقت دوست
بازیگر نقش خلبان دوم

ازکارنامهاشچهمیدانیم؟ از هنرمندان برخاســته از 
استان گیلان اســت که همزمان با تحصیلات هنری، در 
میانه دهه 70 فعالیت های تئاتری خــود را هم کلید زد 
و بعدتر بــا ورود به عرصه بازيگــری تلويزيونی، آرام آرام 
پله های شهرت را هم طی کرد. مجید پتکی از میانه دهه 
80 حضور پررنگ تری در ســريال های تلويزيونی داشت 
و در دهه 90 توانست در پروژه های سینمايی هم حضور 
پیدا کند. چهره و صدای خــاص پتکی، خیلی زود او را به 
چهره ای آشنا برای مخاطبان تبديل کرد و در ادامه همین 
مسیر بود که پتکی با حضور در سريال  های خانگی، جايگاه 

ويژه تری را در عرصه بازيگری به نام خود ثبت کرد.
آخرینحضوررسمیاشدرسینماچهبود؟  

  مجید پتکی در همین دوره گذشــته جشــنواره فجر، 
در کنار »باغ کیانــوش« فیلم نه چنــدان موفق »پرواز 
157« را هم داشــت و در هفته های اخیر هم با دو فیلم 
کوتاه »برهوت« و »سر« از محصولات مرکز فیلم جوان 
سوره، از بازيگران پرکار در جشنواره فیلم کوتاه تهران به 
شمار می رفت. پتکی يک سال پیش تر هم در فیلم کوتاه 

»شريف« نقش آفرينی قابل تحسینی داشت.
چهنقشیدر»باغکیانوش«داشت؟   مجید پتکی در  
»باغ کیانوش« ايفاگر نقش يک خلبان عراقی است. او به 
همراه ديگر همرزمش در هواپیمای جنگی در منطقه  ای 
در حوالی همدان سقوط کرده و با استفاده از چتر نجات، 
حالا در روســتايی فــرود آمده  اند که رهايــی از چنگ 

نوجوانانش، چندان ساده نیست!
عملکردشچگونهبودهاست؟ پتکی حضوری کوتاه 
اما به اندازه در »باغ کیانوش« دارد. او يکی از دو کاراکتر 
منفی روايت است که قصد قربانی گرفتن از اهالی روستا را 
دارد و برای رسیدن به مقصد خود ابايی از آسیب رساندن 
به کودکان روستا هم ندارد. پتکی هرچند ديالوگ گويی 
چندانی ندارد اما به خوبی توانسته است هراس ناشی از 

حضور اين کاراکتر را در مقابل دوربین مجسم کند.
چهانتظاریازادامهمسیرشداریم؟  اشاره کرديم که 
پتکی در سال های اخیر حضور پررنگ تری در سینمای 
کوتاه داشته اما همزمان شــاهد تجربه های موفقی از او 
در شــبکه نمايش خانگی هم بوده ايــم. ايفای نقش در 
»آکتور«، »زخم کاری« ، »مرداب« و... شمايل محبوبی 
از او پیش چشــم مخاطبان ســريال های خانگی فراهم 

آورده است.

مجید پتکی
بازیگر نقش »نادر«

ازکارنامهاشچهمیدانیم؟ از دهه هفتاد و با نوشــتن 
نمايشنامه و بازی در تئاترهای خیابانی کار خود را آغاز کرد. 
عباس جمشیدی فر که پیش تر در گفت وگو با هفت صبح 
گفته بود اولین تجربه بازيگری اش در تئاتری به کارگردانی 
جواد عزتی بود، همچنان هم از دوستان نزديک او محسوب 
می شود و همکاری های درخشانی را هم در کنار يکديگر 
تجربه می کنند. جمشیدی فر که سال ها چهره ای فرعی در 
سريال های تلويزيونی به شمار می رفت، در سال های اخیر 
و به پشتوانه درخشش در چند سريال خانگی، حسابی در 
عرصه بازيگری اوج گرفته و حضورش بــرای پروژه های 

سینمايی هم اعتباری مضاعف به همراه دارد.
آخرینحضوررسمیاشدرسینماچهبود؟   

جمشیدی فر با احتســاب همین فیلم »باغ کیانوش« از 
ابتدای امسال 4 فیلم روی پرده داشته و از اين منظر جزو 
بازيگران پرکار امسال محسوب می شود. او ابتدا و با فیلم 
تحسین شده »تمســاح خونی« در اکران نوروزی حضور 
داشت و بعدتر شاهد اکران فیلم های »قیف« و »شه سوار« 

با بازی او بوديم. 
چهنقشیدر»باغکیانوش«داشت؟   يکی از نقش های 
فرعی در روايت »باغ کیانوش« کــه اتفاقا تأثیر جدی در 
تلطیف فضای روايت و افزودن اندکی چاشــنی شوخی و 
طنز به آن دارد، نادر است. او صاحب باغی است که عروسی 
در آن برقرار اســت و در شــب حادثه، میزبان همه اهالی 

روستاست. عباس جمشیدی فر ايفاگر نقش نادر است.
کاراکتــری  نــادر  عملکردشچگونهبودهاست؟ 
فرصت طلب و در عین حال صاف و ساده دارد. هراس او از 
عوارض جنگ هم کمی ترسو بودن به شخصیت او افزوده 
و عباس جمشیدی فر بهترين گزينه برای جان بخشیدن 
به چنین کاراکتری در فیلم بود. البته جمشیدی فر همان 
همیشگی اســت و نمی توان ايفای نقش نادر را تجربه ای 

متمايز در کارنامه بازيگری اش به شمار آورد.
چهانتظاریازادامهمسیرشداریم؟  اشاره کرديم که 
جمشیدی فر سال ها درخشش در عرصه بازيگری را پشت 
سر می گذارد و حالا به پشتوانه سال ها تجربه ای که در اين 
عرصه اندوخته، بايد در انتظــار نقش آفرينی او در نقش 
اصلی يک فیلم يا سريال باشیم. پلتفرم های خانگی تا به 
اينجا سکوی پرتاب برای جمشیدی فر بوده اند و احتمالا 
در آينده هم در همین عرصه شــاهد درخشش جدی تر او 

خواهیم بود.

عباس جمشیدی فر
تهیه کننده

ازکارنامهاشچهمیدانیم؟ از چهره های جوان جريان 
فرهنگی برخاسته از باشــگاه فیلم سوره محسوب می شود 
که پیش تر در مراکز فرهنگی ديگری همچون ســفیرفیلم 
هم فعالیت هايی داشت و در حال حاضر مديرعاملی باشگاه 
فیلم سوره را برعهده دارد. او به واسطه همراهی با پروژه های 
تلويزيونی همچون »کتونی زرنگی«، »وانتافه« و »تازه وارد« 
وارد میدان »تهیه « شد و توانست ردای تهیه کنندگی هم 

به تن کند.
آخرینحضوررسمیاشدرسینماچهبود؟ 

در همین جشــنواره فیلم کوتاه تهران که هفته گذشته در 
پرونده ای به برخی از آثار قابل توجه آن اشاره کرديم، باشگاه 
فیلم سوره با چند اثر حضور داشت که يکی از مهمترين آن ها 
»راوی« به کارگردانی محمد پايدار بود که تهیه کنندگی اش 
را محمدجواد موحد برعهده داشت. موحد سال گذشته هم 
در همین جشــنواره با تهیه  کنندگی فیلم موفق »نوشابه 
مشکی« حضور داشت و به پشتوانه همین تجربه های تولید 
در سینمای کوتاه، برای ورود به سینمای بلند دورخیز کرد.

چهنقشیدر»باغکیانوش«داشت؟   هر چنــد موحد 
پیش تر در فرآيند تولید فیلم هايی همچو ن »ديدن اين فیلم 
جرم است« نقش داشت اما فیلم »باغ کیانوش« اولین فیلم 
مستقل او در مقام تهیه کننده در سینما محسوب می شود. 
يک تهیه کننده فیلم اولی که در اولین قــدم پای کار يک 
کارگردان فیلم اولی ايستاده و آن را به سرانجام رسانده است.

عملکردشچگونهبودهاست؟  فیلم هايی کــه در هر 
مقیاسی از چاشــنی فانتزی و خیال بهره مند شده باشند، 
بی ترديد فرآيند تولید دشــواری داشــته اند. پروژه »باغ 
کیانوش« هم از منظــر تولید پروژه ای پیچیده و دشــوار 
بوده اســت. به خصوص که بخشــی از روايت آن در فضای 
خیالی نوجوانان شکل می گیرد و در بخش هايی از ظرفیت 
انیمیشن برای توسعه فضای داستانی روايت استفاده شده 
است. به اين موارد می توان همکاری با گروه بازيگران نوجوان 
و لوکیشن های تولیدی خارج از پايتخت را هم اضافه کرد تا 
مشخص شود موحد، در مقام تهیه کننده چه پروژه ای را به 

سرانجام رسانده است.
چهانتظاریازادامهمسیرشداریم؟  موحد با توجه به 
کارنامه قابل دفاعی که در همین گام های اولیه تهیه کنندگی 
داشته، در سال های بعد همچنان تهیه کننده ای پرکار خواهد 
بود و شاهد تکرار درج امضايش پای آثار باشگاه فیلم سوره در 

سینمای کوتاه و بلند خواهیم بود.

محمدجواد موحد
آهنگساز

ازکارنامهاشچهمیدانیم؟ ديگر از مرحله ای که بخواهیم 
او را يک استعداد نوظهور خطاب کنیم گذشته است! بامداد 
افشار آهنگساز جوانی است که بعد از سال ها تجربه اندوزی 
در همکاری با گروه های تئاتری، در مقطع کرونا و به دلیل 
تعطیلــی اجراهای صحنــه ای، به صورت جدی تر ســراغ 
همکاری با پروژه های تصويری رفــت و خیلی زود با فیلم 
»پوست« توانست ســیمرغ بلورين فجر را شــکار کند. او 
همزمان با آهنگسازی برای سريال »قورباغه«، درخشش در 
شبکه خانگی را هم تجربه کرد و حتی در میان مخاطبان عام 
هم به شهرت رسید. شــايد جالب باشد بدانید که افشار در 
همین سال ها با چند سريال عرب زبان محصول کشورهای 

منطقه هم همکاری داشته است.
آخرینحضوررسمیاشدرسینماچهبود؟  

 بامداد افشار از ابتدای همین امســال دو فیلم مهم را روی 
پرده داشــت؛ هرچند »پرويزخان« با داســتان پرهیجان 
فوتبالی اش نتوانست در اکران نوروزی موفق ظاهر شود اما 
بعدتر در پخش خانگی به خوبی ديده شد. فیلم ديگر او هم 
»يادگار جنوب« بود که البته بعد از دو سال بالاخره فرصت 
اکران عمومی به دست آورد و استقبال قابل قبولی را هم در 

گیشه تجربه کرد. 
چهنقشیدر»باغکیانوش«داشت؟   آهنگسازی »باغ 
کیانوش« را بامداد افشار برعهده داشــت. فیلمی که پايه 
و اساس آن علاوه بر روايت گذشــته، رفت و برگشت میان 
دنیای واقعی و خیال بود و طبیعتا نیاز به يک طراحی درست 

در زمینه فضای شنیداری و مشخصا موسیقی متن داشت.
عملکردشچگونهبودهاست؟ وقتــی از موفقیت يک 
فیلم در فضاســازی صحبت می شــود، طبیعتا نمی توان 
سهم ويژه موســیقی را در اين توفیق ناديده گرفت. افشار 
به خوبی توانسته است موسیقی متن را متناسب با فضای 
رازآلود و در عین حال حماسی و اکشن روايت، تنظیم کند 
و حضور موثری در باورپذيری فضای روايت »باغ کیانوش« 

داشته است.
چهانتظاریازادامهمسیرشداریم؟ بامداد افشار هنوز 
فرصت های بسیاری برای درخشش بیشتر پیش روی خود 
دارد. آنچه در اين مقطع از کارنامه اش بسیار تعیین کننده 
است، وسواس بیشتر در پذيرش پیشنهادات همکاری است. 
او همزمان با سینما، در شــبکه خانگی هم از آهنگسازان 
محبوب اســت و احتمالا در هر دو حــوزه همچنان پرکار 

خواهد بود.

بامداد افشار

»باغ کیانوش« در حالی از این هفته روانه پرده سینماها شده است که می تواند جای خالی فیلم مناسب گروه سنی 
نوجوان را در ترکیب اکران پر کند؛ فیلمی که در جشنواره فجر سال گذشته خوش درخشید و باید دید در اکران 

عمومی چه می کند؟
محمد صابری| این پرونده درباره یکی از غیرمنتظره ترین فیلم هایی 
است که بهمن ماه سال گذشته در جشنواره فجر روی پرده رفت. 
فیلمی که دیتاهای منتشرشده درباره آن، شاخک هیچ مخاطبی 
را برای انتظار رونمایی اش در ویترین فجر تحریک نکرده بود و به 
راحتی قابلیت آن را داشــت که تبدیل به یک تجربه کلیشه زده و 
بی خاصیت دیگر در جریان سینمای کودک و نوجوان شود، اما آنچه 
روی پرده رفت، به وجدمان آورد. »بــاغ کیانوش« در همان اولین 
نمایش، توانســت عنوان »پدیده« را به خود بگیرد و منتقدانی از 

طیف ها و سلیقه های مختلف هم زبان به تحسین آن گشودند. اولین 
فیلم بلند سینمایی رضا کشاورز که با سرمایه گذاری باشگاه فیلم 
سوره و کانون پرورش فکری به تولید رسیده بود، یک برگ برنده 
اصیل داشت و آن فیلمنامه ای اقتباسی بود. حکایت باغ کیانوش را، 
سال ها پیش تر نویسنده ای به نام علی اصغر عزتی پاک در کتابی با 
همین عنوان به ثبت رسانده بود اما گویی باید چندسالی می گذشت 
تا نسخه ای از این رمان به دست کارگردان خلاقی به نام رضا کشاورز 
حداد برسد و ایده اقتباسی ســینمایی از آن متولد شود. هرچند 

مانند هر تجربه برآمده از اقتباسی، »باغ کیانوش« هم تمام و کمال 
وام  دار روایت مکتوبش نیست اما تلفیق واقعیت و خیال در بسط 
جهان داستانی قهرمانان نوجوان این حکایت، به محصولی انجامیده 
که حالا با خیال راحت می توان تماشای آن را به نوجوانان پیشنهاد 
کرد و آن ها را به سالن سینما فراخواند. سینمای ایران در سال های 
اخیر، سرمایه های بســیاری را در ترکیب سبد محصولات خود از 
دست داده اما نمی توان کتمان کرد که سهم نوجوانان در این سبد، 

در حال احیاست. 

موز، موشک و ماجرای باغ مرموز...

ژه
وی
رد
شکارچیانموز!مو

درباره گروه بازیگران نوجوان فیلم »باغ کیانوش« که ستاره های اصلی این فیلم هستند

   انتخاب از میان 500 گزینه
رضا کشــاورز، کارگردان »باغ کیانوش« درباره هنرمنــدان نوجوان اين فیلم 
در نشســت خبری گفت: »اين فیلم مديون اين بچه هاســت و اين بازيگران از 
بین 500 کودک انتخاب شــدند و به جرات می توانم  بگويم که از جمله ده نفر 
برتر سینمای کودک خواهند بود.« امیرحسین بیات، ابوالفضل ايوانی، دانیال 
جعفری، ارغوان شــعبانی، امیرعلی صحرايی، امیرمحمد صحرايی، اشــکان 
اردستانی، رونیکا بهرام زاده، ابوالفضل حسن خانپور و گرشا نامورصديق ترکیب 
بازيگران اين فیلم سینمايی را تشــکیل می دهند. در اين ترکیب امیرحسین 
بیات با ايفای نقش علی، جايگاه کمی محوری تری دارد و برادران صحرايی هم 
به عنوان دوقلوهای داستان، بیشتر به چشم می آيند اما همه اين گروه، قهرمانان 

»باغ کیانوش« به حساب می آيند.

    من عاشق بازیگری ام
در میان بازيگران نوجوان »باغ کیانوش« ارغوان شعبانی، چهره ای آشناتر برای 
مخاطب دارد چرا که پیش تر هم در چند فیلم سینمايی ايفای نقش کرده است. 
او در حاشــیه حضور فیلم در جشــنواره، در گفت وگويی اين طور از تجربه اش 
گفته بود: »بازی همه خوب بود و فکر می کنم بازی خودم هم عالی بود. از فیلم 
واقعا خوشم آمده اســت. شهرام حقیقت دوست همیشــه به ما روحیه می داد. 
واقعا از همکاری و ديالوگ داشــتن با آقای حقیقت دوســت لذت بردم و واقعا 
دوست داشتم. من عاشق بازيگری هســتم و قطعا اين مسیر را ادامه می دهم.« 
شعبانی درباره سختی های بازی در اين فیلم پرماجرا هم گفته است: »در يکی 
از قسمت های فیلم که شــاهد تصور و خیال کاراکتر پیمان هستیم، او بايد از 
درخت آويزان می شد و ما بايد از مارهای خیالی فرار می کرديم، آن سکانس واقعا 
سخت بود. به خصوص که همه مان دمپايی داشــتیم و دويدن در باغ با دمپايی 
برای همه مان سخت بود. حتی خار به پای مان می رفت. وقتی فیلم تمام شد، فکر 
کردن به همه اين تجربه ها برايم جالب بود. اين فیلم برای کودکان است و باتوجه 
به جلوه های ويژه و انیمیشــنی که دارد، تماشــای آن را به همه بچه ها توصیه 
می کنم.« اين بازيگر نوجوان که پیش تر در فیلم هــای »کاپیتان« و »آيه های 
زمینی« بازی کرده بود، می گويد: »آرزويم در ســینما اين است که تبديل به 

يک ستاره شوم.«

    استعدادهای نو را بشناسید
دانیال جعفری هم به نســبت ديگر بازيگران نوجوان »باغ کیانوش« باتجربه تر 
محسوب می شود. او که سابقه ايفای نقش در سريال »بی همگان« در تلويزيون 
را هم داشــته، در گفت وگويی به بهانه اکران »باغ کیانــوش« به تحلیل جالبی 

درباره جايگاه نوجوانان در سینماپرداخت: »به همان نسبت که سینمای ما در 
سطح ملی شاهد رونق بوده حوزه کودک و نوجوان هم دوران پرباری به خود ديده 
است و اين استمرار حرکت هدفدار به خوبی برای هنرمندان کودک و نوجوان، 
سینماگران و عموم جامعه ملموس است. سینمای کودک و نوجوان در دهه های 
گذشته سیر تحولی چشمگیری به خود ديده و من که آثار سینمايی مربوط به 
نسل های گذشــته را مرور می کنم شاهد تلاش بی وقفه ســینماگران در حوزه 
کودک و نوجوان بودم و فیلمسازان امروز هم همان خط فکری را البته با ايده های 
نو دنبال می کنند.« اين بازيگر نوجوان معتقد است: »استعدادهای بسیار خوبی در 
میان نسل جديد به ويژه کودکان و نوجوانان نهفته که شايسته است فیلمسازان 
برای ترسیم آينده ای بهتر برای سینمای کشور از بین اين افراد استعدادهای نو را 
شناسايی و به سینما معرفی کنند. موسسه های بازيگری زيادی در کشور فعالیت 
دارند که لازم است با کسب آگاهی های لازم در يک مسیر درستی قرار بگیريم 
و بتوانیم اصولی در سینما قدم برداريم. سینما عرصه رقابت بسیار بزرگی است 
که بهترين ها قرار است در اين میدان به بهترين پروژه ها راه يابند و گاهی وقت ها 
اين عرصه رقابتی بسیار تنگ می شــود.« جعفری به اين نکته هم اشاره می کند 
که »بازيگر کودک اگر در همین دوران خود شکل و قالب بازيگری درستی بگیرد 
آينده خود را در اين عرصه هنری ترســیم کرده و می تواند نه تنها برای خودش 

که سینمای ملی و عرصه فرهنگ و هنر کشور اتفاق های خوبی را رقم بزند.«

 

درباره پنج فیلمی که با قهرمانی یک یا چند نوجوان در حافظه سینمای ایران ماندگار شدند

ایننوجوانانقهرمان...
مکملپرونده

امیرو. دونده

مجید. شرم

امیر. شاخ گاو

علی. بچه های آسمان

حسن. گربه آواز خوان

آنقدر جايگاهش در تاريخ سینمای ايران مهم است که همین چند سال پیش تصوير قهرمان اصلی اش روی پوستر جشنواره جهانی فیلم 
فجر نشست، مانند شناسنامه ای که ديگران به واسطه آن می توانند، سینمای ما را بشناسند. فیلم سینمايی »دونده« به کارگردانی امیر 
نادری، يکی از محبوب ترين و به يادماندنی ترين قهرمانان نوجوان را به سینمای ايران هديه کرد. امیرو نوجوان تنهايی است که رؤيايش 
سفر به آن سوی خلیج فارس و آزادی است. او بطری های خالی، قوطی و چیزهايی از اين دست را از میان زباله ها جمع می کند و می فروشد 
و با واکس زدن کفش خارجی های مقیم آبادان روزگار می گذراند. امیرو کم کم به کلاس درس شبانه می رود و الفبا را ياد می گیرد و داستان 
فیلم زمانی اوج می گیرد که او در چالش يک مسابقه دو شرکت می کند. سکانس های مربوط به موفقیت امیرو در اين چالش، از پرامیدترين 

و درخشان ترين سکانس های تاريخ سینمای ايران محسوب می شود که بازپخش چندباره ای هم از قاب تلويزيون داشته است.

مگر می توان از قهرمانان نوجوان سینما صحبت کرد و ســراغ از مجید نگرفت؟ قصه های مجید هرچند ماهیتی تلويزيونی 
داشت اما بازخوردهای مثبت نسبت به آن به گونه ای بود که کیومرث پوراحمد در همان دهه هفتاد تصمیم گرفت چند نسخه 
سینمايی از آن را هم به سرانجام برساند که يکی از موفق ترين نسخه های سینمايی را می توان »شرم« دانست. مجید يك فیلم 
هشت میلي متري مي سازد كه صحنه هايي از آن تاريك است. مجید براي تكرار آن صحنه ها به نگاتیو با حساسیت زياد و در 
نتیجه مقداري پول نیاز دارد. او با كار عملگي پولي مهیا مي كند، اما قبل از خريد نگاتیو يكي از آشنايان او به نام آقاي كیوان 
كاري به او مي سپارد، كه مجید در رو دربايستي پولش را از دست مي دهد. مجید براي باز پس گرفتن پولش از آقاي كیوان با 

شرم و حیا به هر دري مي زند، اما بازي ذهني او راه به جايي نمي برد و همین شرم او را به خروش وا می دارد.

از نظر فضای داستانی و شکل گیری گروهی از قهرمانان نوجوان، احتمالا فیلم »شاخ گاو« بیشترين شباهت را با فیلم »باغ کیانوش« 
می تواند داشته باشد؛ فیلمی که کیانوش عیاری آن را در سال 74 کارگردانی کرد و در زمان خودش تبديل به يکی از محبوب ترين 
فیلم های نوجوانانه سینمای ايران شد. داستان فیلم هم از جايی شروع می شــود که نوجوان اصلی فیلم يعنی امیر، در کوپه قطار 
خوابش می برد و يک دزد وسايل او را به ســرقت می برد. امیر اما متوجه اتفاق می شــود و دزد را تعقیب می کند. او که به تنهايی 
نمی تواند دزد را به دام بیندازد، با نوجوان ديگری به نام نادر آشنا می شود که او هم تلاش می کند همه نوجوانان محله را برای شکار 
دزد به خط کند. بخش زيادی از جذابیت های اين فیلم متفاوت کیانوش عیاری مربوط به عملیاتی است که همین نوجوانان سامان 

می دهند و سرانجام هم در عملی قهرمانانه دزد را به دام می اندازند. 

آشناتر و محبوب تر از اين قهرمان می  توانید در میان کاراکترهای نوجوان سینمای ايران سراغ بگیريد؟ علی، قهرمانی بود که با اشک 
چشم، بر سکوی قهرمانی ايستاد آن هم در حالی که دلش می خواستم سوم شود. داستان فیلم ماندگار مجید مجیدی از اين قرار 
بود؛ پسرکی به نام علی کفش های خواهرش را گم می کند. از آنجايی که زهرا کفش ديگری ندارد و پدر هم توانايی مالی خريد کفش 
نو را ندارد، قرار می گذارند که صبح ها زهرا کتانی علی را بپوشد و ظهر علی در مسیر منتظر پايان مدرسه زهرا و آمدن او می شود تا 
کتانی را از زهرا دريافت و با آن به مدرسه برود. با وجود تلاشی که زهرا برای به موقع رساندن کفش ها به علی می کند اما علی هر روز 
دير به مدرسه می رسد تا اينکه در مدرسه يک مسابقه برگزار می شــود در اين مسابقه به نفر سوم يک کتانی جايزه می دادند؛ علی 

برای سوم شدن می دود، ولی اول می شود!

يکی از خاطره انگیزترين و دوست داشتنی ترين فیلم های کودک و نوجوان سینمای ايران در سال های پايانی دهه 60 همین فیلم 
»گربه آواز خوان« بود. فیلمی که زنده ياد کامبوزيا پرتوی آن را بر اساس فیلمنامه ای از خود کارگردانی کرد و علاوه بر عروسک های 
دوست داشــتنی اش، دو کاراکتر نوجوان اصلی اش هم محبوب مخاطبان نوجوان شدند. حسن و گلدونه در واقع دو قهرمان اصلی 
اين داستان هستند؛ حَسنی و خواهرش گلدونه در پرورشگاه زندگی می کنند؛ روزی زن و شوهری برای انتخاب فرزند به پرورشگاه 
می آيند و گلدونه مورد توجه آنها قرار می گیرد. هنگامی که آن ها قصد دارند با توافق مدير پرورشگاه؛ گلدونه را با خود ببرند، حسنی 
با تکرار اين واقعیت که آن ها دارای پدری هستند که روزی آن ها را از سر فقر و ناچاری جلوی پرورشگاه گذاشته و بالاخره دوباره 
سراغ آن ها خواهد آمد، از بردن او جلوگیری می کند. حسن در مســیر يافتن پدر، با گروهی از گربه های بامعرفت، آشنا می شود و 

سرانجام هم حرفش را ثابت می کند.

کاش کارمان برای ردیف کردن این فهرست پنج تایی، سخت تر از این ها بود! بله قهرمانان نوجوان دیگری هم در سینمای ایران بودند که می توانستیم در این 
بازخوانی کوتاه، اشاره  ای به آن ها داشته باشیم اما وقتی از این منظر سراغ غربال گری نزدیک به 5 دهه تولیدات سینمای ایران می روید، واقعا از سهم حداقلی 
نوجوانان از ویترین آن افسوس می خورید. جالب اینکه نوجوانان همواره یکی از گروه های هدف تأثیرگذار و تأثیرپذیر برای »سینما« بوده و هستند. قهرمانان 

»باغ کیانوش« در کنار چه قهرمانانی در حافظه مان ماندگار می شوند؟

یکی از اتفاقات مهم درباره فیلم ها و سریال ها در سال های اخیر، حضور چشم نواز و تحسین برانگیز بازیگران نوجوان است. بازیگرانی که به نظر می رسد 
برخلاف نسل های گذشته، نگاهی از سر تفنن و اتفاق به هنر بازیگری ندارند و اتفاقا با آگاهی و شناخت وارد این عرصه شده اند. یکی از برگ برنده های 

اصلی فیلم »باغ کیانوش« بهره مندی از ترکیبی ایده آل از همین استعدادهای نوجوان است که فضایی گرم و جذاب را برای فیلم رقم زده اند. این 
نوجوانان چگونه انتخاب شده اند و چه نگاهی به دنیای بازیگری و تجربه حضور در »باغ کیانوش« دارند؟
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   گزارش

هفته دهــم رقابت های فصــل 2۵-2024 لیگ برتر 
انگلیس با جدال آرســنال و نیوکاســل در مســابقه 
زودهنگام روز شــنبه آغاز می شــود. منچسترسیتی 
میهمان بورنموث است و لیورپول از برايتون پذيرايی 
می کند. تاتنهام روز يکشــنبه از استون ويلا میزبانی 
می کند و منچستر يونايتد در تکرار يکی از جذاب ترين 
مسابقات فصل گذشته لیگ برتر میزبان چلسی است.

   آغاز درخشش تونالی
کلاغ ها 3 روز بعد از شکســت مقابل چلسی در جام 
اتحاديه همین تیم را حذف کردند و عملکرد مناسب 
ترکیب در اين مســابقه دوراهی هــای ادی هاو برای 
چینش نفرات و انتخاب بازيکنــان برای جايگاه های 
مختلــف را افزايش می دهد. برونو گیمارش بیشــتر 
دقايق بازی را روی نیمکت سپری کرد تا ساندرو تونالی 
در قلب خط میانی بدرخشــد. انتقال تونالی به جناح 
راست يا نیمکت نشــین کردن گیمارش می تواند راه 
تداوم عملکرد خوب تونالــی را هموار کند. توپچی ها 
در هیچ يک از 2 مسابقه لیگ برتری اخیر به پیروزی 
دســت نیافته اند و اختلاف با صدر جــدول به تعداد 
انگشتان يک دست رســیده. تعداد گل های خورده 2 
تیم تا به اينجای فصل با هم برابر اســت اما مهاجمان 
آرسنال دو برابر نیوکاســل موفق به باز کردن دروازه 

رقبا شده اند. 
   مصاحبه کاری ایرائولا در مقابل سیتی

گوارديولا حداقل يک سال ديگر روی نیمکت اين تیم 
باقی می ماند اما آندونی ايرائولا به عنوان مرد صبوری 
که با وجود ۶ سال سابقه ســرمربیگری همچنان به 

آموختن ادامــه می دهد، می تواند بــا ارائه يک بازی 
نزديک و پاياپای در مقابل مدافع عنوان قهرمانی هر 
4 دوره اخیر رقابت های لیــگ برتر انگلیس در مقابل 
مديران ارشد باشگاه خودی نشان بدهد. سیتیزن ها 
در هر 14 تقابل رودرروی لیگ برتری اخیر خود مقابل 
بورنموث به پیروزی رســیده اند، با اين حال آخرين 
بازی 2 تیم در نیم فصل دوم فصل گذشته با پیروزی 
پرزحمت منچسترسیتی به کمک تک گل فیل فودن 

به پايان رسید.
   رقابت داغ مهره ها در آنفیلد

نتايج آرنه اســلوت در هفته های نخست حضور روی 
نیمکت لیورپول بر وفق مراد رقــم خورده و بايد ديد 
با وجود برخی کاســتی ها اين روند تا کجا ادامه پیدا 
می کند. او جايگاه خود در مرحلــه يک چهارم نهايی 
جام اتحاديه را با پیروزی شیرين وسط هفته گذشته 
مقابل برايتون قطعی کرده. لیورپول آن مســابقه را با 
ترکیب تهاجمی متشکل از کورتیس جونز و دومینیک 
سوبوسلای آغاز کرد. 2 تیم شنبه پیش رو در چارچوب 
رقابت های لیگ برتر دوباره به مصاف هم می روند و اين 
بار بعید است خط حمله به اين شکل باشد. بازيکن تیم 
ملی هلند برای حضور در سمت چپ با لوئیس دياس 
رقابت می کند اما در تمام فصل تنها 2 بار به مرد آماده 

کلمبیايی ترجیح داده شده است.
   اعتماد به نفس افزایش یافته ورنر

امید تاتنهــام برای پیــروزی مقابل اســتون ويلا با 

اوج گیری مجدد ورنر افزايش می يابد. او چهارشــنبه 
اين هفتــه و در جريان پیــروزی ارزشــمند مقابل 
منچسترســیتی در مرحلــه يک هشــتم نهايی جام 
اتحاديــه فوتبال انگلیــس، موفق به گلزنی شــد تا 
نفوذهای پرفشــار و خطرســازش به داخل محوطه 
جريمه تیم گوارديولا به يک نتیجه حداقلی برســد. 
شــاگردان آنــژ پوســتکوگلو در 1۶ مســابقه لیگ 
برتری اخیر 9 بار متحمل شکســت شده اند؛ کمتر از 
ولورهمپتون و بیشــتر از هر تیم لیگ برتری ديگر در 
اين مدت. با اين حال شعله ور شــدن ساق های ورنر 
می تواند کم کم  بخت اسپرز برای پیروزی های بیشتر 

در ادامه فصل را افزايش دهد.
   نخستین مسابقه یونایتد بعد از تن هاگ

دوران حضور سرمربی هلندی در اولدترافورد بالاخره 
به پايان رسید. نه نتايج و نه عملکرد شیاطین سرخ در 
اين مدت چنگی به دل نمی زد  اما چهارشــنبه شب و 
همراه با عملکرد آتشین در مقابل لسترسیتی، اوگارته 
جنگندگی، انرژی بالا و توانايی خود را به رخ کشــید. 
اوگارته نسبت به همبازيانش يک امتیاز مهم در دوران 
جديد يونايتد به دســت می آورد. او در اســپورتینگ 
لیسبون زير نظر روبن آموريم کار کرده و در پايتخت 
پرتغال به يکی از مهره های کلیدی تیم تبديل شد. او 
در مصاف با يکی از تیم های آماده و تهاجمی اين فصل 
لیگ برتر فضای مناسبی برای اثبات خود و نشان دادن 

توانايی هايش به سرمربی سابق دارد. 

گل دوم تراکتور مقابل استقلال در حالی به ثمر رسید 
که مهدی ترابی با جایگیری مناسب موفق شد پاس 
رامین رضاییان به زبیر نیک نفس را قطع کند و پس 
از چند ثانیه با پیشروی به سمت دروازه استقلال، 
پاسی را برای سجاد آشوری مهیا کرد  که این بازیکن 
تعویضی کار دشــواری برای گل کردن آن نداشت. 
پس از ثبت این گل بلافاصله هواداران استقلال که 
این روزها حسابی از دست اشتباهات فردی سریالی 
ستاره های تیم محبوب شان شاکی هستند و گل او را 
هم روی خروج و دفع ناقص حسین حسینی دریافت 
کردند، لغزش های دیگر رامیــن رضاییان را هم به 

خاطر آوردند. 

   شروع روزهای سیاه با اشتباه همیشگی 
رامین رضايیان فصل فوق العاده ای را با استقلال آغاز کرد  اما 
از بازی با نساجی ورق برای او برگشت و گل دوم شاگردان 
ساکت الهامی در شرايطی به ثمر رسید که رامین رضايیان 
برای زدن ضربه سر روی ارســال زامهران روی تیرک دوم 
جايگیری کرده بود اما وقتی حسینی با شیرجه ای بلند توپ 
را به پشت محوطه جريمه فرستاد و در ادامه مهرداد رضايی 
بلافاصله به سمت دروازه شــوت زنی کرد، رضايیان هنوز 
روی تیرک دوم بود تا وقتی حامد پاکدل با اثرگذاری توپ 
را وارد دروازه کرد، پرچم کمک داور بالا نیايد و دلیل آن هم 

پر شدن منطقه آفسايد توسط رامین بود.
اين صحنه هواداران فوتبال را به ياد اتفاقات بازی ايران با 
قطر در نیمه نهايی جام ملت های آسیا و پر کردن آفسايد 
معز علی توسط رضايیان انداخت و البته در ذهن هواداران 
ســپاهان هم طی دو سال گذشــته صحنه های مشابهی 

وجود دارد.

   اشتباه بزرگ در بدترین بازی ممکن 
لغزش بعدی رامیــن رضايیان در د ربــی پايتخت از راه 

رسید؛ ديداری که رضايیان با انگیزه های فراوانی به آن پا 
گذاشته بود اما وقتی سوت پايان مسابقه به صدا درآمد، 
مغموم ترين چهــره زمین بود و همه دربــاره رضايیان و 
خطای معنادار او روی ســعید مهری صحبت می کردند 
که منجر به باختی ســنگین و پرهزينه برای استقلال و 

سرمربی اين تیم جواد نکونام شد.

   اشتباه سوم در اولین حضور موسیمانه 
اولین حضور موسیمانه روی نیمکت استقلال در شکست 
3 بر يک مقابل خیبر در خرم آباد رقــم خورد؛ جايی که 
سرمربی تازه وارد استقلال با ادبیات تندی درباره بازيکنان 
تیمش صحبت کــرد و يکی از نفراتی کــه به طور خاص 
مورد توجه او قرار داشت، رامین رضايیان بود که روی گل 
اول شاگردان سعید دقیقی با جايگیری بدی که داشت و 
عدم موفقیت در زدن ضربه سر روی کرنر ارسالی مهرداد 

قنبری، زمینه ساز اشتباه حسین حسینی هم شد.

   یک پرسپولیسی عامل سیبل  شدن دوباره رامین 
درنهايت و در شرايطی که استقلال تنها در 9 مسابقه در 
لیگ برتر به میدان رفته و البته بدترين آمار تاريخ خود را 
در اين مسابقات ثبت کرده است، شاهد چهارمین اشتباه 
رامین رضايیان هم بوديم؛ اشــتباهی که با بازی خوانی 
مهدی ترابی بازيکن سابق پرسپولیس به نام او ثبت   و در 
ادامه منجر به گل دوم شــاگردان اسکوچیچ در ورزشگاه 

شهر قدس برابر تراکتور شد.

   تضاد بزرگ در عملکرد جنجالی ترین خرید فصل 
جدید

رامین رضايیان به واســطه حرف هايی که در گذشــته 
درباره علاقه به پرسپولیس تیم سابقش زده بود، به شدت 
پس از قبول پیشنهاد اســتقلال مورد توجه قرار گرفت. 
در فضــای دو قطبی ای که پس از پیوســتن رضايیان به 

استقلال ايجاد شد، او انگیزه زيادی برای موفقیت داشت 
و تا اينجای مسابقات هم با ثبت 4 گل و ارسال يک پاس 
 گل موثرتريــن بازيکن اردوی آبی پوشــان بوده اســت.

 اما حالا روزهای ســیاه هم برای رامین از راه رسیده اند و 
دوگانگی بزرگی نزد هواداران استقلال درباره مفید يا مضر 
بودن او در راستای انســجام و موفقیت تیمی ايجاد شده 
است؛ ســوالی که در ادامه فصل هم قطعا به آن پرداخته 
خواهد شد و عملکرد رامین رضايیان بیشتر از اين ها زير 

ذره بین قرار می گیرد.
 نکته مهم درباره نکات مثبت رامین رضايیان اين اســت 
که از 4 گل او در اين فصل، 3 گل از روی نقطه پنالتی به 

ثمر رسیده است.
 اگر اين 3 پنالتــی را در نظر نگیريم و فــرض کنیم که 
پنالتی زن اســتقلال در اين فصل بازيکــن ديگری بوده، 
آمار رامین تا هفته نهم، به يک گل و يک پاس گل تقلیل 
می يابد که خب در مقايســه با فصول اخیر او، اصلا آمار 

خوبی نیست. 

   حاشیه های همیشگی
عملکرد رامیــن را در تیم  هايش نبايد فقــط از نظر فنی 
بررسی کرد. او در هر تیمی که بوده، همواره حاشیه های 
ريز و درشــتی هم داشــته که گاهی عملکــرد فنی او را 
تحت الشعاع قرار داده است.  آخرين نیم فصل حضور او در 
پرسپولیس با عملکرد فنی خوبی همراه بود اما اختلاف با 
بعضی از هم تیمی  ها و يــک مصاحبه جنجالی در فوتبال 
برتر باعث شد تا يحیی گل محمدی قید او را بزند و برای 
فصل بعد دانیال اســماعیلی فر را به تیمش بیاورد. رامین 
در ســپاهان هم چند بار حاشیه ساز شد و در همین چند 
هفته هم در استقلال درگیر چند حاشیه شده است. تلاش 
مشهود برای حضور در جمع باسابقه های استقلال، عوض 
کردن عکس پروفايلش با پیراهن استقلال و دخالتش در 
مسائل فنی که در بازی با تراکتور کاملا به چشم آمد و با 
واکنش روزبه چشمی هم همراه بود، تعدادی از اتفاقات 

حاشیه ای رامین در استقلال بوده اند.

تیمی که کامبک زدن بلد نیست
پرسپولیس در شرايطی برابر استقلال خوزستان مغلوب شد که در همان 

دقايق ابتدايی بازی، قفل دروازه اش باز شد و در دقیقه ۶ بود که شوت محمود 
مطلق زاده گوشه دروازه الکسیس گندوز جای گرفت و بعد از آن، تلاش 

چندين و چندباره پرسپولیسی ها برای رسیدن به گل تساوی بی ثمر بود. از 
ابتدای فصل، 1۵ دقیقه های ابتدايی نبردهای پرسپولیس همواره پراتفاق 

بوده اما آنچه در اين میان به چشم می آيد، ناکامی سرخ پوشان در کسب 
پیروزی، بعد از دريافت گل اول است.

 ناکامی در ثبت کامبک؛ از همان هفته اول
خوان کارلوس گاريدو در اولین تجربه رسمی سرمربیگری اش در تیم 

پرسپولیس، در هفته نخست مقابل ذوب آهن اصفهان روی نیمکت 
سرخ پوشان حضور يافت. هنوز يک دقیقه از سرمربیگری گاريدو در فوتبال 
ايران نگذشته بود که مجید علیاری دروازه پرسپولیس را باز کرد و در ادامه، 

تلاش شاگردان مرد اسپانیايی برای کامبک بی ثمر بود و در نهايت گلزنی 
سعید صادقی باعث شد تا سرخ پوشان با دستِ خالی زمین را ترک نکنند و 

با حداقل امتیاز کار خود در هفته نخست را به پايان ببرند. پرسپولیسی ها در 
دومین بازی فصل میهمان تراکتور تبريز بودند که بازی در نیمه نخست گلی 

در پی نداشت اما در نیمه دوم، شجاع خلیل زاده توانست دروازه تیم سابق 
خود را باز کند تا شاگردان دراگان اسکوچیچ از حريف خود پیش بیفتند. 

سرخ پوشان با وجود 10 نفره شدن، توانستند در واپسین دقايق بازی توسط 
ايوب العملود به گل تساوی برسند اما در زمینه تکمیل کامبک خود ناکام 
بودند تا برای دومین بازی پیاپی در فصل جديد، گل اول را دريافت کنند و 

ناکام در ثبت کامبک باشند.
  الاهلی، السد و حالا استقلال خوزستان؛ در حسرت کامبک

سرخ پوشان در اولین بازی آسیايی خود در لیگ نخبگان برابر الاهلی 
عربستان قرار گرفتند و در جده به مصاف اين تیم رفتند. هنوز دقیقه دوم 

بازی از راه نرسیده بود که فرانک کسیه دروازه پرسپولیس را باز کرد و بعد از 
دريافت اين گل زودهنگام، پرپسولیسی ها عملکرد قابل قبولی هم داشتند 
اما در زمینه ثبت گل تساوی ناکام بودند تا اولین باخت فصل سرخ پوشان 
در لیگ نخبگان آسیا به ثبت برسد. بعد از توقف برابر پاختاکور در تهران، 

سرخ پوشان سناريويی مشابه جدال با الاهلی را در دوحه مقابل السد تجربه 
کردند. شاگردان گاريدو پیش از پايان نیمه نخست، گل اول بازی را دريافت 
کردند و با وجود حملات پردامنه نتوانستند به گل تساوی برسند تا همچنان 

ناکامی در مسیر کسب پیروزی بعد از دريافت گل اول، پابرجا بماند. نبرد 
با استقلال خوزستان هم پنجمین بازی اين فصل پرسپولیس بود که 

سرخ پوشان گل اول بازی را دريافت می کردند و در حالی که انتظار می رفت 
حداقل شاگردان گاريدو به گل تساوی برسند اما اين اتفاق رخ نداد تا 2 

تساوی و 3 باخت در کارنامه پرسپولیس در فصل جاری بعد از دريافت گل 
اول به ثبت برسد.

منبع: فوتبال 3۶0
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چند می گیری کلین شیت کنی؟
چند هفته پیش بود که سیدحسین حســینی در يک مصاحبه جوری از مبلغ قراردادش با استقلال حرف زد که 
دل عالم و آدم برايش کباب شــد. يعنی واقعا اگر امکانش بود، حتما بــرای او در هفت صبح يک گلريزان برگزار 
می کرديم و مطمئن بوديم که همه همکاران در اين امر خیر شرکت خواهند کرد و دست يک نیازمند را خواهند 
را گرفت. حسینی دو روز بعد از پیروزی استقلال بر هوادار مصاحبه کرده و گفته بود: »طرفداران استقلال قرارداد 
من را ببینند خنده شان می گیرد. از اينکه استقلال در دربی 2 تا پاس نمی توانست بدهد خجالت کشیدم، آيا باز 
هم مشکل من هستم؟ هنوز قرارداد ما را درست نکرده اند.« اين همان مصاحبه ای است که باعث شد او به کمیته 
انضباطی باشگاه احضار   و يک بازی هم از ترکیب تیم کنار گذاشته شــود. از آن روز، استقلال 4 بازی ديگر هم 
انجام داده و هر 4 بازی را باخته است. البته حسینی در همان برد مقابل هم هوادار هم يک پنالتی عجیب و ناشیانه 
داد که باعث شد اولین کلین شیت او و استقلال سوخت شود. استاد بعد از آن بازی، يک بازی را هم بدون سوتی 
پشت سر نگذاشته است. قبلش هم جلوی السد کرنر را با دست خودش فرستاد توی دروازه استقلال! مقابل خیبر 
هم يک بار ديگر کرنر حريف مستقیم وارد دروازه او شد. در نهايت جلوی تراکتور هم با يک خروج بی موقع، قفل 
دروازه خودش را شکست! آقای حسینی! می دانیم مشکل تو نیستی! می دانیم 12 میلیارد برازنده تو نیست و بايد 
بیشتر از اين ها بگیری! فقط بگو قراردادت بايد چقدر باشد تا خنده دار نباشد و انگیزه و حال ايستادن در دروازه 

استقلال را داشته باشی؟

چطور ثابت کنیم هواداریم؟
فرشید سمیعی مديرعامل استقلال بعد از باخت اين تیم به تراکتور مثل بازيکنان تمايلی به مصاحبه نداشت. بازيکنان 
البته موفق شدند فرار کنند اما سمیعی گیر چند خبرنگار سمج افتاد و در پاسخ به اين سوال که چقدر خودش را در اين 
وضعیت مقصر می داند، با ژستی طلبکارانه گفت: »خودم را مقصر می دانم اما اين چه سوالی است که می پرسید؟« جا 
داشت خبرنگار به او می گفت: »چشم عباس آقا. شما تعیین کن چه سوالی بپرسیم.« اما گفت: »بايد پاسخگوی نتايج 
استقلال باشید.« و جوابی که شنید اين بود: »من بايد پاسخگوی هواداران باشم؛ پاسخگوی شما که نبايد باشم.« البته 
يادمان هست که روزهايی که همین استاد در استقلال مشاور حقوقی بود، چقدر خوب و زيبا پاسخگوی هواداران بود و 
حتی يک تماس و درخواست مصاحبه را هم بی جواب باقی نمی گذاشت اما حالا که اوضاع خیط است، به همین راحتی 
مدعی می شود که نبايد پاسخگوی رسانه ها باشد. با شناختی که از ســلطان پیدا کرده ايم، او برای فرار از پاسخگويی 
به هواداران هم راهی پیدا خواهد کرد. مثلا اگر شخص ما در خیابان جلوی او را بگیريم و بگويیم به عنوان يک هوادار 
خواهان پاسخگويی شما هستیم، احتمالا خواهد گفت: »به زودی در يک نشست خبری در اين رابطه صحبت خواهم 
کرد.« و اگر بگويیم که شما خودتان گفتید فقط به هواداران پاسخگو هستید، خواهد گفت: »از کجا بدانم شما هوادار 
هستی و خبرنگار نیستی؟ اصلا از کجا معلوم شما هوادار رقیب نیستی و نمی خواهی جنجال درست کنی؟« خلاصه که 
برای مسئول راه فرار از مصاحبه و پاسخگويی زياد است. البته پیش بینی ما اين است که اگر استاد امروز و فردا برکنار 

شود، خودش خیلی زود به حرف خواهد آمد.

 تقابل جذاب
در اولدترافورد

یونایتد و چلسی با 
سرمربیان جدید خاطره 

تقابل دراماتیک بهار امسال 
را بازخوانی می کنند

رامین روی دیگر 
بعد از شروعی خوب، روزهای بد و پرحاشیه رضاییان در 

استقلال از راه رسیده اند

آموریم به عنوان سرمربی منچستریونایتد 
معرفی شد

باشگاه منچستريونايتد با انتشار بیانیه ای رســمی، روبن آموريم را به عنوان 
ســرمربی جديد اين تیم معرفــی کرد. آموريم 39 ســاله که طی 4 ســال 
مربیگری اش در پايتخت پرتغال با اسپورتینگ، دو بار فاتح لیگ برتر پرتغال و 
دو جام اتحاديه اين کشور شد، 11 نوامبر و بعد از بازی های فیفا کار خود را در 
اولدترافورد آغاز خواهد کرد. قرارداد او با شیاطین سرخ تا ماه ژوئن سال 2027 
اعتبار و امکان تمديد آن برای يک ســال ديگر هم وجود دارد. تا زمان صدور 
ويزا و مجوز کار آموريم در انگلیس، روبن فن پرسی دستیار تن هاگ به کار خود 
به عنوان سرمربی موقت ادامه می دهد و به اين ترتیب او شیاطین سرخ را در 
سه بازی بعدی شان به ترتیب مقابل چلسی در هفته دهم لیگ برتر انگلیس، 
مقابل پائوک يونان در هفتــه چهارم لیگ اروپا و برابر لسترســیتی در هفته 
يازدهم لیگ برتر انگلیس هدايت خواهد کرد. منچستريونايتد برای استخدام 
آموريم مجبور شد غرامت 10 میلیون يورويی فسخ قرارداد او با اسپورتینگ 
لیسبون را بپردازد. طبق گزارش رسانه های انگلیسی،  آموريم تنها گزينه ای 
بوده که منچســتری ها بعد از اخراج تن هاگ با او وارد مذاکره شدند. پیش از 
اين گفته می شد   منچسترسیتی، آموريم را به عنوان جانشین پپ گوارديولا 

در نظر گرفته است.

چراغ سبز الهلال به نیمار برای پیوستن به مسی
نیمار، مهاجم برزيلی تیم فوتبال الهلال عربستان دو هفته قبل پس از يک 
سال دوری از میدان به دلیل عمل جراحی رباط صلیبی در بازی لیگ نخبگان 
آسیا برابر العین امارات به میدان رفت. نیمار برزيلی که از زمان پیوستنش 
به الهلال تاکنون فقط در ۶ بازی برای اين تیم به میدان رفته اســت، شايد 
در پايان فصل جاری که قراردادش خاتمه خواهد يافت به همبازی پیشین 
خود يعنی لیونل مســی در اينتر میامی بپیوندد. بر اساس گزارش اسپورت 
عربستان؛ باشگاه الهلال رياض طبق توافق قبلی می تواند بند تمديد قرارداد 
نیمار را فعال کند اما تاکنون با اين بازيکن برای ادامه حضورش وارد مذاکره 
نشده است. نیمار طبق قانون می تواند با تیم های خواهان خود وارد مذاکره 
شود و او پیش از اين با خريد زمینی در فلوريدا به ارزش 2۶ میلیون دلار روند 

پیوستن احتمالی اش به لیونل مسی و اينتر میامی را کلید زد.

فروش شوامنی در دستور کار رئال مادرید
اورلین شوامنی که در تابستان 2022 با امضای قراردادی شش ساله به رئال 
مادريد پیوست، در حالی ســومین فصل حضورش در اين تیم لالیگايی را 
تجربه می کند که به لحاظ فنی دچار اُفت شده و رئال مادريد آماده است تا 
پیشنهادات بابت او را بررسی کند. مديران باشگاه که از فرم فعلی اين هافبک 
فرانسوی نگرانی های پیدا کرده اند، ترجیح می دهند روی ادواردو کاماوينگا 
سرمايه گذاری کنند تا هموطن او. طبق اين گزارش؛ شوامنی حمايت مديران 
باشگاه رئال مادريد را از دست داده است و حالا تنها آنچلوتی را پشت خود 
می بیند. مديران باشگاه رئال مادريد در نظر دارند در آينده جهت تقويت خط 
میانی کهکشــانی ها نظر خود را معطوف به جذب رودری کنند که قرارداد 
فعلی اش با منچسترســیتی در پايان ماه ژوئن 202۶ منقضی می شود. اين 
هافبک اسپانیايی دوشنبه شــب در رقابت با وينیســیوس جونیور و جود 
بلینگام موفق شد توپ طلای 2024 را از آن خود کند. شوامنی تاکنون در 
102 بازی برای رئال مادريد به میدان رفته و موفق به زدن ســه گل و ثبت 
پنج پاس گل شده است. او با اين تیم هفت قهرمانی در رقابت های مختلف 
را هم تجربه کرده اســت، از جمله يک قهرمانی در لالیگا و يک قهرمانی در 

لیگ قهرمانان اروپا.

    گوشه و کنار مستطیل سبز
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بازداشت شرور جنوب کرمان در مزایده ۸۴ میلیارد تومانی چای دبش
هرمزگان  رئیس کل دادگستری هرمزگان از برگزاری مزایده ۸۴ 

میلیارد تومانی چای دبش به دســتور مقام قضایی خبر 
داد. مجتبی قهرمانی رئیس کل دادگســتری هرمزگان 
اعلام کرد: بر اساس دســتورات قضایی صادره از مراجع 
قضایی تهران بزرگ، حراج حضوری شماره ۰۳۱۳۰۰۴ 
اداره کل اموال تملیکی استان هرمزگان شامل ۸۹ ردیف 
چای در گریدهای مختلف به ارزش پایه ۸۴۵ میلیارد و 
۳۷۹ میلیون و ۹۶۰ هزار ریال در روز دوازدهم آبان ماه 
۱۴۰۳ برگزار می شود. او ادامه داد: محموله چای موضوع 
این حراج مربوط به پرونده موسوم به چای دبش می باشد 
و مزایده آن پس از طــی مراحل قانونی به منظور تعیین 
تکلیف این محموله قبل از گذشتن تاریخ مصرف و تضییع 
آن برگزار می شــود.  رئیس کل دادگستری هرمزگان با 
بیان اینکه پرونده موســوم به چای دبش در مراجع ذی 
صلاح قضایی در حال رسیدگی است، تصریح کرد: مزایده 

چای های مربوط به این پرونده تحت نظارت دســتگاه 
قضایی انجام می شــود و تمامی مراحل آن طبق قانون 
و بر اساس نظر کارشناس خواهد بود.  مجتبی قهرمانی 
تصریح کرد: بیش از ۵۰۰ کانتینــر چای دبش موجود 
در بنادر و گمرکات اســتان هرمزگان متروکه شده اند و 
باید توسط ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
تعیین تکلیف شــوند. قهرمانی افزود: همچنین بیش از 
۶۰۰ کانتینر فویل آلومینیوم و کاغذ متعلق به شــرکت 
دبش نیز متروکه اعلام شده اند که در نوبت تعیین تکلیف 
قرار دارند و در مزایده روز هشتم آبان در معرض فروش 
قرار خواهند گرفت. رئیس کل دادگستری هرمزگان در 
بخش دیگری از سخنان خود بیان داشت: از ۱۴۰ کانتینر 
چای موجود در انبار های اموال تملیکی استان هرمزگان، 
۵۰ کانتینر تاکنون به فروش رســیده است و حدود ۹۰ 
کانتینر چای نیز در مزایده جدید به فروش خواهد رسید. 

رئیس کل دادگستری هرمزگان افزود: همچنین پیش از 
این، ۹۱۶ کانتینر قیر و مشتقات نفتی در مزایده شماره 
۲۸۲ اموال  تملیکی اســتان هرمزگان به مبلغی بالغ بر 
۲۵۰ میلیارد تومان به فروش رسیده است. گفتنی است، 
علاقه مندان به شرکت در مزایده شماره ۰۳۱۳۰۰۴ اموال 
تملیکی اســتان هرمزگان می توانند با مراجعه به دفاتر 
پیشــخوان دولت و دفترخانه های اسناد رسمی، پس از 
دریافت امضای الکترونیک نسبت به ارائه پیشنهاد قیمت 
از طریق سامانه های اینترنتی به آدرس های الکترونیکی 
www.tamliki.ir و www.setadiran.ir اقدام 
کنند. دریافت جزئیات این مزایده بــرای متقاضیان از 
طریق مشــاهده متن فراخوان امکان پذیر است و عموم 
مردم می توانند تا نهم آبان ماه ۱۴۰۳ از ساعت ۱۰ الی ۱۸ 
با مراجعه به اداره کل اموال تملیکی هرمزگان از محموله 

چای موضوع این مزایده بازدید کنند.

رئیس حوزه قضایی شهرستان فاریاب از بازداشت یکی از اشرار مسلح 
و خطرناک جنوب استان در یک عملیات پیچیده اطلاعاتی خبر داد. 
پس از چندین روز کار فنی و اطلاعاتی شــبانه روزی مخفیگاه این 
شرور خطرناک در بندرعباس شناسایی شد و با حمایت و پشتیبانی 
آقای بخشــی دادســتان مرکز کرمان و هماهنگی و پشــتیبانی 
دادستانی هرمزگان شامگاه گذشــته اکیپی از ماموران زبده پلیس 
اطلاعات فاریاب به محل مخفیگاه متهم در بندرعباس اعزام شدند. 
باتوجه به اینکه مخفیگاه متهم در یک مجتمع مسکونی ۲۴واحدی 
بود با انجام تدابیر امنیتی لازم نهایتا سحرگاه دیروز این شرور مسلح 
در یک عملیات غافلگیرانه و بدون درگیری مسلحانه بازداشت شد. 
متهم )ر.م( طی سال های اخیر اقدامات سیاهی از جمله ایجاد رعب و 
وحشت درجامعه از طریق قدرت نمایی از طریق سلاح، تیراندازی به 
سمت ماموران،آدم ربایی مسلحانه و تجاوز به عنف در پرونده سیاه 

خود به ثبت رسانده است.

وقتی آزمایشDNA فاش کرد دو فرزند خردسال مرد 
جوان متعلق به او نیستند، این مرد جوان علیه همسرش 
و مدیر شــرکت او که استاد دانشــگاه هم بود شکایت 
کرد . شاکی در جلسه دادگاه فقط اشک ریخت و گفت 

نمی داند به فرزندان خردسالش چه بگوید.
قضات دادگاه زن و مرد خیانتکار را بــه اعدام محکوم 

کردند.

   شکایت مرد جوان از همسرش
 رسیدگی به این پرونده  از اســفندماه سال گذشته با 

شکایت یک مرد جوان به نام امیر آغاز شد.
 او که به پلیس آگاهی رفته بود از همســرش به نام ندا 

شکایت کرد و پرده از راز سیاه برداشت.
 این مرد گفت: من و همسرم سال هاست با هم زندگی 
می کنیم و دو فرزند ۶ و دوســاله و نیمــه داریم. وقتی 
فرزندانم متولد شدند از اینکه هیچ شباهتی به من ندارند 
تعجب کردم. اما هرگز حرفی به زبان نیاوردم و عاشقانه 
آنها را دوست داشتم تا اینکه از مدتی قبل به رفتارهای 
همسرم مشکوک شدم. من گمان می کردم او در محل 
کارش با یک مرد غریبه در ارتباط است. به همین خاطر 
چند بار به محل کار همسرم رفتم و از همکاران او شنیدم 

ندا با رئیس شرکت ارتباطی نزدیک دارد.  شاکی ادامه 
داد :من چندبار با همسرم صحبت کردم تا به این رابطه 
سیاه پایان دهد اما گوشش بدهکار نبود. حتی یک بار در 
گوشی او چت هایی که با رئیس شرکت خود کرده بود 
را دیدم و در حالی که قبلا ارتباط خود را انکار می کرد 
اما دیگر جایی برای فرار از حقیقت باقی نماند.همسرم 
عکس های خصوصی زیادی برای رئیس خود فرستاده 
بود و وقتی متوجه شــد که من فهمیدم قول داد از این 
ارتباط خارج شود اما باز هم متوجه می شدم که پنهانی 

به صحبت های عاشقانه با رئیس شرکت ادامه می دهد.
شــاکی ادامه داد: آخرین بار پســر بزرگم گفت مدیر 
شــرکت مادرش به نام کامران  آنها را با ماشین مقابل 
در  خانه رسانده است. از شنیدن این حرف شوکه شدم 
و به شرکت رفتم تا با مدیر آنجا  صحبت کنم. اما وقتی 
با کامران روبه رو شدم به شباهت عجیب او با پسرم پی 
بردم و دنیا برایم سیاه شــد.من بدون اطلاع همسرم  از 
فرزندانم آزمایش  DNAگرفتم و متوجه شدم پدر آنها 
نیســتم. من شــک ندارم پدر فرزندانم رئیس شرکتی 
است که ندا در آن کار می کند. من با فهمیدن حقیقت 
شوکه شده ام و آمده ام تا از همســرم و مدیر شرکت او 

شکایت کنم.

   افشای رابطه پنهانی با مرد میانسال
با این شــکایت ماموران پلیس به تحقیق پرداختند و 
پرده از رابطــه پنهانی زن خیانتکار با مدیر ۶۰ ســاله 
شرکت خصوصی برداشــتند . بررسی ها نشان می داد 
مرد ۶۰ ساله نیز متاهل و صاحب فرزند است . به این 
ترتیب زن جوان و رئیس شــرکت بازداشــت شدند و 
بعد از تکمیل تحقیقــات ابتدایی در مرجع ذی صلاح 
رسیدگی، محاکمه آنها در همان مرجع یعنی شعبه ۱۱ 

دادگاه کیفری یک استان تهران انجام شد.

   در دادگاه چه گذشت؟
با افشای این ماجرا زن و مرد خیانتکار که در بازداشت 
بودند، در شــعبه ۱۱ دادگاه کیفری یک استان تهران 

پشت درهای بسته و غیر علنی از خود دفاع کردند.
در این جلسه مرد جوان در حالی که اشک می ریخت 
به قضات گفت : من همســرم را دوست داشتم و هرگز 
فکر نمی کردم در این سال ها به من خیانت کرده باشد. 
من بچه هایم را دوست دارم و آنها نیز به شدت به من 

وابسته هستند.
 من با فهمیدن واقعیت شــرایط روحــی بدی دارم  و 

نمی دانم به دو پسر خردسالم چه بگویم .

شاکی ادامه داد: من بعد از فهمیدن این ماجرا همسرم 
را طلاق داده ام و به نظر نمی رســد هیــچ کدام از آنها 
پشیمان باشــند. به همین خاطر برای همسر سابقم و 

مرد خیانتکار اشد مجازات می خواهم .
سپس زن جوان به دفاع پرداخت و اظهارات عجیبی را 
مطرح کرد. او گفت: همسرم مشکل داشت و بچه دار 
نمی شد. ولی من دوست داشتم صاحب فرزند باشم.به 
همین خاطر با لقاح مصنوعی  از کامران صاحب فرزند 
شدم.کامران مرد تحصیلکرده و با هوشی است.او استاد 
دانشگاه هم هست و چون می خواستم فرزندان باهوش 
با ژن خوب داشته باشم دســت به چنین عملی زدم. 
من اتهام زنا را قبول ندارم.چون با کامران رابطه برقرار 
نکردم. در این میان شوهر سابق او برخاست و گفت: من 

هرگز برای بچه دار شدن مشکلی نداشته ام.
کامران نیز اتهام زنا محصنــه را نپذیرفت و در دفاع از 
خود گفت: وقتی متوجه مشکل نازایی ندا شدم و از من 
خواست برای لقاح مصنوعی کمکش کنم قبول کردم 

اما اتهام رابطه با او را قبول ندارم. 
در پایان جلســه قضات وارد شور شــدند و با توجه به 
مدرک های موجود در پرونده زن و مرد خیانتکار را به 

اعدام محکوم کردند.

حکماعدامزنیکهبچههایباهوشمیخواست
رئیس شرکت و یکی از کارمندانش به اتهام خیانت به اعدام محکوم شدند

نجات یک جوان از خودکشی با اقدام شجاعانه 
مامور پلیس شهریار

معــاون فرهنگــی اجتماعی غرب 
اســتان تهران از نجات یک جوان 
شــهریاری توســط پلیس شهریار 

خبر داد.
این مقام انتظامی افزود: ساعت۲۲ 
و ۳۰ دقیقه شب پنجشنبه ۱۰ آبان 
امســال یک مورد گزارش اقدام به 
خودکشی از سوی یک جوان توسط 
شــهروندان به مرکــز فوریت های 
پلیســی ۱۱۰ اعلام می شــود که 
بلافاصله گشــت انتظامی کلانتری 
۱۳ امیریه شهرســتان شــهریار به 
موقعیت تقاطع غیر همسطح بسیج 
اعزام و یک جوان را در جلوی پل با 

هدف آسیب رساندن عمدی به خود مشاهده می کند.
ســرهنگ خدایاری تصریح کرد: افسرگشــت کلانتری با استفاده از 
تکنیک های روانشناســی فرد جوان را دعوت به آرامــش  کرده و در 

واکنشی سریع این جوان را تحت کنترل خود در می آورد.
او با بیان اینکه علت اقدام این جوان مشکلات خانوادگی بوده است، بیان 
داشت: این جوان به دایره مشاوره و مددکاری کلانتری منتقل شده و هم 

اکنون حال روحی وی مساعد و تحویل خانواده گردید.

کشف بیش از ۴۰۸ کیلوگرم انواع موادمخدر در 
غرب استان تهران
بــه گــزارش خبرنگار 
خبرگــزاری پلیــس، 
ســردار مهــدی کرمی 
در تشریح جزئیات این 
خبر، اظهارداشــت: در 
سه روز گذشــته طرح 
امنیت محلــه محور با 
حضور کارکنان انتظامی 
در نقــاط مختلف غرب 
استان تهران، عملیاتی 
شــد. ســردار کرمــی 
افزود: در جریان اجرای 
این طرح کــه با هدف 
پاکســازی نقاط آلوده 
اجرا شــد،  ۳۰۴معتاد 
متجاهــر جمــع آوری، 

۳دســتگاه خودرو توقیف، ۱۹۱ نفــر خرده فــروش موادمخدر و ۱۴ 
قاچاقچی دستگیر و ۴۰۸ کیلو و ۶۵۷ گرم انواع موادمخدر، کشف شد.

  خرده حادثه 
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دولت اوکراین به شدت 
زیر فشار جنگ با روسیه 

است. گزارش ها حاکی 
است که کی یف قصد دارد 

۱۶۰ هزار نیروی تازه نفس را 
فرابخواند. این در حالی است 
که روسیه نیز مانور جدیدی 

را با توانایی های هسته ای 
خود آغاز کرده. )دویچه وله(

16
0

دانشگاه فلوریدا گفته حدود 
۶۲ میلیون نفر تاکنون در 

انتخابات آمریکا شرکت 
کرده اند. رسانه های آمریکا 

گفته اند که این رقم در 
فاصله ۵ روز مانده تا شروع 

رسمی انتخابات آمریکا، 
رکورد رأی دهی زودهنگام 

در این کشور را شکسته 
است.  )سی ان ان(

62
54

با نامزدی کامالا هریس 
در انتخابات،  زنان بیش از 

پیش به شرکت در انتخابات 
تشویق شده اند. بر اساس 

گزارش ها تا کنون ۵۴ درصد 
از رای دهندگان را زنان 

تشکیل داده اند. )سی ان ان(

  گالری   

روز سیصد و نودم جنگ غزه؛ ۴۷ کشته 
فلسطینی در حملات هوایی اسرائیل به غزه

پایگاه خبری و اطلاع رسانی فلسطین، »وفا«، جمعه ۱۱ آبان گزارش داد که در حملات 
هوایی  اسرائیل به دیرالبلح، نصیرات و الزوایده در مرکز نوار غزه، ۴۷ فلسطینی 

کشته و ده ها تن دیگر زخمی شدند که بیشتر آنها زن و کودک بودند. مقامات پزشکی 
غزه شب گذشته اعلام کردند   دست کم ۴۶ فلسطینی در حملات پنجشنبه اسرائیل 

در سراسر نوار غزه و در شمال کشته شدند و یک بیمارستان هدف قرار گرفت که 
تجهیزات پزشکی آن دچار آتش سوزی شد و در پی آن فعالیت این بیمارستان به حالت 

تعلیق درآمد. ارتش اسرائیل حماس را به استفاده از بیمارستان کمال عدوان در بیت 
لاهیا برای مقاصد نظامی متهم کرد. این در حالی است که مقامات بهداشتی و حماس 

این اتهامات را رد می کنند. طبق گفته امدادگران بیمارستان العوده در اردوگاه نصیرات 
در مرکز نوار غزه، حمله هوایی روز گذشته اسرائیل به دو خانه در این اردوگاه منجر 
به کشته شدن دست کم ۱۶ فلسطینی شامل یک امدادگر و دو خبرنگار محلی شد. 

شمال غزه بار دیگر به هدفی اساسی برای حملات نظامی اسرائیل تبدیل شده است. 
عید صباح، مدیر بخش پرستاری بیمارستان کمال عدوان در بیت لاهیا به رویترز گفت   

برخی از کارکنان پس از حمله اسرائیل به طبقه سوم این بیمارستان، دچار سوختگی 
سطحی شدند اما هیچ گزارشی از خسارات جانی ناشی از حمله هفته گذشته نیروهای 

اسرائیلی به این بیمارستان و اشغال آن به مدتی کوتاه منتشر نشده است. 

    در فیلیپین، آن دسته از وسایل آشپزی که استاندارد و کیفیت لازم را نداشتند توسط 
دولت ضبط و به دور انداخته شدند . ارزش این محموله ۱۳۰ هزار پوند عنوان شده است. مردم 

فقیر فیلیپین نیز با هجوم به این وسایل، آنها را غارت کردند. )ای پی ای(

   
پتر زالتسمان، ورزشکار اتریشی به 
وسیله »وینگ سوت« یا »پرواز با 

لباس بال دار« سطح جدیدی از پرواز 
انسانی را به نمایش گذاشت و در 

کوه یونگفراو در سوئیس، نوعی از 
وینگ سوت نوآورانه را آزمایش کرد. 

با این تکنولوژی جدید، زالتسمان 
بدون استفاده از موتور و با سرعت 
حداکثری ۲۰۰ کیلومتر بر ساعت 

به مدت نزدیک به شش دقیقه پرواز 
کرد و مسافتی معادل 1۲/5کیلومتر 

را با تفاوت ارتفاع ۳۴۰۲ متر 
طی کرد. این ورزشکار اتریشی 

رکوردهای جهانی طولانی ترین زمان 
پرواز بیس یا پرش آزاد، بیشترین 

مسافت پرواز و بلندترین پرش از این 
نوع را از ابتدای پرش تا لحظه فرود 

ثبت کرده است. )گتی ایمیجز(

   
گربه های زیبا از سراسر عربستان سعودی 

برای اولین بار در نمایشگاه بین المللی گربه 
در ریاض، پایتخت این کشور جمع شدند. 

به گزارش عرب نیوز، نمایش گربه ها که 
روز چهارشنبه به پایان رسید، میزبان 
بیش از ۲۰۰ گربه از نژادهای مختلف 
بود که با یکدیگر رقابت کردند. داوران 

گربه های شرکت کننده را که همگی بین 
سه ماه تا یک سال سن داشتند، طبق 

ویژگی های فیزیکی مانند ساختار سر، 
شکل چشم، نیمرخ، چانه، جای گوش، 
نسبت بدن، طول دم و کیفیت پوشش، 

بررسی و قضاوت کردند. سه برنده برتر در 
هر بخش یک گواهی و روبانی از فدراسیون 

جهانی گربه دریافت کردند و جایزه 
برندگان دوم وسایل مراقبت از حیوانات 

خانگی بود.

    در آمریکا همه چیز رنگ و بوی انتخاباتی به خود گرفته است. برخی از رستوران ها هم به 
تبع این فضا، رنگ صندلی ها و چهارپایه های خود را به آبی و قرمز در آوردند تا طرفداران هر 

نامزد روی رنگ نامزد مورد انتخاب خود بنشینند. رنگ قرمز مربوط به حزب جمهوری خواه و 
رنگ آبی نیز مربوط به حزب دموکرات است. )گتی ایمیجز(

    جنیفر آنیستون، روز چهارشنبه این هفته با انتشار متنی در اینستاگرامش اعلام کرد   
در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ آمریکا به کامالا هریس و تیم والز رأی خواهد داد. بازیگر 

سریال »دوستان« درباره تصمیم خود گفت:  »امروز نه فقط به دسترسی به بیمه سلامت، به 
آزادی باروری، به حقوق برابر، به مدارس امن  و به اقتصاد منصفانه، بلکه به عقلانیت و نجابت 

انسانی رأی دادم.« )اینستاگرام(

ک 
کمی

 
   

با انتشار کتاب های خاطرات نزدیکان دونالد ترامپ، دیگر بر کسی پوشیده نیست که او شیفته ولادیمیر پوتین است. به علاوه، حالا مشخص شده که ترامپ و 
کیم جونگ اون چندین و چند نامه رد و بدل کرده اند که کارشناسان ادبیات آن را »عاشقانه«   توصیف کرده اند  . حالا اگر ترامپ دوباره سر کار بیاید، بر خلاف 

آنچه خودش می گوید، ممکن است جنگ جهانی سوم آغاز شود. کارتونی از کارتون موومنت

  سایت نگار جهان

 بازشماری آرا در گرجستان نتیجه 
را تغییر نداد؛ حزب طرفدار روسیه پیروز 

انتخابات است
مقام های دولتی در گرجستان می گویند بازشماری نسبی 

آرا تایید می کند که حزب حاکم در این کشور توانسته 
در انتخابات مورد مناقشه به پیروزی برسد. این در حالی 
است که اپوزیسیون طرفدار غرب می گوید در انتخابات 
تقلب شده است. سالومه زورابیشویلی، رئیس جمهوری 
غرب گرای گرجستان نتایج انتخابات را غیرقانونی اعلام 
کرده و مدعی است که روسیه به سود حزب نخست وزیر 

گرجستان مداخله کرده است. کرملین اما این اتهام را 
»بی اساس« خوانده است. کمیسیون مرکزی انتخابات به 
خبرگزاری فرانسه گفت   بازشماری در حدود 1۲ درصد 

از حوزه های رای  که شامل 1۴ درصد آرا می شود، به تغییر 
قابل توجهی در نتایج رسمی اعلام شده قبلی منجر نشده 
است. یکی از سخنگویان این نهاد دولتی در این خصوص 

می گوید: »آمار نهایی تنها در حدود ۹ درصد از شعبه های 
رأی گیری بازشماری شده اندکی تغییر کرد«. این در حالی 

است که ده ها هزار نفر روز دوشنبه در اعتراض به تقلب 
ادعایی به خیابان ها آمدند. ناظران بین المللی، اتحادیه اروپا 

و ایالات متحده از بی نظمی های انتخاباتی انتقاد کرده اند 
و خواستار بررسی کامل این موضوع شده اند. وزارت کشور 

گرجستان اعلام کرد   دو نفر به اتهام پر کردن رای در 
یک مرکز رای گیری استانی دستگیر شدند، در حالی که 
دادستان ها گفتند که ۴۷ پرونده جنایی به دلیل تخلفات 

انتخاباتی گشوده شده است. روز چهارشنبه، دادستان های 
گرجستان گفتند   زورابیشویلی را برای بازجویی احضار 
کرده اند چرا که مدعی شده شواهدی مبنی بر تقلب در 

انتخابات در اختیار دارد اما رئیس جمهور سرشناس حاضر 
به تمکین نشد و گفت   شواهد فراوانی دال بر تقلب در 

انتخابات از قبل موجود است و دادستان ها باید بر تحقیقات 
خود تمرکز کنند و تسویه حساب سیاسی با رئیس جمهور 
را متوقف کنند. احزاب اپوزیسیون گفته اند   وارد پارلمان 

جدید که آن  را »غیرقانونی« نامیده اند، نخواهند شد و 
خواستار برگزاری انتخابات جدید شدند. انجمن بین المللی 
برای انتخابات عادلانه و دموکراسی، یک سازمان غیردولتی 

گرجستان، در گزارشی که روز پنجشنبه منتشر شد، 
گفت   نتایج صرف نظر از نتیجه، نمی تواند به طور واقعی 

منعکس کننده ترجیحات رای دهندگان گرجستانی 
باشد. این گروه همچنین مدعی است که نقض های جدی 

انتخاباتی از جمله ارعاب، پر کردن آرا، رای گیری چندگانه، 
سطوح بی سابقه رشوه به رای دهندگان و اخراج ناظران از 
مراکز رای گیری را مستند کرده است. با وجود انتقادات 

ایراکلی کوباخیدزه نخست وزیر گرجستان اصرار دارد که 
انتخابات کاملا عادلانه، آزاد، رقابتی و پاک بوده و پیوستن 
به اتحادیه اروپا همچنان اولویت اصلی دولت او است. نتایج 

انتخابات اخیر در گرجستان نشان می دهد   حزب حاکم 
با کسب  5۳/۹درصد توانسته صاحب بیشترین کرسی ها 
شود در حالی که ائتلاف مخالفان تنها ۳۷/۷ درصد کسب 

کرده اند. )یورونیوز(

بازگشت یواف سی به عربستان
سعودی با مسابقات ۱۵ مبارز برتر و 

سنگین وزن جهان
سرگئی پاولویچ و ژایرزینیو روزنسترویک، دو مبارز برتر 

و سنگین وزن جهان در رشته هنرهای رزمی ترکیبی 
یا ام ام ای، قرار است در بازگشت یو اف سی به عربستان 

سعودی، به مصاف هم بروند. وب سایت ام ام ای فایتینگ 
در گزارشی اعلام کرده است که این مسابقه روز اول 

فوریه ۲۰۲5 در ریاض، پایتخت عربستان سعودی، برگزار 
خواهد شد. به این ترتیب پاولویچ حدود سه ماه دیگر با 

انگیزه بالا به رینگ بازمی گردد تا دو شکست متوالی قبلی 
برابر تام اسپینال را به  دلیل اخطار موقت و همچنین باخت 

برابر الکساندر وولکوف در عربستان سعودی را جبران 
کند. تا پیش از این دو مسابقه، پاولویچ شش پیروزی 

متوالی را در کارنامه مبارزاتش ثبت کرده بود که همگی 
آن ها، از جمله در برابر کرتیس بلیدز و تای توئیواسا با 
ناک اوت در راند اول به سود این بولدوزر روس به پایان 

رسیدند. از سوی دیگر، روزنسترویک، مبارز سنگین وزن 
و باتجربه اهل سورینام، هم با پیروزی های متوالی 

مقابل توئیواسا و شمیل گازیف در آخرین مسابقاتش در 
یو اف سی، به یکی از اصلی ترین مدعیان تبدیل شده است. 
روزنسترویک اکنون فرصت دارد تا در عربستان سعودی 

با پاولویچ، حریفی با رتبه بالاتر از او، مبارزه کند و بیشتر از 
قبل توانایی هایش را بیازماید.

یواف سی، بزرگ ترین و معروف ترین سازمان 
برگزارکننده مبارزات ام ام ای در جهان است که تعدادی 

از بهترین ورزشکاران آنجا با هم مبارزه می کنند. 
رویدادهای این سازمان همه ساله در سراسر جهان و 

در 1۲ رده وزنی مختلف، شامل هشت وزن برای مردان 
و چهار وزن برای زنان، برگزار می شود. این در حالی 
است که سعودی ها در ادامه اجرای برنامه چشم انداز 

۲۰۳۰ برای تبدیل این کشور به قطب ورزش و سرگرمی 
جهان، به دنبال یک سرمایه گذاری مشترک با برخی 

سهامداران سازمان های معتبر بوکس در سراسر 
جهان اند تا با تشکیل سازمانی جدید بتوانند مبارزات 

بیشتری برگزار کنند. تعدادی از مروجان برجسته 
بوکس، از جمله مالکان مچروم  بوکس در بریتانیا و 

گولدن  بوی در ایالات متحده، در این مذاکرات که در 
نهایت می تواند به توافقی به ارزش چهار تا پنج میلیارد 
دلار برای تاسیس نهاد جدید منجر شود، حضور دارند. 

صندوق سرمایه گذاری عمومی عربستان سعودی در نظر 
دارد با این سرمایه گذاری قابل توجه و میلیارددلاری، 
سازمان دهندگان اصلی این ورزش در سراسر جهان 

را با خود شریک کند و آن ها را در ریاض گرد هم آورد. 
در همین رابطه ترکی الشیخ، وزیر سرگرمی و ورزش 

عربستان سعودی در ماه مه موفق شد تایسون فیوری و 
اولکساندر اوسیک، غول های سبک وزن جهان، را برای 
اولین مبارزه بلامنازع دهه های اخیر در رینگ ریاض 

مقابل هم قرار دهد. )ایندیپندنت(

روسیه گوگل را ۲۰ هزار دسیلیون دلار 
جریمه کرد؛ رقمی بیشتر از همه پول های دنیا!
بر اساس گزارش ها، گوگل توسط دادگاه روسیه به مبلغ ۲۰ 
هزار دسیلیون دلار جریمه شده است، بیش از تمام پول های 
جهان. این غول فناوری با ادعای 1۷ کانال تلویزیونی روسی 
پس از تحریم حساب های کاربری آن ها در یوتیوب که مالک 

آن است، در نتیجه تحریم های بین المللی مواجه است. 
طبق گزارش ها، کانال های طرفدار کرملین درگیر در این 
پرونده شامل روسیه 1 و پلتفرم متعلق به مجری روسیه 

امروز و سخنگوی پوتین، مارگاریتا سیمونیان هستند. به 
گزارش خبرگزاری آربی سی، یک قاضی مسکو نبرد حقوقی 

را به عنوان »پرونده ای که در آن صفرهای بسیار زیادی 
وجود دارد« توصیف کرد. پخش کننده گزارش می دهد که 
مبلغ جریمه از سال ۲۰۲۰ هر هفته دو برابر شده و اکنون 

به ۲۰ هزار میلیارد میلیارد میلیارد دلار رسیده است. 
گزارش موقت گوگل برای سه ماهه سوم منتشر شده نشان 

می دهد که درآمد کل آن 88/۲میلیارد دلار است. حتی 
فکر پرداخت مبلغ اخاذی بسیار دور است. این جریمه 

همچنین ارزش بازار ۲ تریلیون دلاری گوگل را با یک گچ 
بلند تحت الشعاع قرار می دهد. در همین حال، بانک جهانی 
اندازه اقتصاد جهانی را حدود 1۰۰ تریلیون دلار یا 1۰۰ به 

دنبال آن 1۲ صفر تخمین می زند. این رقم حداقل ۲۰ صفر 
برای رسیدن به جریمه نجومی روسیه کم دارد. گوگل 
در سال ۲۰۲۲ در پی حمله غیرقانونی ولادیمیر پوتین 

به اوکراین، بخش روسیه خود را تعطیل کرد. در حالی که 
کرملین برخی از پلتفرم ها از جمله توییتر و فیس بوک را 
ممنوع کرده، اما تاکنون دسترسی به خدمات گوگل را 

مسدود نکرده است. با این حال، گوگل همچنان به دلیل 
عدم حذف محتوایی که مسکو غیرقانونی می داند، به خاطر 

محدودیت دسترسی به برخی رسانه های روسی در یوتیوب، 
تحت فشار قرار گرفته است. سایت پخش ویدئو، چهار سال 

پیش تعدادی از صفحات طرفدار مسکو از را ممنوع کرده 
است. گوگل روزانه 1۰۰ هزار روبل جریمه و مصوب شد که 

در صورت عدم پرداخت، این مبلغ هر ۲۴ ساعت دو برابر 
شود. ایوان موروزوف وکیل دادگستری به خبرگزاری دولتی 

تاس گفت که این جریمه به پول روسیه اکنون به بیش از 
۲ میلیون روبل می رسد که مبلغی ۳۶ رقمی است. با وجود 
مبالغ سرگیجه آوری که توسط قضات در مسکو درخواست 

شده، گوگل از پرداخت آن سرپیچی کرده است. )العین(

خط و نشان کشیدن های جنیفر برای ترامپ

جنیفر لوپز در تجمع حامیان کامالا هریس در لاس وگاس از اظهارات نژادستیزانه 
مهمانان گردهمایی طرفداران دونالد ترامپ در مدیسون اسکوئر گاردن نیویورک 
انتقاد کرد و آن را توهینی به بشریت دانست. بازیگر »اغواگران« و »خدمتکاری 
در منهتن« می گوید: »ترامپ مدام در جهت ایجاد تفرقه میان ما می کوشد. او در 
مدیسون اسکوئر گاردن یادآوری کرد که در واقع کیست و چه باوری دارد. آن روز 
فقط به مردم پورتوریکو توهین نشد. به همه لاتین تباران این کشور، به بشریت 
و همه انسان های نجیب توهین شد.« در تجمع حامیان ترامپ کمدینی به نام 
»تونی هینچکلیف« پورتو ریکو را »جزیره ای از آشغال« خواند و اعتراض بسیاری 
از سلبریتی ها از جمله »آبری پلازا« که اصالتی پورتوریکویی دارد را برانگیخت. 
لوپز ادامه می دهد: »من پورتوریکویی هستم  اما بله، اینجا متولد شده ام و همه ما 
آمریکایی هستیم. من یک مادر، خواهر و بازیگر و رقصنده ام و پایان های هالیوودی 
را دوست دارم. دوســت دارم که قهرمان خوب قصه، در این مورد زن خوب قصه 

)کامالا هریس( برنده  شود.« )۳۰نما(

ون
و ز

یل

خیابان های باریک، تله های مرگ شدند؛
شمار کشته شدگان سیل اسپانیا به ۱۵۸ نفر رسید

سیل سهمگین و ناگهانی اسپانیا تا کنون دست کم 158 کشته برجای گذاشته که 155 
نفر از این افراد در والنسیا در شرق این کشور جان باختند. امدادگران روز پنجشنبه در 
خودروهای گیر افتاده در سیل و ســاختمان ها عملیات جستجو را برای یافتن اجساد 
قربانیان ادامه دادند. خودروها مانند دومینوهای فرو ریخته روی هم انباشته شده اند؛ 
درختان از ریشه  کنده شــده اند، خطوط انتقال برق قطع شده و خانه ها با تمام وسایل 
داخل آنها در دل گل و لای فرو رفته اند و خیابان های ده ها منطقه در والنســیا نیز در 
ساحل مدیترانه به زیر آب و گل و لای ناشی از جاری شدن سیل رفته است. بنابر اعلام 
اسکار پوئنته، وزیر حمل و نقل اسپانیا،  تعداد بسیاری هنوز مفقود هستند و ممکن است 
آمار جان باختگان افزایش یابد. آقای پوئنته گفت: »متاسفانه برخی افراد در خودروها 
جان شان را از دست داده اند.« سیل ناگهانی ناشی از باران های بی سابقه روز سه شنبه، 
خیابان های باریک را به تله های مرگ تبدیل کرد. موج سیل پل ها را تخریب کرد و هر 

چیزی که در سر راهش قرار داشت را با خود برد. )یورونیوز(

  حادثه روز

انتخابات  آمریکا  و  ماجرای  عجیب  آشغال
آیا زنجیره  توهین های طرفین به هم، در نتیجه تاثیرگذار خواهد بود؟

رامتین لطیفی| هفته پیش، دونالد ترامپ که همواره خود 
را یک نیویورکر معرفی می کرد، به خانه بازگشت و یک تجمع 
انتخاباتی در میدان مدیســون این ایالت برگزار کرد. پیش 
از آنکه او   روی صحنه بیاید، تونی هینچکلیف، اســتندآپ 
کمدین حامی ترامپ، مجلس را به دست گرفت و برنامه ای را 
اجرا کرد که آکنده از شوخی های توهین آمیزی درباره زنان، 
لاتین  تبارها، سیاه پوست ها، یهودی ها و همجنس گراها بود. 
او در نهایت، زننده ترین شوخی خود را به پورتوریکو اختصاص 
داد و گفت »نمی دانم شــما این را می دانید یا نه، اما در حال 
حاضر یک جزیره شــناور از زباله ها در وسط اقیانوس وجود 
دارد. فکر می کنم اســمش پورتوریکو اســت.« این شوخی 
هینچکلیف که به مثابه یک گل طلایی به کمپین هریس بود، 
خیلی سریع توسط نامزد دموکرات ها مورد انتقاد قرار گرفت 
چرا که او در تلاش بود تا جامعه پورتوریکویی را در پنسیلوانیا 
و سایر ایالت های کلیدی که رقابت در آن بسیار تنگاتنگ و 

نزدیک است، جذب کند.
باراک اوباما نیز روی همین موج سوار شد و با ذکر صد افسوس 
از شنیدن این توهین بی شرمانه، مردم آمریکا را به حضور در 
انتخابات و رای به هریس تشویق کرد. همچنین این ماجرا 
سبب شد تا بد بانی، جنیفر لوپز و ریکی مارتین، سه ستاره 
مشــهور عرصه موسیقی که هر ســه اصالتی پورتوریکویی 
دارند، از جمله افرادی بودند که شب یکشنبه از کامالا هریس 
حمایت کردند و انتشار این دســت از توهین ها را از جانب 
کمپین ترامپ قابل انتظار دانستند چرا که از منظر آنها ترامپ 
و یارانش، اوباشی هستند که عفت کلام در زندگی آنها جایی 
ندارد. کمپین هریس هم روی همین موج سوار شد و قصد 
داشت این ماجرا را دستمایه مانور تبلیغاتی کند. همه چیز 
خوب پیش می رفت تا اینکه پای جو بایدن به این ماجرا باز 
شد. بایدن که کنترل مناسبی روی حرف هایش ندارد، ناگهان 
از کوره در رفت و گفت »اهالی پورتوریکویی که من می شناسم 
یا آن پورتوریکویی هایی که در دِلاور، ایالت خانگی من ساکن 
هستند، افراد شایسته و محترمی هستند. تنها زباله هایی که 

می بینم اینجا می چرخند، طرفداران ترامپ هستند.« باید 
گفت بایدن با این گاف بزرگ، یک گل به خودی محیرالعقول 
را به ثمر رساند و ترامپ و یارانش با اتکا به این هدیه باد آورده 

از جانب بایدن، تاخت و تاز بزرگی به راه انداختند.
ترامپ در میانه سخنرانی انتخاباتی بود که سناتور روبیو 
سراســیمه روی صحنه رفت و خبر گاف بایــدن و زباله 
خواندن طرفداران ترامپ را به او رساند و گفت »یک خبر 
فوری دارم براتون آقــای رئیس جمهور. چند دقیقه قبل، 
جو بایدن گفت که طرفداران ما زباله هســتند! بایدن به 
این صورت درباره ماموران مرزی، پرســتارها، معلم ها و 
همه آمریکایی هایی که به کشورشان عشق می ورزند و از 
شما حمایت می کنند، حرف زده است. امیدوارم کمپین 
دموکرات ها به خاطر حرفی که بایدن زده از ما عذرخواهی 
کند. ما زباله نیستیم، ما وطن پرست هایی هستیم که عاشق 
آمریکاییم.« ترامپ هم در واکنــش به حرف های روبیو و 
گاف بایدن گفت »واو، خیلی وحشتناک است. البته باید 
به یاد داشته باشید که هیلاری)کلینتون( به طرفدارهای 
من گفته بود »رقت انگیز« ... ولی بیایید بایدن رو ببخشیم، 

چرا که او نمی داند که چه  می گوید.« 
البته این غائله به همین جا ختم نشد. ایده کمپین ترامپ برای 
پیوند زدن او و سیستم جمع آوری زباله به مذاق ترامپ خوش 
آمد و سبب شد او را که جلیقه مخصوص ماموران جمع آوری 
زباله بر تن داشــت، به جای کادیلاک مخصوص با ماشین 
مخصوص حمل زباله ای که نام »ترامپ« با حروف درشت روی 
آن نصب شده بود، به گردهمایی انتخاباتی جمهوری خواهان 
در »گرین بی« واقع در ایالت ویسکانســین برسانند. ترامپ 
که روی صندلی شاگرد این خودرو نشســته بود، شیشه را 
پایین کشــید و از همان جا با رسانه های خبری گفتگو کرد. 
ســپس با همان جلیقه   روی صحنه آمــد و پس از فروکش 
کردن تشویق ها گفت »باید با ذکر این موضوع شروع کنم که 
۲5۰ میلیون آمریکایی زباله نیستند. در هفته جاری، کامالا 
هریس، رقیب سیاسی اش را با رذل ترین عامل کشتار جمعی 

در تاریخ )آدولف هیتلر( مقایســه کرد و جو بایدن فریبکار 
شب گذشته در هواداری از کارزار هریس، در نهایت آنچه او و 
کامالا درباره هواداران ما فکر می کنند را بر زبان آورد. او ما را 
زباله خطاب کرد. آن ها واقعا چنین فکر می کنند. اما بی شک، 
هواداران من از کیفیت بالاتری به نسبت جو بایدن فریبکار و 
کامالا هریس دروغگو برخوردارند. پاسخ من به جو و کامالا 
بسیار ساده است. شما نمی توانید رهبری آمریکا را در دست 
بگیرید اگر آمریکایی ها را دوست نداشته باشید. نمی توانید 
رئیس جمهوری باشید، اگر از مردم آمریکا متنفر باشید.« در 
نهایت ترامپ گفت به لباس مخصوص ماموران جمع آوری 

زباله علاقه مند شده چرا که او را »لاغرتر« نشان می دهد.
دو روز پیش، کامالا هریس برای برگزاری یک تجمع انتخاباتی 
دیگر به واشنگتن رفت و مکانی که او برای این رویداد انتخاب 
کرده بود، برای ترامپ و هوادارانش بسیار آشنا بود. کمپین 
هریــس، محوطه مقابل ســاختمان کنگــره را که اعضای 
جنبش ماگا در روز ۶ ژانویه ۲۹۲1 با تحریک دونالد ترامپ 
به آن یورش بردند و آن را تســخیر کردند و قصد داشــتند 
تا مایک پنــس، معاون ترامپ را به قتل برســانند برای این 
تجمع انتخاب کرد. جمعیت 5۰ هــزار نفری حاضر در این 
محوطه، پلاکاردهایی در دست داشــتند که واژه »آزادی« 
در آن به چشــم می خورد. هریس در ســخنرانی خود برای 
آنها، به ماجرای زباله ادامــه داد و بدون آنکه گروهی را زباله 
خطاب کند، به اتهامات ترامپ پاسخ داد و گفت قصد دارد که 
رئیس جمهور تمام آمریکا باشد و برای تعالی تمام این مردم 
تلاش کند. از نظر هریس، آنکه در میان مردم آمریکا نفاق و 
شکاف ایجاد کرده، ترامپ اســت و او فردی به شمار می رود 
که صفاتی مانند بی ثباتی، کینه توزی و خشم درون آن موج 
می زند و می تواند همه چیز را فدای قدرت کند. اما آنچه باید 
در پشت پرده به آن توجه کرد، این است که بایدن آنچه را در 
دل حامیان حزب دموکرات می گذشت به زبان آورد و واکنش 
این افراد در فضای مجازی نشــان می دهد که از نظر آن ها 

ترامپ و یارانش زباله هستند.

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

مسابقه کریکت بین تیم های انگلیس و هند

مسابقه فوتبال بین تیم های رم و تورینو

شرط بندی مسابقات فوتبال در پایگاه لوتو

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فوتبال بین تیم های کورینتیانس و جوگو

مسابقه بیسبال بین تیم های جتز و تکسانز

   شاخص

متعاقب مذاکرات چندماهــه با پکن برای رســیدگی به 
موضوعی که در تحقیقات اتحادیه اروپــا مورد توجه قرار 
گرفته بود، این اتحادیه در ۲۹ اکتبر اعلام کرد   می خواهد 
تعرفه های گمرکی بیشتری روی خودروهای برقی ساخت 
چین بگذارد. تعرفه های جدید ۳5 درصدی- به علاوه تعرفه 
اســتاندارد 1۰ درصدی- از ۳1 اکتبر اجرایی می شوند و تا 
پنج سال آینده به قوت خود باقی خواهند ماند. کمیسیون 
اروپا که در حال جمع بندی تحقیقــات مربوط به واردات 
خودروهای برقی ســاخت چین است، گفته   برای مقابله با 
یارانه های هنگفتی که پکن به خودروسازان برقی خود اعطا 
می کند و با کاهش تصنعی قیمت ها بــه بازار اتحادیه اروپا 
آسیب می زند، باید تعرفه های سنگین تری وضع کند. اولوف 
گیل، سخنگوی بازرگانی کمیسیون اروپا، گفت   مذاکرات 
بین بروکســل و پکن به رغم قطعی شــدن تعرفه ها ادامه 

خواهد داشت. گیل در ۲۹ اکتبر به خبرنگاران گفت: »راه حل 
احتمالی ما باید به رفع مشکلی که در تحقیقات به آن پی 
بردیم کمک کند و با سازمان تجارت جهانی سازگار باشد.«

در تصمیم نهایی که در وبســایت کمیسیون انتشار یافته، 
نرخ تعرفه خودروســازان مختلف مشخص شــده که به 
تعرفه اســتاندارد 1۰ درصدی برای تمامــی خودروهای 
وارداتی اضافه خواهد شــد. غول خودروساز برقی چینی، 
بی وای دی، تعرفه 1۷ درصدی خواهد داشت. این درحالی 
است که جیلی، مالک ولوو و پولستار، تعرفه 18/8 درصدی 
خواهد داشــت. سایک- شــرکت چینی دولتی که ام جی 
بریتانیا، از پرفروش ترین خودروهای برقی اروپا  را خریداری 
کرده- تعرفه ۳5/۳ درصدی خواهد داشت که بالاترین نرخ 
تعرفه است. در مقابل، خودروساز برقی آمریکایی، تسلا، با 
ابرکارخانه ای که در شانگهای دارد، مشمول کمترین تعرفه 

شــده که ۷/8درصد خواهد بود. دیگر خودروسازان برقی 
چینی که کمیســیون آن ها را جزو شرکت های تعاونی در 
نظر می گیرد، تعرفه های ۲۰/۷درصدی خواهند داشت. این 
درحالی است که شرکت های غیرتعاونی با تعرفه سنگین 
۳5/۳درصدی مواجه خواهند شد. این تصمیم پس از انتشار 
در ژورنال رسمی اتحادیه اروپا که انتظار می رود در ۳۰ اکتبر 

انجام بگیرد، شکل قانونی پیدا خواهد کرد.
چین در پی پیشنهاد اتحادیه اروپا به سازمان تجارت جهانی 
شــکایت کرده و برای جلوگیری از افزایش تعرفه ها هشت 
مرتبه با بروکســل وارد مذاکره شده است. وزارت بازرگانی 
چین تحقیقات مربوط به قیمت شکنی محصولات وارداتی 
اتحادیه اروپا از جمله گوشت خوک و لبنیات را آغاز کرده 
که ممکن است به اعمال تعرفه از جانب چین منجر شود. 

)اپک تایمز(

اتحادیه اروپا تا سقف ۴۵ درصد روی خودروهای برقی ساخت چین تعرفه می گذارد

  کیوسک هفته 

انتخابات آمریکا، گلادیاتور و جوکر
مجلات جهانی این هفته به چه موضوعاتی پرداختند؟

شاهد نزدیک ترین رقابت بین دو نامزد در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا هستیم و همین امر سبب 
شده تا چشم مردم این کشور و نیز سایر جهانیان بیش از پیش به این رقابت خیره شود. 

۱   مجله اکونومیست، عکس روی جلد 
این شماره خود را به تصویری از دونالد ترامپ 
اختصاص داد که دندان او مانند شخصیت دزد 

و خبیث فیلم سینمایی »تنها در خانه« برق 
می زند. این مجله که طرفدار اقتصاد کاپیتالیستی 
است، در جهت گیری خاص و کم سابقه ای ترامپ 

را خطری برای اقتصاد جهان معرفی کرد.

۴   مجله اشترن آلمان، عکس روی جلد خود 
را با تیتر »معاهده شیطانی« به ماجرای حمایت 
ایلان ماسک از دونالد ترامپ در انتخابات آمریکا 
اختصاص داد. ماسک با پولپاشی و به کارگیری 

امکانات خود مانند شبکه اجتماعی ایکس، 
توانسته تا کنون فرش قرمزی برای ترامپ پهن 

کند که به احتمال فراوان به کاخ سفید برسد.

۲   مجله نیوزویک، طرح روی جلد این شماره 
خود را به انتخابات آمریکا اختصاص داد و فهرستی 

از دغدغه های مردم را منتشر کرد. اقتصاد و تورم 
در صدر فهرست جای دارد و مردم در این موارد 

متمایل به ترامپ هستند و آزادی، برابری، عدالت و 
حقوق زنان در رده های بعدی است و رای دهندگان 

در این موارد متمایل به هریس هستند. 

۵    مجله فوتوگراماس، عکس روی جلد خود را به 
تصویر پل مسکال در کسوت گلادیاتورها اختصاص 
داد. این مجله به مناسبت آغاز اکران فیلم سینمایی 

»گلادیاتور ۲« به کارگردانی ریدلی اسکات، طی 
پرونده ای مفصل به بازخوانی فیلم گلادیاتور با 

بازی راسل کرو و معرفی دنباله آن فیلم پرداخت و 
هواداران را به دیدن این فیلم تشویق کرد. 

3   هفته نامه دِ ویک، عکس روی جلد خود را 
به صفوف رای دهندگان آمریکایی اختصاص داد 

که شکاف جنسیتی در آن مشهود است. مردان، به 
ویژه مردان سفیدپوست و کم سواد در زمره یاران 
ترامپ و زنان و به ویژه زنان با سواد و زنانی که در 
اقلیت های دینی و نژادی قرار دارند نیز در زمره 

یاران هریس قرار دارند. 

6   مجله سینمانیا، عکس روی جلد خود را 
به تصویر مشهور فیلم سینمایی »جوکر: جنون 

مشترک« با بازی واکین فینیکس در نقش جوکر 
و لیدی گاگا در نقش هارلی کوئین اختصاص 

داد. هرچند هواداران برای انتشار این فیلم انتظار 
فراوانی کشیدند اما از آنچه روی پرده دیدند ناراضی 

بودند و همین باعث ضرر فیلم در گیشه شد.
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 حرف ژیمناستیک

دهن کجى  موزه اى در 
پاریس

 جرأت و 
توان داشتن

          

         

         

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.

بل
ه ق

مار
 ش

ای
خ ه

اس
پ    

تن
رم

ح د
شر

ل 
دو

ج  
  

بی
ت یا

لغ  
  

  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
  اترک
اژنگ
 انوش
 پوند
 دباب
 زینه

 سمند
 یاره

5 حرفي :
 استیک
 آنومی
 باشرف

 تابان
تبانی

 تصمیم
 عکاشه
 کمیته
 مظنون

 منسوخ
 نپتون
 نواگر

 وکتور
 یاخته

6 حرفي :
 بینشان
 پهناور

 لیسانس
هنگ کنگ

7 حرفي :
 جنگاوری
 کهنسالی

8 حرفي :
 ایندیانا

  زید بن علی
 نیک اندیش
 هیدروفیل 

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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چالش وثوقی با فیلم مشترک
هیچ تهیه کننده ای حاضر نیست به هنرپیشه ایرانی نقش بدهد

   در پاییز ۱۳۵۶ بهــروز وثوقی هنرپیشــه   معروف 
سینمای ایران مشغول بازی در  نخستین فیلم محصول 
مشــترک ایران و آمریکا یعنی »کاروان هــا« بود. این 
نخستین تجربه   حضور او در یک فیلم مشترک  و همزمان 
شــده بود با مقطعی از غیبت بهروز وثوقی در سینمای 
فیلمفارسی. خبرنگار مجله  »جوانان امروز« در روزهای 
نخست آبان )۵۶( عازم لوکیشن فیلمبرداری »کاروان ها« 
در کوه خواجه سیستان شــد تا با بهروز درباره   این نوع 
جدید از کار و نیز حضور کمرنگش در سینمای فارسی 
گپ و گفتی داشته باشد. مشروح این گفتگو را که ۹ آبان 
۱۳۵۶ در »جوانان امروز« منتشر شد به نقل   از خبرآنلاین 

 می خوانید:
   با توجه به اینکه گروهی از دســت اندرکاران سینما 
با تهیه  فیلم های مشــترک مخالفت کرده و آن را برای 
سینمای ایران و هنرپیشه   ایرانی مطلقا مفید نمی دانند ، 

چگونه در فیلم مشترک »کاروان ها« بازی می کنی؟
فیلم »کاروان ها« قرار بود دو ســال پیش ساخته شود و 
من هم از طرف تهیه کننده   آن »المو ویلیامز« برای ایفای 
نقش سرهنگ نصرالله کاندیدا شــدم. تهیه   این فیلم به 
خاطر اشکالاتی عقب افتاد و چندی پیش که در آمریکا 
مشغول بازی در فیلم »گربه ای در قفس« بودم به محض 
اطلاع به ایران آمدم و الان مدتی است که مشغول بازی 
در این فیلم هستم. در حقیقت »کاروان ها« اولین فیلم 
مشترک من محسوب می شود. خوشحالم که در همین 
مدت توانسته ام نظر سازندگان خارجی را به خود جلب 
کنم و از نتیجه   کار خود شدیدا راضی هستم. یک نکته  
در تهیه   فیلم های مشترک قابل توجه است و آن اینکه 
انگلیسی دانستن با انگلیســی بازی کردن فرق دارد و 
آنها که خیال می کنند با انگلیسی دانستن می توانند در 

فیلم های مشترک موفق باشند، اشتباه می کنند.
   بعضی ها می گوینــد نقش ایرانی هــا در فیلم های 
مشــترک ناچیز اســت و بهروز وثوقی هم در این فیلم 
مهره ای نیست و هنرپیشگانی هم اینطور عنوان می کنند 
که چون نقش شــان کوتاه بــوده از بــازی در این فیلم 
خودداری کرده اند. من از شنیدن این حرف ها خنده ام 
می گیرد. مطلــب یک خانوم هنرپیشــه  را در مجله ای 
خواندم که گفته بود در سینما نقش بزرگ و کوچک وجود 
ندارد ولی در انتهای همان مصاحبه متذکر شده بود که 
چون در فیلم  کاروان ها نقشش کوتاه بوده، از بازی در آن 
خودداری کرده اســت. اگر نقش بزرگ و کوچک ندارد، 

پس این حرف ها چیست؟!
   اما راجع به خودم؛ من هیچ وقت توقع ندارم در یک 
فیلم مشــترک نقش اول را بازی کنم و در این فیلم هم 
از میزان نقش خود کاملا راضی هســتم چراکه در طول 
فیلم کار دارم و یکی از مهره های اصلی داستان به شمار 
می روم؛ مثلا همین آقای جوزف کاتن با دارا بودن شهرت 
بین المللی فقط یک روز در این فیلم کار داشت و به همین 
خاطر به ایران آمد و بلافاصله بازگشت، حالا آقای کاتن 

بگوید چون نقشم کم است، بازی نمی کنم.
   در مــورد من هم بهتر اســت دوســتان اظهار نظر 
نکنند؛چراکه خوب می دانم چکار می کنم و در کجا قرار 
دارم، خود این آقای آنتونی کوئین مگر چقدر کار دارد؟! 
دو ماه از فیلمبرداری گذشــته تازه به ایران آمده است. 
خیلی ها را می شناســیم با نقش کم جوایز سینمایی را 
ربوده اند. بــه هر حال همانطور که گفتــم »کاروان ها« 
اولین فیلم مشترک من به حساب می آید و اگر قرار است 
جهانی شوم با همین فیلم خواهم شد، در این فیلم نقش 
سرهنگی را بازی می کنم که همسر آمریکایی )جنیفر 
اونیل( دارد پس از اینکه با همســرم به ایران می آییم او 
از خانه فرار می کند و به کاروانــی که »آنتونی کوئین« 
رئیسش است، پناه می برد و بقیه   قضایا که باید در فیلم 

دید.
   بعضی ایراد می گیرند که  در  فیلم های مشترک قبلی 
)که من هم در »قهرمانان« نقش کوتاهی داشــتم که 
آن را به حســاب نمی آورم( هیچ وقت سینمای ایران یا 
هنرپیشه   ایرانی جهانی نشــدند و فیلم »کاروان ها« نیز 
از همین قماش است. در حالی که باید گفت در هر حال 
هنرپیشه   ایرانی باید از یک نقطه شروع کند تا جهانی شود 
و هیچ راهی جز بازی در فیلم های مشترک نیست چون 
هنرپیشه   ایران شناخته شده نیست و هیچ تهیه کننده ای 
حاضر به دادن نقش به وی نیســت و ســرمایه اش را به 
خطر نمی اندازد و قدر مســلم وقتی هنرپیشگانی چون 
آنتونی  کوئین در فیلمی شرکت داشته باشند، فیلم در 
همه   کشورها خریداری می شود. مگر عمر شریف با ایفای 
نقشی کوچک در »لورنس عربســتان« جهانی نشده؟ 
سینمای ما باید تعدادی قربانی داشــته باشد تا به دنیا 

معرفی شود. 
   من امید زیادی به این فیلم دارم و باید بگویم با آنکه 
این فیلم به اتمام نرســیده چند پیشنهاد دیگر هم برای 
بازی در فیلم دریافت داشته ام که اولین آن فیلمی است 
به کارگردانی »الیا کازان« که در مکزیکو ساخته می شود. 
هزینه ای معادل 20 میلیــون دلار برای این فیلم در نظر 
گرفته شده و هنرپیشگانی چون رابرت ردفورد، پل نیومن، 
تلی ساوالاس، رابرت واگنر و راکل ولش در آن بازی دارند و 

این موفقیتی بزرگ برای من به حساب می آید.
   چرا سینمای ایران را فراموش کرده ای و در جشنواره  
تهران نیز فقط یک فیلم از تو به نام »سوته دلان« نمایش 

داده می شود؟
با کیفیتی که برای فیلمفارسی پیش آمده ترجیح می دهم 
برای مدتی از بازی در فیلم های فارسی خودداری کنم. 
البته من »سوته دلان« را از بهترین کارهای خود می دانم 
و برای این فیلم در جشــنواره تــا 80 درصد موفقیت 
پیش بینی می کنم برای ســینمای ایران من به تنهایی 
نمی توانم کاری بکنم، البته نمی گویم بین المللی شده ام 
بلکه ترجیح می دهم تا مدتی با ســینمای ایران کاری 

نداشته باشم تا تکلیف این سینما معلوم شود.

خوراکی که آنقدرها هم 
مفید نیست

درباره میزان مواد مغذی حلوا  ارده 
بزرگنمایی شده است

حلوا ارده، فراورده ای است که در کشور های خاورمیانه 
به خصــوص در کشــور های عربی و ایــران رواج و 
محبوبیت بسیار زیادی دارد و بسیاری از کشور های 
عربی حلوا ارده را به صورت دسر برای مراسم و بعد از 
وعده غذای اصلی استفاده می کنند و در ایران بیشتر به 
عنوان صبحانه مصرف می شود. به گزارش خبرآنلاین، 
دکتر حمید خسروی، متخصص علوم و صنایع غذایی 
می گوید: »حلوا ارده برخــلاف باور عمومی که تصور 
می کنند این فراورده حاوی بیشــترین میزان کنجد 
است  اما نیمی از حجم این محصول حاوی شکر و به 
شــدت افزایش دهنده قند خون و کالری زاست. این 
محصول از ارده، یعنی دانه کنجد بو داده شده و آسیاب 
شده، همراه با شربت قند و چوبک تهیه می شود. حلوا 
ارده به طور متوسط دارای ۵0 درصد شکر، 2۵ درصد 
چربی و ۹ درصد پروتئین اســت و بافت نرم یا سفت 
آن به مقدار و نوع شیره یا شــیرین کننده های مورد 
استفاده و برخی از افزودنی ها بستگی دارد و معمولا 
حلوا ارده های سنتی، بافت سخت و سفت تری دارند.«  
باور نادرســتی که در اذهان برخی مصرف کنندگان 
حلوا ارده در اثر تبلیغات نادرست عرضه کنندگان این 
فراورده ایجاد شده این اســت که فکر می کنند حلوا 
ارده های تهیه شده با شیره میوه ها در مقایسه با حلوا 
ارده شکری، رژیمی و حاوی میزان قند پایین و نوعی 
محصول مناسب برای افراد دچار اضافه وزن و مبتلایان 
به دیابت هستند. دکتر خســروی با رد این موضوع 
می گوید: »حلوا ارده تولیدشده با شیره های طبیعی 
مانند شیره انگور یا شیره خرما و توت به لحاظ محتوای 
قندی، تفاوتی با حلوا ارده های شکری ندارند و همه 
حاوی حدود ۵0 درصد قند ساده هستند که به سرعت 
سبب افزایش قند خون می شوند. البته شیره میوه ها 
حاوی آنتی اکســیدان ها، مواد معدنی و ویتامین ها 
هستند که نسبت به شــکر معمولی از ارزش غذایی 
بیشتری برخوردارند و صرفا از نظر ارزش تغذیه ای، 
حلوا ارده های حاوی شــیره های طبیعی تا حدودی 

انتخاب بهتری هستند.«
   چوبک چیست؟ چوبک از گیاه چوبک یا صابونک 
به دلیل داشــتن ســاپونین ها )ترکیبات صابونی 
طبیعی( به حلوا ارده اضافه می شود. چوبک به ایجاد 
بافت و ظاهری جــذاب و حجیم تر و پف کرده تر در 
حلوا کمک می کند و در عین حال طعم و عطر خاصی 
به محصول می دهد و همچنین می تواند به افزایش 
ماندگاری محصول کمک کند. چوبک از دیدگاه طب 
سنتی به عنوان یک ماده گیاهی با خواص درمانی 
ضدالتهابــی، ضدعفونی کننده و خلط آور اســت، 
اما مصرف آن باید به میزان محدود باشــد، زیرا در 

دوز های بالا می تواند مشکلات گوارشی ایجاد کند.

مرتضی کلیلی   سلامت   قاب  

  قاب مشاهیر 1
تصویری جالب از روزهای جوانی حاج قاسم سلیمانی با کفش آل استار در دوران 

جنگ منتشر شده است.

  قاب نوستالژی 1
این تصویر متعلق به بندر بوشهر در سال های دهه 50 است. کشتی 

تفریحی رافائل نیز از دور دیده می شود. رافائل با نام اصلیِ اس اس رافائلو  
یک کشتی اقیانوس پیمای ایتالیایی بود که در سال ۱۹۷۶ به ایران فروخته 
شد. رافائل یکی از جاذبه های دیدنی و پرماجرای شهر بوشهر بود که   سال 

۱۹۷۶ توسط دولت پهلوی، به عنوان تسویه بدهی تسهیلاتی ایتالیا   از 
سال ها قبل گرفته شد .)انتخاب(

  قاب نوستالژی 2
تصادف شدید پژو 405 با یک دستگاه اتوبوس در تهران - سال ۱3۷۷

)آژانس عکس ایران(

  
قاب مشاهیر 2

علی دایی پس 
از قطعی شدن 

صعود ایران 
به جام جهانی 

فرانسه – پاییز 
۱3۷۶ )از صفحه 

علی ملیحی(

  قاب تاریخ
این تصویر متعلق به دهه ۶0 در لبنان و کمک آمبولانس های ایرانی به نیرو های مقاومت 

لبنان و حزب الله است. تصویر امام خمینی و امام موسی صدر  روی آمبولانس هایی با 
پرچم ایران دیده می شود.
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